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هفته نامه اجـتمـــاعی، سـیــــاسی، فرهنگی

سمانه رحمت زاده

تاثیر مالیات های زیست محیطی بر کاهش 
آلودگی های مجتمع های پتروشیمی

12

یادداشت

 حسن محتشم

مسکـن 
در باتلاق رکود

8

یادداشت

محمدرضا پورابراهیمی

لزوم حذف
 ارز 28۵۰۰ تومانی

3

یادداشت

سیامک قاسمی

فنر تازه
 اقتصاد ایران

3

یادداشت
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رویا پردازی های 100 میلیارد دلاری اردوغان!

»تدبیر تازه«  از  تلاش سلطان برای پیشگیری از  سقوط 
فزاینده و شدید ارزش پول ملی ترکیه گزارش می دهد

گروه ایران و جهان: "رجب طیب اردوغان" رئیس جمهور ترکیه اخیراً در سفری، از سه 
کشور عربی مهم حاشیه خلیج فارس یعنی عربستان سعودی، امارات متحده عربی 
و قطر بازدید کرد. ســفری که در بحبوحه انجام آن، ناظران و تحلیلگران، تحلیل و 
تفســیرهای مختلفی را در مورد ابعاد مختلف آن و البته تبعات و پیامدهای این ســفر 
مطرح کردند. در این چهارچوب، عده ای به تلاش های اردوغان جهت هماهنگ شدن 

بار روندهای ژئوپلیتیکی متغیر در منطقه که به طور خاص پس از...

 مقصـر گوشت های دپوشده کیست؟

 توپ اهمال کاری تأخیر در ترخیص گوشت برزیلی
 از زمینی به زمین دیگر

گــروه اقتصادی: معطلی کالاهای وارداتی در گمرکات کشــور تازگی ندارد و 
گاهی از زمان ورود این کالاها به گمرک تا صدور مجوز ترخیص سال ها زمان 
می برد. این روزها هم تأخیر در ترخیص گوشت های برزیلی خبرساز شده است.
مدیریت در زنجیره تولید از ابتدا زنجیره و در تأمین مواد اولیه مورد نیاز تا انتهای 
این زنجیره و در شبکه توزیع برای رساندن محصول به دست مصرف کننده در 

حوزه محصولات کشاورزی دارای چالش های بسیاری است...

 با برنامه هفتم توسعه باید منتظر برخوردهای قهری
 با سلامت اجتماعی   باشیم  

 برخورد با مسائل اجتماعی با طرح های ضربتی!

گروه اجتماعی: »برنامه باید قابلیت اجرا، ارزیابی، اولویت بندی و تحقق را داشته و 
مبتنی بر شواهد باشد، اما آقایان آرمان های خودشان را در برنامه می نویسند.« این 
جمله بخشی از حرف های رئیس انجمن مددکاران اجتماعی ایران است، همان طورکه 
معلوم است سمت و سوی سخنان سیدحسن موسوی چلک به لایحه برنامه هفتم 
برمی گردد، لایحه ای که هنوز نیامده منتقدان زیادی در حوزه های مختلف پیدا کرده 

است، اما اشاره عضو هیات رییسه فدراسیون جهانی مددکاران...

گزارشگزارشگزارش

234

هشدار افزایش بیکاری جوانان 
در ایران

6

نرخ بیکاری زنان ۷۰ درصد
 بیشتر از مردان  است 

گزارش

گروه اقتصادی: بازار کار ایران به واســطه بحران های اقتصادی 
با شــرایط نامتعارفی روبروســت. هر چند دولت ســیزدهم در 
گزارش های اخبر خود تک رقمی شــدن نرخ بیکاری در ایران را 
یکی از دستاوردهای مورد استناد می داند اما بررسی اجمالی بازار 
کار نشان از آن دارد که نه تنها سهم زنان از بازار کار و نرخ مشارکت 
آنها پایین است بلکه در کل مشارکت اقتصادی در ایران پایین تر از 
استانداردهای جهانی و حتی کشوری چون ترکیه ارزیابی می شود.
بر اساس آخرین آمارهای ارائه شده از سوی مرکز آمار ایران نرخ 
بیکاری در کشور در سال ۱۴۰۱ با کاهشی در محدوده ۰.۲ واحد 
درصد به ۹ درصد رسیده است.نکته مهم اینجاست که در همین 
گزارش تاکید شــده اســت   در سال گذشته ۴۰, ۹ درصد جمعیت 
۱۵ ســاله و بیش تر از نظر اقتصادی فعال بوده اند، یعنی در گروه 

شاغلان یا بیکاران قرار گرفته اند...

 نشریه "اکونومیست" در گزارشی با اشاره به توقیف بیش از ۲۰۰ میلیارد 
یورو از دارایی های بانک مرکزی روسیه در کشورهای عضو اتحادیه اروپا 
بــه دلیــل اقدام کرملین در به راه انداختن جنگ اوکراین، به طور خاص 
سعی کرده به این سؤال اساسی پاسخ دهد که آیا اتحادیه اروپا می تواند 

از این دارایی ها جهت بازسازی اوکراین برداشت کند؟
به گزارش »نقش اقتصاد«، نشریه اکونومیست در گزارش خود می نویسد: 
»"ســارقان بانک ها نباید انتظار داشــته باشند که این نهادهای مالی به 
صندوق امانات خود احترام بگذارند". "لری ســامرز" که زمانی وزیر 
خزانه داری دولت آمریکا بوده به تازگی در یک مقاله مشترک با یکی از 
همکارانش به این نکته اشــاره کرده که دولت های غربی باید دســت به 
مصادره اموال و دارایی های روســیه در جهان غرب بزنند. بیش از ۲۰۰ 
میلیارد یورو از دارایی های بانک مرکزی روسیه در منطقه اتحادیه اروپا 

بلوکه و توقیف شده اند...

 دست  اندازی به دارایی های
 200 میلیارد یورویی روسیه

9

»تدبیر تازه « از  وسوسه  اتحادیه اروپا  
گزارش می دهد؛

گزارش

نشــریه "اکونومیســت" در گزارشی با اشاره به امواج شدید 
گرمای جهانی که شهرها و مناطق مختلفی در اقصی نقاط 
جهان را تحت تأثیر قرار داده، به طور خاص ســعی کرده به 
این سؤال اساسی پاسخ دهد که چگونه، مناطقی شهری در 
دنیا می توانند به مصافِ پدیده افزایش دمای هوا بروند؟ مساله 
ای که می تواند در ماه ها و سال های آتی، به یک بحران تمام 
عیار جهانی تبدیل شود و تبعات مالی و جانی قابل ملاحظه ای 
را به کشــورهای مختلف و انســان ها در اقصی نقاط جهان 
تحمیل کند.به گزارش »نقش اقتصاد«؛ نشریه اکونومیست 
در گزارش خود می نویسد: »خوشحال کننده ترین خبری که 
در منطقــه فونیکس ایالت آریزونــای آمریکا در ماه جاری 
میلادی، همگان شــاهد آن بوده اند این بوده که شبکه برق 
 ایــن منطقــه بدون اختلال، فعال بوده و بــه کار خود ادامه 

داده است...

 معمای مقابله
 با گرمای شدید هوا

11

»تدبیر تازه  « از یک بحران تمام عیار 
گزارشجهانی در آینده گزارش می دهد؛

در شهرهایی که گسترش افقی در آن صورت گیرد هزینه های 
رساندن آب، برق و گاز به خانه ها می تواند به شدت کاهش یابد.

علیرضا مهدیزاده کارشــناس مسکن در گفت و گو با روزنامهٔ 
نقش اقتصاد در خصوص مهاجرت ســازندگان مســکن به 
کشــورهای اطراف، گفت: علت مهاجرت سازندگان مسکن 
بیشتر به دلیل شرایط موجود فعلی در ایران است، دلیل آن هم 
بالا رفتن قیمت نهاده های تولید، قیمت تمام شدهٔ ساخت و ساز 
هر متر مربع ساختمان بالای یک متر مربع ۱۵ میلیون تومان 
برای بنای ناخالص می باشــد و چنانچه بخواهیم برای بنای 
خالص حساب کنیم حدود ۲۲ تا ۲۳ میلیون تومان می شود...

 ساخت و ساز برای سازندگان 
در ایران به صرفه نیست

11

 در گفت و گوی » تدبیر تازه« 
با یک کارشناس مسکن مطرح شد

گپ

خسارت  25 همتی در انتظار صنـا یع
»تدبیر تازه«   از پیامدهای منفی افزایش دو برابری قیمت گاز گزارش می دهد

 بحـران 
 با زنشستـگی 

در ایـران

 »تدبیر تازه«  از چالش های  پیش روی 
صندوق های بازنشستگی در کشور گزارش می دهد

9
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اوکراین اســتفاده از مهمات و بمب های خوشــه ای آمریکا 
برای مقابله با روسیه را آغاز کرده است. ارسال این مهمات 
توسط آمریکا به اوکراین از ابتدا بحث و چالش های جدی 
را در سراسر جهان مطرح کرد. بمب ها و مهمات خوشه ای 
بــه نیروهای اوکراینی اجــازه می دهد با صرف گلوله های 
کمتر، نیروها و تجهیزات بیشــتری از روســیه را هدف قرار 
دهند. ایالات متحده در ۱۷ تیر اعلام کرد که این مهمات 
را به اوکراین ارسال می کند و حدود یک هفته بعد مهمات 

را به اوکراین تحویل داد.
عماد آبشناس در تحلیل خود از استفاده اوکراین از بمب های 
خوشــه ای برای مقابله با روســیه گفت: آمریکایی ها رسماً 
اعــلام کردند که این ســلاح ها را به ایــن دلیل در اختیار 
اوکراین قرار می هند تا در جنگ با روســیه اســتفاده شود، 
البتــه اوکراینی هــا در جنگ کم آورده و تمام ضد حمله ها با 

شکست مواجه شده است.
او همچنین اظهار داشت: البته آمریکا اعلام کرد از اوکراین 
تعهد گرفته تا علیه غیر نظامی ها استفاده نکند، اما دیدیم در 
اولین حمله خود اوکراین از این تسلیحات برای غیرنظامی ها 
اســتفاده کرد و اقدام به ترور خبرنگاران روس کرد، آن ها 
از قبل می دانســتند خبرنگاران کجا مستقر هستند و کمپ 
آن ها را با بمب خوشه ای که آمریکا در اختیارشان گذاشته، 

هدف قرار داد.
مدیر خبرگزاری اســپوتنیک در تهران در ادامه بیان کرد: 
مسئولیت جرم ترور خبرنگاران عملًا به عهده رئیس جمهور 
آمریکا است که دستور داد تا این تسلیحات در اختیار اوکراین 
قرار گیرد. آمریکایی ها در این جنگ به عنوان پوشــش و 

چتر حمایتی برای اوکراین هستند.
خبرگزاری دولتی نووســتی روســیه روز شنبه از مرگ یک 
خبرنــگار خــود در حمله اوکراین خبر داد که به گفته وزارت 
دفاع روســیه این حمله با اســتفاده بمب های خوشــه ای 
آمریکایی صورت گرفته اســت. این بمباران چهار مجروح 

هم بر جای گذاشت.
این حمله چند هفته پس از آن انجام شــد که واشــنگتن از 
تصمیم خود برای ارسال مهمات خوشه ای به اوکراین خبر 
داد تا کی یف از آن ها در ضدحمله علیه روسیه از آن استفاده 
کند. آمریکا دلیل این کار را کمبود مهمات غیرخوشه ای در 

انبارهای خود عنوان کرد.
این کارشناس مسائل بین الملل با اشاره به ابعاد و مضرات 
استفاده از بمب های خوشه ای گفت: استفاده از این تسلیحات 
در طولانــی مــدت اثر خود را بر جــای می گذارد، نظامیان 
می داننــد چگونــه در برابر این ســلاح ها از خود محافظت 
کنند اما غیر نظامی ها در صورت هدف قرار گرفتن آســیب 

بیشتری می بینند.
مهمات خوشــه ای از صدها بمــب کوچک نارنجک مانند 
تشــکیل شــده اند که از هواپیما یا توپخانه پرتاب می شوند. 
پس از پرتاب و با رسیدن به فاصله معینی از هدف، پوسته 
خارجی این بمب ها جدا شده و صدها بمب کوچک بر فراز 

مساحتی معادل چندین زمین فوتبال گسترده می شوند.
این مهمات سلاح های خطرناکی هستند، زیرا احتمال خطا 
در آن ها بالاست. اگر این بمب ها از هواپیما رها شوند، عملًا 
ســقوط آزاد دارند و ممکن اســت با تغییر مســیر به مناطق 

غیرنظامی اصابت کنند.
 علاوه بر این، حتی اگر هدف گیری کاملًا دقیق انجام شده 
و تمامــی ایــن صدها بمب به هــدف اصابت کنند، باز هم 
ممکن اســت بمب ها به صورت عمل نکرده در میدان های 
نبرد باقی مانده و تا چندین دهه بعد از پایان جنگ همچنان 

جان غیرنظامیان را تهدید کنند.
آبشناس درباره این که آیا روسیه تاکنون از این سلاح های 
غیر متعارف استفاده کرده است یا خیر؟ گفت: روسیه تاکنون 
از این سلاح ها استفاده نکرده و لذا اقدام اوکراین می تواند 
شرایطی را ایجاد کند که روسیه را به واکنش وا داشته و آن 
هم از این تســلیحات اســتفاده کند و این یعنی همان هدف 
آمریکا برای وادار کردن روسیه به این کار تا بعد اعلام کنند 

روسیه مرتکب چنین جنایتی شده است.
وی خاطرنشــان کرد: حدوداً ۱۲۰ کشــور در دنیا براساس 
توافق نامه ای اســتفاده از این ســلاح ها را منع کرده اند و 
این ها تســلیحات ممنوعه هســتند، اگر به کار گرفته شوند 
علاوه بر نظامی ها، غیرنظامی های زیادی آســیب دیده و 

کشته می شوند.
 به نظر می رسد آمریکا به دنبال این نیست تا جنگ از طریق 
دیپلماسی و مذاکره حل و فصل شود، می خواهند تا آخرین 

اوکراینی این جنگ ادامه داشته باشد.
این کارشــناس مســائل بین الملل درباره این که نهادهای 
بین المللی مانند ســازمان ملل می توانند اقدامی به منظور 
بازدارندگــی انجــام دهند؟ گفت: بــا توجه به چتر حمایتی 
که بر ســر اوکراین از ســوی آمریکا ایحاد شده بعید است، 
بیشــتر شــبیه جوک است که مجامع بین المللی ورود کنند 

یا صدایی از آن ها درآید. 
سابقه نشان داده آن ها عامل آمریکا هستند.

 ســازمان ملل به ابراز نگرانی از اســتفاده از ســلاح های 
خوشه ای در اوکراین بسنده کرده و گفته این نهاد بین المللی 
از گزارش مربوط به اســتفاده اوکراین از این نوع مهمات 
خبر دارد و معتقد است که از این مهمات نباید استفاده شود.

چالش استفاده از مهمات خوشه ای در اوکراین!

رجب طیب 
اردوغان" 
رئیس جمهور 
ترکیه اخیراً در 
سفری، از سه 
کشور عربی 
مهم حاشیه 
خلیج فارس 
یعنی عربستان 
سعودی، 
امارات متحده 
عربی و قطر 
بازدید کرد. 
سفری که در 
بحبوحه انجام 
آن، ناظران و 
تحلیلگران، 
تحلیل و 
تفسیرهای 
مختلفی را 
در مورد ابعاد 
مختلف آن و 
البته تبعات و 
پیامدهای این 
سفر مطرح 
کردند

ت
س

سیا

رویاپردازی های 
100 میلیارد دلاری 
اردوغان!

»تدبیر تازه«  از  تلاش سلطان 
برای پیشگیری از  سقوط فزاینده 
و شدید ارزش پول ملی ترکیه 
گزارش می دهد

گروه ایران و جهان: "رجب طیب اردوغان" رئیس جمهور 
ترکیه اخیراً در ســفری، از سه کشور عربی مهم حاشیه 
خلیج فارس یعنی عربســتان ســعودی، امارات متحده 
عربی و قطر بازدید کرد. سفری که در بحبوحه انجام آن، 
ناظران و تحلیلگران، تحلیل و تفسیرهای مختلفی را در 
مورد ابعاد مختلف آن و البته تبعات و پیامدهای این سفر 
مطرح کردند. در این چهارچوب، عده ای به تلاش های 
اردوغان جهت هماهنگ شدن بار روندهای ژئوپلیتیکی 
متغیر در منطقه که به طور خاص پس از امضای توافق 
تنش زدایی از روابط ایران و عربستان تشدید شده، اشاره 
کرده اند و تاکید می کنند که اردوغان سعی دارد خود را با 
موج های جدید تغییر و تحولات در حوزه سیاسی منطقه 

غرب آسیا هماهنگ کند. 
به گزارش »نقش اقتصاد«،مساله و دستورکاری که به 
ویژه در مورد پرونده سوریه و میانجی گری دولت های 
عربی میان ترکیه و سوریه با هدف عادی سازی روابط 
میان دو کشــور، از نقش بارز و قابل توجهی برخوردار 
است. فراموش نکنیم که ترکیه در شرایط کنونی میزبان 
چیزی در حدود ۴ میلیون مهاجر ســوری اســت و این 
جمعیت، فشارهای زیادی را به اقتصاد ترکیه که شرایط 
نه چندان مساعدی را تجربه می کند، وارد می کنند. از این 
رو، اردوغان بخش زیادی از تلاش های خود را معطوف 
به این مســاله کرده تا بتواند از طریق جلب همکاری 
ســوریه، زمینه را جهت بازگشــت راحت و سریع شمار 
قابل ملاحظه ای از پناهجویان ســوری به کشورشان 
فراهم کند و بارِ اقتصادی کشــورش را تا حدی ســبک 
کند. البته که دولت سوریه تا به امروز از هرگونه تعامل 
با دولت ترکیه و شخص رئیس جمهور این کشور طفره 
رفته و تاکید دارد که مبنای شکل گیری هرگونه تعاملی، 
خروج نیروهای ارتش ترکیه از خاک سوریه است. با این 
همه، اصلی ترین دستورکاری که اردوغان در جریان سفر 

اخیر خود به کشورهای عرب حاشیه خلیج فارس دنبال 
می کرد، حول محور جذب سرمایه گذاری های گسترده 
به ارزش ۱۰۰ میلیارد دلار برای ترکیه بوده است. به بیان 
ساده تر، اردوغان جهت مخاطب قرار دادن چالش های 
عدیده اقتصادی ترکیه، چشم طمع به دلارهای شیوخ 
عرب حاشــیه خلیج فارس دارد و البته که اردوغان این 
نیت خود را نیز چندان هم پنهان نکرده اســت. به طور 
خاص در دوره قبل از انتخابات ریاست جمهوری ترکیه 
نیز شاهد آن بودیم که اردوغان در جریان رایزنی هایش 
با مقام های اماراتی توانســت برنامه سرمایه گذاری ۱۰ 
میلیــارد دلاری آن هــا در ترکیه را محقق کند. پیش از 
سفر اخیر اردوغان به ۳ کشور عرب حاشیه خلیج فارس 
نیز مقام های ارشد دولت ترکیه و منابع نزدیک به آن از 
تلاش های اردوغان جهت جذب سرمایه گذاری ۱۰۰ 
میلیارد دلاری در ترکیه خبر دادند. سرمایه گذاری هایی 
که اگر محقق شوند، می توانند: جلوی سقوط فزاینده و 
شــدید ارزش پول ملی ترکیه را بگیرند و زمینه را برای 
بازپرداخت بدهی های سنگین داخلی و خارجی آنکارا به 
همراه منابع لازم جهت بازسازی مناطق زلزله زده ترکیه 
را هــم فراهــم کنند و مهمتر از همه، ثبات را به اقتصاد 
ترکیه برگردانند و البته که آبروی اردوغان و حزب متبوع 
وی یعنی حزب عدالت و توسعه را اعاده و تقویت کنند. 
با این همه اینطور به نظر می رسد که اردوغان در مسیر 
تحقق این موضوع با ۳ چالش و مانع عمده و محوری 
نیز رو به رو است. اولًا، در جریان انتخابات اخیر ترکیه، 
جریان اپوزیسیون این کشور که در پسِ کمال قلیچدار 
اوغلو بسیج شده بود به خوبی نشان داد که از ظرفیت های 
فراوانی جهت به چالش کشیدن اردوغان برخوردار است. 
البته که نزدیک بودن آرا در انتخابات مذکور نیز نشان 
داد که موقعیت سیاسی اردوغان در ترکیه دیگر به قوت 
و استحکام گذشته نیست. از این رو، جریان اپوزیسیون 

ترکیه که عملکرد اقتصادی نه چندان مطلوب اردوغان 
را پاشــنه آشــیل حملات خود علیه وی قرار داده بودند، 
از تمامی اهرم های خود در ادامه راه اســتفاده خواهند 
کرد تا مانع از کسب دستاوردهای اقتصادی گسترده و 
قابل توجه از ســوی وی و دولتش شــوند. در این میان 
باید توجه داشت که جریان اپوزیسیون ترکیه در دیگر 
سطوح حکمرانی در این کشور از قدرت برخوردار است 
و می تواند برای اردوغان و دولتش چالش های جدی را 
ایجاد کند. از این رو، مؤلفه رقابت های حزبی و جناحی، 
یکــی از موانع جدی داخلی در مســیر اردوغان جهت 
جذب ســرمایه گذاری های گسترده کشورهای عرب 
حاشــیه خلیج فارس خواهد بود. دوم اینکه دولت های 
عرب حاشــیه خلیج فارس نیز در ســال های متمادی 
حضور اردوغان در قدرت، ادراک بهتر و روشــن تری را 
از اردوغان کسب کرده اند. سیاستمداری که در برهه های 
زمانی مختلف و به فراخور اوضاع، تغییر جهت می دهد 
و صرفاً عملگرایی و منفعت محوری را در دســتورکار 
دارد. از این رو، دولت های ثروتمند عرب حاشــیه خلیج 
فــارس به خوبی می دانند که امکان دارد با وقوع اندک 
تغییراتی در آینده نزدیک، اردوغان بار دیگر تغییر جهت 
دهد و این مســاله امنیت سرمایه گذاری های آن ها در 
ترکیه را به شــدت به خطر می اندازد. کافی اســت توجه 
داشــته باشــیم که اردوغان در مدت اخیر خیلی زود در 
ازای دریافت برخی امتیازات، به مخالفت های یک ساله 
خود با گزاره عضویت سوئد در تشکیلات ناتو پایان داد 
و این کشور عملًا به عضویت تشکیلات مذکور درآمد. 
در نمونه ای دیگر شاهدیم که اردوغان به عوان فردی 
که سعی داشته همواره خود را به مثابه یک رهبر سیاسی 
ضد اسرائیلی در جهان معرفی کند، به تازگی از ملاقات 
قریب الوقوع خود با نتانیاهو به عنوان نخست وزیر رژیم 
اشــغالگر قدس خبر داده است. فردی که نخست وزیرِ 

تندروترین دولت در کل تاریخ جعلی رژیم اسرائیل است. 
از این منظر، نوســانات شدیدی در کنش های سیاسی 
اردوغان موجب می شود تا دولت های عرب حاشیه خلیج 
فارس نیز نسبت به افزایش سرمایه گذاری های خود در 
خاک ترکیه محتاطانه عمل کنند. و در نهایت سوم اینکه 
دولت های عرب حاشیه خلیج فارس نسبت به این مساله 
نیز اشــراف دارند که بایســتی متناسب با وزن و جایگاه 
ترکیه در قالب معادلات منطقه ای و بین المللی در این 

کشور سرمایه گذاری کنند.
به گزارش »نقش اقتصاد«، در این راستا، هرگونه اغراق 
و غلــو در مورد جایــگاه ترکیه و اردوغان در این حوزه، 
حامل پیامدهای مخربی برای آن ها خواهد بود. به بیان 
ساده تر، دولت های عرب حاشیه خلیج فارس بر خلاف 
اردوغان دستورکار اصلی خود را بر نجات دولت کنونی 
ترکیــه از چالش هــای اقتصادی که بــا آن ها رو به رو 
اســت، قرار نداده اند و تنها این مســاله را فرصتی برای 
خود جهت پیشبرد منافع و اولویت هایشان می دانند. از 
این رو، سرمایه گذاری های چند ده میلیارد دلاری آن ها 
در ترکیه به هیچ عنوان در راســتای تحقق منافع ملی 
کشــورهای عربی حاشیه خلیح فارس نیست و آن ها با 
مسائل متنوع تری در منطقه غرب آسیا رو به رو هستند 
که بایستی به آن هم توجه داشته باشند و در آن حوزه ها 
نیز به منابع مالی نیاز دارند. البته که نباید فراموش کرد 
که سرمایه گذاری دولت های عرب حاشیه خلیج فارس 
در ترکیه در فضای خلأ نیز شــکل نمی گیرد و آن ها به 
دنبال کســب سود از این مســاله هستند. گزاره ای که 
تحقق آن با توجه به وضعیت نه چندان مساعد اقتصادی 
ترکیه چندان عملیاتی به نظر نمی رســد و اساســاً این 
دسته از دولت ها تا حدی به دلایلی شبیه به این، از ادامه 
سرمایه گذاری ها و پرداخت وام به دولت مصر به عنوان 

یک کشور عربی نیز خودداری کرده اند.

سامان سفالگر
روزنامه نگار

یادداشت

 فاطمه خوش نیت
روزنامه نگار

گزارش

گروه سیاســی: ایالات متحده بار دیگر به 
خاورمیانه ســلاح بیشتری می فرستد 
و بــر تعداد جنگنده هــای پنتاگون در 
منطقه اضافه خواهد شــد. پنتاگون روز 
دوشنبه هفته گذشته ادعا کرد که آمریکا 
جنگنده هــای اف-۳۵ و اف-۱۶ را به 
همراه یک کشــتی جنگی به خاورمیانه 
اعــزام خواهد کرد. مرکــز فرماندهی 
ارتش آمریکا در خاورمیانه )ســنتکام( 
هــم قبل از این ادعا در بیانیه ای اعلام 
کرده بــود جنگنده اف-۲۲ رپتورهای 
نیروی هوایی آمریکا به عنوان بخشــی 
از نمایش حمایت و توانایی آمریکا در پی 
رفتارهای ناامن و غیرحرفه ای فزاینده 
هواپیماهای روسیه در منطقه، در حوزه 
فرماندهی مرکزی آمریکا مستقر شدند. 
ایــالات متحده می گوید هدفش از این 
اقــدام منصرف کردن ایران از حمله به 
کشتی های نفت کش است. ایران طی 
یک هفته در بهار امسال دو نفتکش را 
توقیــف کرد کــه یکی از آنها نفت خام 

کویت را به هیوستون حمل می کرد.

آنطور که وال اســتریت ژورنال نوشته، 
متحــدان خاورمیانه ای آمریکا را تحت 
فشــار قرار داده اند تا اقدامات بیشتری 
برای مقابله با ایران انجام دهد. امارات 
متحــده عربی به عنوان کشــوری که 
نفت کــش آن از ســوی تهران توقیف 
شــده بود، اخیراً از عدم واکنش ایالات 
متحده به توقیف نفتکش ها توسط ایران 
در اوایل سال جاری ابراز ناامیدی کرده 
و از پنتاگون خواســته بود تا نیروهای 

بیشتری را به خلیج فارس بفرستد.
فریدون مجلســی کارشــناس مسائل 
بین الملل در گفتگو با خبرآنلاین گفت: 
آمریکا بزرگ تریــن قدرت اقتصادی، 
صنعتی و نظامی جهان است و در نقاط 
مختلف جهان هم نفوذ و تجارت و منافع 
دارد. این کشــور در منطقه خلیج فارس 
برای منافع خود احساس خطر می کند. 
به خصــوص اینکه ایران هــم علناً با 
آمریکا در تضاد یا جنگی نیمه روشــن 
است. این جنگ یک مقدار جنگ های 
نیابتی و مقداری هم جنگی اســت که 

خود آمریکایی ها به راه می اندازند. آن ها 
می بینننــد که تمــام منطقه خاورمیانه 
در حال توســعه و پیشــرفت است. اما 
توســعه ایران فقط رنــگ نظامی دارد 
و برخــی از تجهیزات و امکاناتی دارند 
کــه دیگران ندارند یا کمتر دارند. وقتی 
تمــام امکانات صرف هدفی شــود که 
به بنیه اقتصادی کشــور آسیب برسد، 
در ایــن صورت به بنیه نظامی کشــور 
هم آســیب می رسد. هدف استراتژیک 
آمریکایی ها در همین موضوع خلاصه 
می شود.مجلســی در ادامه توضیح داد: 
دشــمنی با ایران برای ایالات متحده 
مبنایــش حمایت امریکا از موجودیت و 
بقای رژیم صهیونیســتی است و آرمان 
ایران هم نابودسازی اسراییل است. این 
دو آرمان کاملًا متضاد مقابل یک دیگر 
قرار گرفته اند. البته اقدامات شــدید در 
این بین به آن شــکل صورت نمی گیرد 
و ایــن اتفاقات جنبه فرسایشــی دارد. 
آمــدن و رفتــن آمریکایی ها به خلیج 
فارس در حال حاضر مربوط به حمله به 

کشتی های نفت کش و تیراندازی هایی 
که صورت گرفته اســت. آمریکایی ها 
حضور تهدیدآمیزی دارند اما تمایلی به 
جنگ ندارند. اما خود را موظف می دانند 
تا به عنوان یک قدرت بزرگ برای حفظ 
شهرت خود هم که شده، واکنش جدی 

از خود نشان بدهند.
وی تصریــح کرد: همه کشــورهای 
منطقه، علیرغم قدم هایی که جمهوری 
اســلامی برای ارتباط با آنها برداشته، 
اســتقبال چندانــی از ایــن اقدامات 
نکرده اند. حتی عربســتان یک سفارت 
هتلی درســت کرده کــه انگار هر روز 
آماده اند تا چمدان های خود را برداشته 
تا بــه ریاض برگردنــد. آن ها ترجیح 
می دهند تا با ایحاد روابط مسالمت آمیز 
بــا ایران خود را از ترکش های دل بین 
ایران و اسراییل دور نگاه دارند. برای آنها 
بیشتر این ارتباطات حالت دفاعی دارد. 
می بینیــم که در هنگام دعوت مقامات 
کشورهای مختلف از سوی کشورهای 
عربی که ارتباطاتی که با چین و روسیه 

هم دارند، آن ها در مســائل حلیج فارس 
و جزایر ســه گانه از کشــورهای عربی 
حمایت می کنند که منافع بیشــتری از 
نظر مالی برایشان دارند. از طرف دیگر 
آمریکا مدعی شده که حضور نیروهای 
نظامی خود به دعوت متحدانش اســت 
کــه نام امــارات متحده عربی در میان 
آنها مشخص شده است. با این حساب 
نه تنها پای دشــمنی ایران و اســراییل 
در میان اســت، که برخی از کشورهای 
عربــی کــه در ظاهر روابــط خود را با 
تهران در حــال بهبود عنوان می کنند 
هــم از حضــور آمریکایی ها در منطقه 
اســتقبال خواهند کرد.این کارشناس 
مســائل بین الملل گفــت: به هر حال 
مــن فکر می کنم ما کشــوری در حال 
جنگ هستیم و تا وقتی وضعیت اینطور 
است، وضعیت اقتصادی هم بهبود پیدا 
نمی کنــد. ما باید بــه روابط موجود در 
جهــان پیرامونی و فــرا پیرامونی تن 
بدهیم. وگرنه این وضعیت ادامه خواهد 

داشت و راهی نداریم.

چراغ سبز اعراب به آمریکا؟ مهسا مژدهی
روزنامه نگار

مجلسی: هدف استراتژیک آمریکا در خلیج فارس در یک موضوع خلاصه می شود

خط و نشان جدی سرلشکر باقری برای متجاوزان به حریم هوایی ایران
تســنیم: سردار سرلشــکر محمد باقری رئیس ستاد کل نیروهای مسلح در 
حاشــیه برگزاری یازدهمین رزمایش اقتــدار هوایی فدائیان حریم ولایت 
نیروی هوایی ارتش جمهوری اسلامی ایران، که در منطقه انارک اصفهان 
برگزار شــد، با تســلیت فرا رسیدن ایام ســوگواری سرور و سالار شهیدان 
حضرت اباعبدالله الحسین )ع(، اظهار داشت: خدا را شاکرم که در روزهای 
ابتدایی مردادماه توفیق پیدا کرده و در منطقه انارک حضور یافته و از نزدیک 
شاهد رزمایش مقتدرانه نیروی هوایی ارتش جمهوری اسلامی ایران بودم.

وی ادامه داد: به لطف الهی رزمایش به اهداف تعیین شــده خود دســت پیدا 

کرد و در آن انواع عملیات های پهپادی، هواپیماهای با سرنشــین جنگنده 
و همچنین هواپیمای ترابری، پشتیبانی، سوخت رسان و آمبولانس هوایی 
توانســتند مأموریت محوله را به خوبی اجرا کنند و انواع تاکتیک ها، توســط 
این هواپیماها تمرین شد.رئیس ستاد کل نیروهای مسلح با اشاره به مراحل 
انجام شــده از رزمایش اقتــدار هوایی فداییان حریم ولایت نیروی هوایی 
ارتش در روز گذشته، تصریح کرد: روز و شب گذشته همرزمان ما در نیروی 
هوایی تمرین هایی را انجام دادند، علاوه بر آن در خلیج فارس، تنگه هرمز، 
مناطق شــمال شــرقی، شمال غربی و جای جای کشورمان این رزمایش با 

موفقیت برگزار و گزارش آن صبح امروز ارائه شــد که گویای انجام موفق 
این رزمایش بود.وی افزود: خدا را شــاکر هســتیم که نیروی هوایی ارتش 
بــا تکیه بر توانمندی های بومی، آموزش های کیفی، مهارت های عالی که 
دارد، همچنین با جانفشــانی و حرکت های جهادی، امنیت بســیار مناسب و 
قابل قبولی را برای فضای کشــور از شــمال تا تنگه هرمز و جزایر ســه گانه 
تنب بزرگ، تنب کوچک و ابوموســی تأمین کرده اســت و با این ســطح از 
آمادگی هیچ دشــمنی توان نفوذ و تجاوز به حریم هوایی کشــور جمهوری 

اسلامی ایران را ندارد.
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سال هفتم
شماره 321

معطلی 
کالاهای 

وارداتی در 
گمرکات 

کشور تازگی 
ندارد و گاهی 
از زمان ورود 
این کالاها به 

گمرک تا صدور 
مجوز ترخیص 

سال ها زمان 
می برد. این 

روزها هم تأخیر 
در ترخیص 
گوشت های 

برزیلی خبرساز 
شده است

 آنچه در موضوع سیاســت های ارزی باید مبنای عمل ما در 
کشور باشد، قانون است؛ در قوانین متعدد، سیاست ارزی تعریف 
شده است؛ مجلس تنظیم و نظارت بر قانون را برعهده دارد و 
دولت نیز مکلف است آن را اجرا کند. اگر فردی در کشور نظر 
مغایــری بــا این قانون دارد یا باید از طریق قانونی اقدام کند و 
از طرف دولت با ارائه لایحه یا از طریق ارائه طرح از ســوی 
نمایندگان اصلاح موضوع را پیگیری کند، تا موضوع بررسی 

و رأی مجلس، مبنای قانون قرار گیرد.
در حال حاضر به استناد ماده ۲۰ قانون احکام دائمی در کشور، 
نرخ ارز در اقتصاد، شناور مدیریت شده است. من تعجب می کنم 
و تأســف می خورم برای کســانی که حتی قانون را مبنای خود 

قرار نمی دهند و اظهارنظر می کنند.
مردم رفتارهای پوپولیستی را تشخیص می دهند، این رفتارها 
بارها و بارها تکرار شده و مردم نیز به خوبی آن را از رفتار علمی 
و تخصصی تشخیص می دهند، با ادبیات پوپولیستی نمی شود 

کشور را اداره کرد، دوران آن گذشته است.
مبنای عمل ما قانون اســت. در قانون، نرخ ارز شناور مدیریت 
شــده است، بدین معنا که مبنای نرخ ثابت اساساً هیچ جایگاه 
قانونی در کشور ندارد. اگر در یک دولت یا یک مدیریت بانک 
مرکزی یا در شــرایطی، فردی رفتار مغایر با این قانون اعلام 
کرد، طبیعتاً آن فرد باید پاســخگو باشــد؛ تشخیص این رفتار 
مغایر نیز براســاس قانون با مجلس اســت، لذا ورود مجلس به 

دلیل صیانت از قانون است.
به جز احکام دائمی، در قوانین بودجه سنواتی بارها به این موضوع 
مهم اشاره و هر سال تعیین شده که مبنای نرخ تسویه تعهدات 
ارزی حتی برای دولت و غیردولت تعریف شده است، کما اینکه 
دولت بخش عمده ای از تصمیمات فعلی خود را براساس همین 
سیاست اعمال می کند، لذا پاسخگو کردن بانک مرکزی درباره 
اجرای قانون، از وظایف ما است و ما ذره ای از مواضع خود کوتاه 
نمی آییم؛ ما تحت تأثیر حرف های عَوام گرایانه قرار نمی گیریم و 
مجلس کار کارشناسی و قانونی خود را انجام می دهد؛ بنابراین 

اظهارنظر هر فرد برای خودش ارزش دارد.
افرادی که به ادعای حمایت از دولت و بانک مرکزی اظهارنظر 
می کنند، کافی است یکبار گزارش دولت درباره سیاست های 
ارزی را مطالعه کرده باشند؛ نیمه دوم سال ۱۴۰۰ رئیس جمهور 
دولت سیزدهم سندی تحت عنوان سند تحول مردمی ابلاغ 
کرد که در آن بخش های مهم اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی 
لحاظ شده است، در سرفصل مباحث اقتصادی این سند آمده 
اســت که سیاست های ارزی در کشور براساس نرخ ارز شناور 
مدیریت شده است و ما موضوعی تحت عنوان نرخ ثابت نداریم، 
لذا اگر فردی اطلاع ندارد حداقل یکبار ســند تحمل مردمی 
دولت سیزدهم را مطالعه کند، تصمیمات مغایر با اسناد دولت 
خیلــی جای حــرف دارد. قانون احکام دائمی، قوانین بودجه و 
نگاه علمی و تخصصی و رویکردی که دولت در ســند تحول 
مردمی انتخاب کرده، سیاســت ارزی را مشخص کرده است، 
لذا هرگونه تصمیم بانک مرکزی، دولت و وزارت امور اقتصاد 

مغایر با این قوانین قطعاً پیگیری خواهد شد.
مبنای مجلس، قانون و نگاه علمی و تخصصی است. اگر فردی 
بخواهد با این اظهارنظرها مجلس و کمیســیون اقتصادی را 
تحت تأثیر قرار دهد، در اشتباه محض است؛ حرف های علمی و 
حرف های پوپولیستی کاملًا مشخص است و باید گفت دوران 

حرف های پوپولیستی تمام شده است.
سیاســت نرخ تثبیت فســادزا و رانتی بوده و مردم انتفاعی از 
این سیاســت نمی برند. پرســش من این است که چرا نرخ ارز 
ترجیحی ۴۲۰۰ تومانی در دولت آقای رئیسی حذف شد؟ تمام 
گزارش ها بر این مبنا بود که این نرخ منجر به ایجاد فساد شده 
و تولید در کشور را از بین برده است، بنابراین به دلیل مبارزه با 
فســاد این اقدام انجام شــد تا مردم منتفع شوند. همان دلایلی 
که در دولت آقای رئیســی منجــر به حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی 
شــد، برای حذف ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی کفایت می کند و 
افرادی که اظهارنظر غیرعلمی می کنند و یکبار مباحث علمی 
مطالعــه نکرده انــد و از مباحث تجربی نیز اطلاعی ندارند، به 

همین منابع مراجعه کنند.
اگر قرار است سیاستی که برخی اعلام می کنند، اثر مثبت داشته 
باشــد و بیان می کنند با تثبیت نرخ ارز می توان )به معیشــت( 
کمک کرد، باید پرسید که با توجه به اینکه در حال حاضر چند 
ماه از زمان استفاده دولت از سیاست نرخ ارز ترجیحی دوم که 
هیــچ تفاوتــی با نرخ ارز ترجیحی دولت قبل ندارد، می گذرد و 
با توجه به اینکه تمامی کالاهای اساسی با نرخ ارز ۲۸ هزار و 
۵۰۰ تومان در نظر گرفته شده و چه ارتباطی بین مرغ کیلویی 
۱۱۰ هزار تومان و گوشت کیلوی ۴۰۰ هزار تومانی با نرخ ارز 

ترجیحی ۲۸ هزار ۵۰۰ تومانی وجود دارد؟
افراد پوپولیست باید به مردم جواب دهند که این وضعیت که 
به اســم ارز ترجیحی کلاه ســر مردم گذاشته و جیب مردم را 
خالی می کنند به نفع مردم است یا سیاستی که بتوان بر اساس 
آن از تولید حمایت و نرخ متوازن ایجاد و از فســاد جلوگیری 
کرد؟ افرادی که به دنبال این هســتند، باید پاســخگوی مردم 
باشند.کمیسیون اقتصادی براساس قانون، ماده ۲۳۴ آیین نامه 
داخلی مجلس را مبنا قرار می دهد و موضوع را پیگیری می کند.

لزوم حذف
 ارز ۲۸۵۰۰ تومانی

برای اولین بار حداقل در ۱۲ ســال اخیر رشــد پایه 
پولی اقتصاد ایران با شــدت قابل توجهی - بیشتر 
از ده درصد - بیشــتر از رشــد نقدینگی بوده است و 
این یک ناترازی تازه در اقتصاد اســت.با توجه به 
ترکیب پایه پولی که حاصل جمع خالص دارایی های 
خارجی بانک مرکزی، خالص بدهی دولت به بانک 
مرکــزی و خالص بدهی بانک ها به بانک مرکزی 
اســت، این رشــد شــدید پایه پولی را باید ناشی از 
اضافه برداشــت شــدید بانک ها از بانک مرکزی یا 
همان افزایش شدید خالص بدهی بانک ها به بانک 

مرکزی دانست.اما داستان چیست؟ داستان در تغییر 
سیاست دولت رییسی است که مسیر جبران کسری 
بودجه و تسهیلات تکلیفی را به جای بانک مرکزی 
بر روی دوش شــبکه بانکی سوار کرده است و این 
بدهی های دولت به بانک ها، باعث افزایش ناترازی 
شــدید سیستم بانکی و استقراض از بانک مرکزی 
شده است.این میزان قفل شدن منابع سیستم بانکی 
در تســهیلات بانک ها به دولت، منجر به کاهش 
تــوان وام دهــی یا همان تــوان خلق پول بانک ها 
شــده و بــه همین دلیل ضریــب فزاینده بانکی از 

۸ درصد به ۷.۳ رســیده اســت و در نتیجه سرعت 
رشد نقدینگی کند شده است.بدیهی است که این 
ناترازی هم مثل هر ناترازی دیگری باید به تراز در 
اقتصاد تبدیل شود و با توجه یه نقش حیاتی سیستم 
بانکی در تأمین مالی کسب وکارها به ویژه کوچک و 
متوسط، رکود و کاهش سرعت گردش پول و عدم 
امکان وام دهی بانک ها ناشی از این انقباض، دامن 
اکثر کسب وکارها را گرفته و خواهد گرفت.به نظر 
می رســد فنر جدیدی در اقتصاد ایران ایجاد شــده 

است، فنر پایه پولی بر زیر نقدینگی.

 مقصـر 
گوشت های 
دپوشده 
کیست؟

توپ اهمال کاری تأخیر در ترخیص 
گوشت برزیلی از زمینی به زمین دیگر

گــروه اقتصــادی: معطلی کالاهــای وارداتی در 
گمــرکات کشــور تازگی نــدارد و گاهی از زمان 
ورود این کالاها به گمرک تا صدور مجوز ترخیص 
ســال ها زمــان می برد. این روزهــا هم تأخیر در 
ترخیص گوشت های برزیلی خبرساز شده است.

مدیریت در زنجیره تولید از ابتدا زنجیره و در تأمین 
مواد اولیه مورد نیاز تا انتهای این زنجیره و در شبکه 
توزیع برای رســاندن محصول به دست مصرف 
کننــده در حوزه محصولات کشــاورزی دارای 
چالش های بســیاری است. زمانی تولیدکننده در 
بخش دام و طیور از تأخیر در ترخیص نهاده های 
دامــی پس از ثبت ســفارش و پرداخت هزینه ها 
گلایه مند است و زمانی مصرف کننده به گرانی 
کالا اعتراض دارد. نا به ســامانی در بازار گوشــت 
اعم از گوشت قرمز و سفید سبب شده تا هر کیلو 
گوشت قرمز به بیش از ۵۰۰ هزار تومان و گوشت 

مرغ به حدود ۱۰۰ هزار تومان برسد.
دبیر کانون مرغداران گوشتی کشور در چرایی این 
امر عنوان کرد که افزایش قیمت نهاده های دامی 
و خوراک طیور و تأمین همراه با تأخیر آنها سبب 
شــد تا تولید دچار مشــکل شود. سویا از هر کیلو 
۱۷ هزار تومان به حدود ۳۰ هزار تومان رســیده 
و بــا وجــود خرید و پرداخت مبلغ، این محصول با 
تأخیر تحویل می شــود. این امر منجر به گرانی 
جوجه شده و آب رفت بیشتر نقدینگی مرغدارها 

را به همراه داشته است.
مدیرعامل پیشــین اتحادیه سراسری مرغداران 
گوشــتی هم درباره گرانی گوشــت مرغ در بازار، 
یکــی از این عوامــل را تأخیر در تحویل خوراک 
طیــور دانســت و عنوان کرد کــه در حال حاضر 
نزدیک به دو ماه اســت که تولیدکنندگان، هزینه 
خــوراک طیــور را پرداخت کرده اما باری تحویل 
نگرفته اند. حدود ۴۵ روز است )این زمان مربوط 
به تیر ماه است( که توزیع سویا قطره چکانی انجام 
می شــود و همین امر باعث افزایش این خوراک 

برای واحدهای مرغداری شده است.
به طور قطع تمام نیازمندی بازار از تولیدات داخل 
نبوده و بخشــی از کالاها وارداتی است. اما تأخیر 
در ترخیص مشکلاتی را در تولید و بازار به وجود 
آورده کــه هر بار منجر به ورود دادســتانی برای 
حل و فصل موضوع شــده اســت. امروز موضوع 
گوشت های برزیلی و تأخیر ترخیص آنها مشکل 
ســاز شــده و اگر این تأخیر، خطر جدی نسبت به 

ســلامت گوشت ها به دنبال نداشته باشد به طور 
قطع فاصله ارســال گوشــت از برزیل تا ایران و 
تأخیر در ترخیص از کیفیت آن کاسته خواهد شد.

چالشی همیشگی ��
معطلــی کالاهای وارداتی در گمرکات کشــور 
تازگــی ندارد و گاهی از زمان رســیدن کالاها و 
ورود بــه گمــرک تا صدور مجوز ترخیص از چند 
سال می گذرد و بخشی از محصولات فاسدشدنی 
از جملــه مــواد غذایی و دارویی از بین می روند. با 
فاســد شدن این کالاها در واقع این سرمایه ملی 
اســت که با حجم بالا از مدار مصرف خارج شــده 
و کشــور را با مشــکلات مالی و کالایی مواجه 
می کند. بروکراسی اداری هزینه های جانبی تولید 
و تجــارت را افــزون کرده و معضلاتی را به وجود 

آورده است.
فاســد شــدن مواد از مواد غذایی تــا دارویی در 
گمرکات کشــور پدیــده ای نوظهور نبوده و این 
روزها دپو گوشت های برزیلی خبرساز شده است.

ماجرای گوشت های برزیلی چیست؟ ��
گمــرک در این بــاره چه می گوید؟ گمرک ایران 
درباره معطلی حدوداً ۱۷ ماهه یک محموله ۱۱۵ 
تنی گوشت منجمد وارداتی در بندر عباس اعلام 
کــرد: محموله های گوشــت منجمد وارداتی که 
به طور مشــترک متعلق به دو شــرکت بود در ۳ 
اظهارنامه به گمرک اظهار شــده اســت که یکی 
از ایــن اظهارنامه هــا در تاریــخ ۱۴۰۱/۲/۱۱ و 
دیگــری در تاریخ ۱۴۰۱/۸/۲۹ به گمرک اظهار 
و به ترتیب در تاریخ ۱۴۰۱/۹/۱۶ و ۱۴۰۱/۹/۱۵ 
مجوز ترخیص این محموله ها از ســوی سازمان 
دامپزشــکی صادر و پس از صدور مجوز ترخیص 
از سوی این سازمان، در همان تاریخ های یاد شده 
تشریفات گمرکی این محموله ها انجام و تحویل 

صاحب کالا شد.
گمــرک ایــران در خصــوص محموله ســوم 
گوشــت های منجمــد وارداتی که به مقدار ۱۱۵ 
تن بود، تصریح کرد: محموله سوم پس از معطلی 
۱۱ ماهه از زمان تخلیه تا صدور قبض انبار نهایتاً 
در تاریخ ۱۴۰۱/۱۱/۱۰ به گمرک اظهار و پس از 
۲۰ روز معطلــی جهت دریافت اجازه ترخیص از 
دامپزشکی نهایتاً در تاریخ ۱۴۰۱/۱۲/۱ از سوی 
ســازمان دامپزشکی کشور نمونه برداری شد اما 
بــه دلیــل اینکه لیبل های الصاق شــده بر روی 
این گوشــت های وارداتی مغایر با عنوان شرکت 

واردکننده بود، از سوی دامپزشکی اجازه ترخیص 
داده نشــد و مجوز ترخیص از گمرک از ســوی 
دامپزشــکی برای ایــن محموله صادر نگردید تا 
اینکــه نهایتاً در تاریخ ۱۴۰۲/۴/۲۵ پس از ورود 
دادستانی به این موضوع، سازمان دامپزشکی اجازه 
ورود ایــن محمولــه را تأیید کرد و اجازه ترخیص 
داده شد.این گزارش حاکی است با توجه به مصوبه 
پنجاه و چهارمین هیأت مقررات زدایی، ســازمان 
مجوز دهنده )دامپزشکی( جهت انجام تشریفات 
گمرکی این محموله ها موظف بوده در مدت یک 
هفته مجوز ترخیص این محموله ها را صادر کند.
پاسخ سازمان دامپزشکی به این موضوع چیست؟ 
ســخنگوی سازمان دامپزشکی کشور گفت: این 
محموله شــامل ۴ کانتینر گوشت منجمد گوساله 
از مبدأ کشــور برزیل بود. با توجه به مشــکلاتی 
که شرکت واردکننده به دلایل شرایط تحریم در 
تکمیل مدارک بازرگانی خود داشت، موفق نشده 
بود طی فرآیند قانونی و عرفی، داده های مورد نیاز 
کالا را بــه گمرک اظهار کند. فرآیند تکمیل این 
مدارک تا حدود ۳ ماه پیش طول کشید. این روند 
باعث شــده بود که محموله گوشت شامل تأخیر 
یا دموراژ در گمرک شهید رجایی هرمزگان شود.

مدیرکل روابط عمومی سازمان دامپزشکی کشور 
توضیح داد: روال کار این است که واردکننده، بعد از 
کامل شدن اسناد، کالا را به گمرک اظهار می کند و 
پس از آن ما موظف هستیم که با هماهنگی گمرک 
از کالا نمونه برداری کرده و آزمایش های لازم را 
برای اطمینان از صحت و سلامت آن انجام دهیم. 
با توجه به پیگیری شــرکت واردکننده به عنوان 
یکی از شرکت های با سابقه و خوشنام در واردات 
گوشــت، با پیگیری و همکاری دستگاه قضائی، 
گمرک و همچنین کسب اجازه از دادستانی استان 
هرمــزگان، با هماهنگی با ســازمان غذا و دارو، 
پس از دریافت نتایج آزمایشــگاهی و اطمینان از 
ســلامت محموله، ترتیبی اتخاذ کردیم که این 
محموله با وزنی بالای ۱۰۰ تن، برای مصرف در 
کارخانه های فرآورده های گوشتی ترخیص شده 

و این سرمایه ملی دور ریخته نشود.
ســخنگوی سازمان دامپزشکی کشــور با بیان 
اینکه گوشــت منجمد گوســاله حداکثر ۱۸ تا ۲۴ 
ماه عمر ماندگاری دارد، ولی عمر ماندگاری این 
محمولــه ۱۸ ماه بود، گفت: این محموله در یکی 
از ســردخانه های مجاز اســتان هرمزگان تخلیه 

شده بود و همکاران ما طی چندین مرحله پایش 
و بررســی، به این اطمینان رسیده بودند که کالا 

شرایط خوبی از نظر ظاهری و بهداشتی دارد.
درخواست فعال صنعت چیست؟ ��

دبیر فدراســیون تشــکل های صنایــع غذایی 
کشــاورزی ایران درباره مصارف این بار گوشت 
برزیلی تاکید کرد: مســئولان اعلام کنند که این 
گوشت در کدام صنعت مورد استفاده قرار می گیرد. 
هر کالایی که وارد می شود باید بانک مرکزی ارز 
مــورد نیاز آن را تخصیص دهد تا محصول اجازه 
خروج داشــته باشد. معمولًا بانک مرکزی در این 
باره یا کوتاهی می کند یا واردکننده مشکل قانونی 
دارد. اما به هر حال عدم ترخیص این محصولات 
منجر به از بین رفتن سرمایه ملی می شود. بنابراین 
کسانی که باعث از بین رفتن اموال ملی می شوند 
چه به لحاظ کوتاهی کردن و چه مشکلات قانونی 
باید به قوه قضائیه معرفی شــوند و یک بار برای 

همیشه این مساله حل شود.
محسن نقاشی با اشاره به موضوع ذرت های آلوده 
عنوان کرد: متأســفانه هر زمان چنین مشکلی به 
وجود می آید صنعت، چوب آن را می خورد. در حال 
حاضر درباره این گوشــت های مانده در گمرکات 
کشور یکی از مدیران عنوان کرده قرار است این 
گوشت ها برای صنعت استفاده شود. حال پرسش 
این است که گوشتی که برای افراد و خانوارها به 
لحاظ ســلامت مناسب نیست چرا باید در صنعت 

استفاده شود.
وی اظهار کرد: با توجه به شــرایطی که صنعت 
در دهه ۹۰ داشــت واحدهای تولیدی کوچک و 
متوســط تعطیل شده اند و فقط واحدهای صنعتی 
بزرگ توانســته اند فعالیت خود را حفظ کنند. این 
برندها دارای اعتبار بوده و حاضر نیســتند خود را 
نزد مشــتریان بی اعتبار کنند.وی گفت: شرایط 
نگهداری گوشــت برای صنایــع غذایی دارای 
اســتانداردهایی است و نمی توان با سردخانه های 
معمولی گمرکات انتظار داشت یک سال گوشت 
در ایــن ســردخانه ها بماند و به لحاظ ســلامت 
مشــکلی نداشته باشــند. اگر بر اساس گفته این 
مسؤول متولی قرار است این گوشت به واحدهای 
تولیدی صنایع داده شود باید مشخص باشد کدام 
صنعت. نباید با این دست اقدامات مردم را نسبت 
بــه تولیــد داخل بدبین کــرد و در ادامه به دنبال 

واردات بود.

بازتاب

ایسنا: درحالی که برخی بازنشستگان 
بهداشــت و درمان به دلایلی مشمول 
احکام جدید افزایش ۱۵ درصدی حقوق 
نشــدند؛ رضا فیضی نژاد- معاون فنی 
و امور بیمه ای صندوق بازنشســتگی 
کشــوری در این باره گفت: در ســال 
۱۳۹۹ که طرح همسان سازی حقوق 
بازنشستگان کشوری و لشکری اجرا 
شد، به دلیل اینکه بازنشستگان وزارت 

بهداشــت و درمان جزو دستگاه های 
دارای نظام پرداخت خاص هســتند 
از ایــن رو همسان ســازی تاثیری بر 
حقوق آنها نداشــت. با پیگیری هایی 
صورت گرفته از طریق سازمان برنامه 
و بودجه، جدولی برای این دســته از 
بازنشســتگان در نظر گرفته شــد و 
براســاس آن افزایشی در حقوق آنها 

لحاظ شد.

وی بــا بیان اینکه این افزایش حقوق 
توسط صندوق بازنشستگی کشوری 
در اســفندماه سال ۱۴۰۱ برای ۱۸۰ 
هزار نفر از بازنشســتگان اعمال شد، 
توضیــح داد: زمانــی کــه ۱۵ درصد 
احــکام وزارت بهداشــت را اعمــال 
کردیم، حدود ۴۲۰۰ نفر باقی ماندند؛ 
عــده ای از آنها که به ســقف حقوق 
رســیده بودند، این موضوع برایشان 

اعمال نشــد و عــده ای نیز باتوجه به 
آئین نامه مهندسی مشاغل یک طبقه 
بالاتر از ســایر کارکنان دستگاه های 
اجرایــی قرار می گیرند و از همین رو 
همسان ســازی برای این عده اعمال 
 نشــد و بــا محدودیت هایــی همراه 

بود.
فیضی نژاد در همین راســتا اعلام کرد 
کــه اکنون با توجــه به پیگیری های 

بازنشســتگان و مدیرعامل صندوق 
بازنشســتگی کشوری، احکام حدود 
۴۲۰۰ نفر از بازنشســتگان به تدریج 
صادر خواهد شــد؛ از روز چهارشــنبه 
)۲۸ تیرماه( اصلاحات احکام شــروع 
شده و به تدریج احکام صادر و تفاوت 
آن پرداخت می شــود و این افزایش از 
مردادماه برای این افراد لحاظ خواهد 

شد.

حقوق کدام گروه از بازنشستگان  از این ماه بیشتر می شود؟

فنر تازه اقتصاد ایران

سیامک قاسمی
 کارشناس اقتصادی

یادداشت

محمدرضا پورابراهیمی
رئیس کمیسیون 
اقتصادی مجلس

فاطمه امیر احمدی
روزنامه نگار
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گروه اجتماعی: مصوبه ای که باطل شد اما مواهب آن حداقل برای 
۱۳۴ نفر همچنان ادامه دارد. نام کنکور اگرچه با رقابت گره خورده 
امــا تبصــره و مصوبه کم نــدارد که معنای رقابت را از آن بگیرد، 
یکی از آن ها همین مصوبه ۷۳۵ شورای عالی انقلاب فرهنگی 
)۲۵ تیر ۱۳۹۲( درباره تغییر رشته و نقل و انتقال فرزندان اعضای 
هیات علمی دانشگاه ها بود، به موجب این مصوبه فرزندان اعضای 
هیات علمی که جزو پذیرفته شــدگان آزمون سراســری بودند 
می توانستند از دانشگاه مبدأ به یکی از دانشگاه های واقع در شهر 
محل خدمت )ترجیحاً دانشگاه محل خدمت( عضو هیأت علمی 
و یا در صورت نبودن آن رشته در آن شهر به دانشگاه نزدیکترین 
شهر به محل خدمت عضو هیأت علمی با تعیین سازمان سنجش 
آموزش کشــور در همان مقطع و گروه آزمایشــی و دارا بودن حد 
نصاب مطابق با ضوابط انتقال یا تغییر رشته بدهند. براساس این 
مصوبــه حــد نصاب نمره علمی لازم برای انتقال ۹۰ درصد و برا 
تغییر رشــته ۵/۹۲ درصد نمره کل آخرین نفر پذیرفته شــده در 

رشته محل مورد تقاضا بود.
دراین باره علی امرایی، عضو کمیسیون آموزش دیده بان عدالت و 
شفافیت به خبرآنلاین، می گوید: »با این روش کسانی با دکترای 
دامپزشکی به دکترای پزشکی یا دکترای داروسازی تغییر رشته 

و تغییر دانشگاه دادند.«
اما این پایان کار نبود، در ســال ۱۳۹۶ تبصره ای به این مصوبه 
اضافه شد با نام انتقال مشروط، این تبصره می توانست همه آن ۹۰ 
و ۵/۹۲ درصد حد نصاب علمی برای انتقال و تغییر رشته فرزندان 
اعضای هیات علمی در دانشــگاه ها را کنار بگذارد به شرطی که 
آن ها می توانســتند در دانشــگاه مقصد در همان رشــته قبلی یا 
رشــته جدید دو ترم متوالی معدل ۱۵ بگیرند. امرایی دراین باره 
بیان می کند: »این تبصره برای ســال ۱۳۹۶ و ۱۳۹۷ انجام شد، 
این روش باعث شــد کسی که کارشناسی حسابداری قبول شده 
بود با این تبصره داروسازی بخواند، کارشناسی مدیریت بیمه با 
همین تبصره الان دارد دندان پزشکی می خواند، کسی را داشتیم 
کارشناسی صنایع غذایی بوده و الان دارد پزشکی می خواند.«او 
در پاســخ به این پرســش که آیا این افراد هنوز دانشــجو هستند 
می گوید: »بله الان دانشجو هستند. شورای سنجش و پذیرش 
حکم به اخراج این افراد از دانشــگاه ها داد که اجرا نشــده اســت، 
دیوان عدالت اداری حکم شــورای ســنجش و پذیرش را تأیید 
کرد، باز هم اجرا نشــد؛ از شــورای نگهبان استعلام گرفتند و این 
شــورا گفت حکم شــورای ســنجش و پذیرش درست است و با 
مســببین هم باید برخورد شــود. اما این افراد هنوز در دانشگاه ها 
ادامه تحصیل می دهند، علاوه براین کسانی که پای این مصوبه 
را امضا کردند الان در مسئولیت های مهم آموزشی هستند.عضو 
کمیسیون آموزش دیده بان شفافیت و عدالت درباره تعداد نفراتی 
که توانســتند از این تبصره برای انتقال دانشــگاه یا تغییر رشــته 
استفاده کنند با بیان این که »این تغییرات در دانشگاه آزاد بوده« 
به خبرآنلاین می گوید: »در یک مقطع زمانی ۱۳۴ نفر اســتفاده 
کردند، آمارشان بالاتر از این است اما ما اطلاعات ۱۳۴ نفر را به 
همراه اســم و تمام مشــخصات به طور کامل داریم. در این میان 
فرزندان مقامات وقت هم هســتند.«او ادامه می دهد: »کسی را 
داشتیم که میانگین نمراتش در دروس اختصاصی ۸ درصد بوده 
اما الان دارد پزشکی می خواند، این ها با امضای چه کسانی وارد 
دانشگاه شدند؟ چه کسانی پای آن مصوبه را امضا کردند؟ که الان 
رتبه ۱۷۵ هزار دارد پزشکی می خواند، درحالی که سایر داوطلبان 

باید برای آن جنگ کنند که رتبه شان زیر ۵ هزار شوند.«

فاجعه در قلب پایتخت!
 

شــاید باورکردنی نباشــد اما یکی از بزرگترین بیمارستان های شهر 
تهران در این هوای گرم هیچ وســیله سرمایشــی ای ندارد.در حالی 
که این روزها تهرانی ها دمای نزدیک به ۴۰ درجه را تجربه می کنند، 
بیماران بستری در بخش پست آی سی یوی بیمارستان رسول اکرم 
از حداقل امکانات سرمایشی در یکی از بزرگ ترین بیمارستان های 
پایتخت محروم هستند.براســاس گزارش و تصویری که همراهان 
بیماران در اختیار خبرآنلاین قرار داده اند، با وجود شدت گرما و فضای 
سخت و سنگین بیمارستان این بخش هیچ وسیله ای برای تهویه و 
مطبوع کردن هوا ندارد تا جایی که همراهان بیماران مجبور شده اند 
از منازل شان پنکه بیاورند.هرچند که بیمارستان های دولتی با حداقل 
هزینه به بیماران دارای بیمه خدمات ارائه می دهند اما این نکته حائز 
اهمیت اســت که سیســتم سرمایشی در این هوای گرم، آن هم در 
فضای بیمارستانی بسیار ضروری است. و سؤال مهم اینکه وزارت 
بهداشــت از چنین محرومیتی خبر دارد؟ اگر در مرکز تهران شــاهد 
چنین اتفاقی هستیم، پس در شهرهای دور از مرکز و کم برخوردارتر 

چه مشکلاتی دامنگیر بیماران است؟

برنامه باید 
قابلیت اجرا، 
ارزیابی، 
اولویت بندی و 
تحقق را داشته 
و مبتنی بر 
شواهد باشد، 
اما آقایان 
آرمان های 
خودشان 
را در برنامه 
می نویسند.« 
این جمله 
بخشی از 
حرف های 
رئیس انجمن 
مددکاران 
اجتماعی 
ایران است، 
همان طورکه 
معلوم است 
سمت و 
سوی سخنان 
سیدحسن 
موسوی چلک 
به لایحه 
برنامه هفتم 
برمی گردد
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ما
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آلودگی هوا تهدید جدی برای کودکان و سالمندان
گروه اجتماعی: آلودگی هوا پس از استعمال دخانیات، دومین عامل اصلی مرگ های 
ناشی از بیماری های غیرواگیر محسوب می شود و با افزایش ریسک ابتلا به بیماری های 
حــاد مزمــن و مرگ در ارتباط اســت.در همین رابطه دفتــر مطالعات زیربنایی مرکز 
پژوهش های مجلس شــورای اســلامی در گزارشی با عنوان »آلودگی هوا؛ تهدیدی 
جدی برای سلامت« بیان کرد در چند دهه گذشته آلودگی هوا به عنوان یک مشکل 
اساسی، سلامتی افراد را تحت تأثیر قرار داده است.اثــــرات آلودگــــی هــــوا بــر 
ســلامت بشــر نــه تنهــا بــه صـورت کاهـش کیفیـت زندگـی، بلکـه بـه صــورت 
افزایــــش هزینه هــــای ســلامت بــر جامعــه نیز تأثیر می گـذارد. آلودگی هوا از 
مهم ترین مشکلات کلان زیست محیطی شهرهای ایران است و اکنون بحران آلودگی 
هوا نه تنها کلان شــهرها، بلکه شــهرهای کوچک را هم تهدید می کند که این پدیده 
ســهم عمده ای در به خطر انداختن ســلامت جسم و روان شهروندان دارد.آلودگی هوا 

پس از استعمال دخانیات، دومین عامل اصلی مرگ های ناشی از بیماری های غیرواگیر 
محسوب می شود و با افزایش ریسک ابتلا به بیماری های حاد، مزمن و مرگ در ارتباط 
است.نتایج این گزارش گویای این است که ارتباط معناداری بین میزان آلودگی هوا و 
مرگ ومیر ناشی از بیماری های قلبی و تنفسی ناشی از سرطان ریه وجود دارد.همچنین 
نتایج مطالعات نشان داده است که آلودگی هوا با افزایش تعداد بیماری ها و مراجعات به 
بیمارستان و اورژانس و همچنین تعطیلی مشاغل و مدارس همراه است. مطالعات سازمان 
جهانی بهداشت نشان می دهد با کاهش آلاینده های هـــوا، کشورها می توانند بخش 
قابل توجهی از بار بیماری های مرتبط با سکته مغزی، بیماری های قلبی، سرطان ریه و 
بیماری های حاد و مزمن تنفسی ازجمله آسم را کاهش دهند.در ایران نیز کیفیت هوای 
کلان شهرها، سلامت جامعه به ویژه گروه های آسیب پذیر ازجمله کودکان و سالمندان 
را تهدید می کند.این گزارش با اشاره به ماده )۲۲( آیین نامه فنی موضوع ماده )۲( قانون 

هوای پاک، عنوان کرده وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی موظف است برآورد 
سالیانه تخمین هزینه های مستقیم آلودگی هوا درخصوص بیماری ها و مرگ ومیرهای 
منتسب به آلودگی هوا را به تفکیک آلاینده های معیار و شهرهای دارای اولویت کشور 
منتشر کند. در این راستا، در گزارشی که توسط وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشکی 
با همکاری مرکز تحقیقات کیفیت هوا و تغییر اقلیم دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی 
در ســال ۱۴۰۰ تهیه شــده، میانگین تعداد مرگ کل منتسب به مواجهه طولانی مدت 
با ذرات معلق PM۲,۵ در بزرگســالان بالاتر از ۳۰ ســال در شــهرهای مورد مطالعه در 
کشــور )طی ســال ۱۴۰۰ ( ، ۲۰۸۳۷ نفر استنتایج نشان می دهد، در سال ۱۴۰۰ به طور 
میانگین جزء مرگ کل منتســب به ذرات معلق در کشــور برابر با ۱۲,۵۹ درصد اســت. 
همچنین برآوردی از کل هزینه های مرتبط با مرگ ومیر ناشی از عوامل مختلف منتسب 

به PM۲,۵ در کشور طی سال ۱۴۰۰ برابر ۱۱,۳ میلیارد دلار نشان داده شده است.

 افشای جزئیات تکان دهنده از رانت کنکور؛
قبولی پزشکی با کارنامه مردودی!

بازتاب

رویداد

شنبه
7 مردادماه 1402 
سال هفتم
شماره 321

  برخـورد
 با مسائل اجتماعی 
با طرح های 
ضربتی!

با برنامه هفتم توسعه باید منتظر 
 برخوردهای قهری

 با سلامت اجتماعی   باشیم  

گــروه اجتماعــی: »برنامه بایــد قابلیت اجــرا، ارزیابی، 
اولویت بندی و تحقق را داشــته و مبتنی بر شواهد باشد، 
اما آقایان آرمان های خودشان را در برنامه می نویسند.« 
این جمله بخشی از حرف های رئیس انجمن مددکاران 
اجتماعی ایران است، همان طورکه معلوم است سمت و 
سوی سخنان سیدحسن موسوی چلک به لایحه برنامه 
هفتــم برمی گردد، لایحه ای کــه هنوز نیامده منتقدان 
زیادی در حوزه های مختلف پیدا کرده اســت، اما اشــاره 
عضو هیات رییسه فدراسیون جهانی مددکاران اجتماعی 
در منطقه آســیا و اقیانوســیه به حوزه سلامت اجتماعی 
است، حوزه ای که موسوی چلک معتقد است »در برنامه 
هفتم توســعه به جای ســازمان ها و وزارتخانه متبوع به 
وزارتخانه ای سپرده شده که نگاه امنیتی دارد و احتمالًا 

خروجی آن چیزی جز ایده های ضربتی نیست.«
متن کامل گفت وگو در ادامه آمده است.

آقای دکتر موضوع مسائل و آسیب های اجتماعی از  ��
چه زمانی در برنامه های توسعه گنجانده شد؟

برنامه چهارم توســعه اولیــن برنامه ای بود که در آن به 
موضوع آسیب های اجتماعی توجه شد، در برنامه پنجم 
این توجه رنگ و بوی کمتری گرفت و در برنامه ششــم 
هم مباحث تکرار شــد، حــالا فصل ۱۸ برنامه هفتم به 

موضوع آسیب های اجتماعی پرداخته است.
کیفیت توجه به آسیب های اجتماعی در برنامه هفتم  ��

را چه طور می بینید؟
مــا قانون احــکام دائمی برنامه های توســعه را داریم 
که ســال ۱۳۹۵ تصویب شــد، در بنده ۸ ماده ۵۷ این 
قانون به صراحت گفته شــده بهزیستی متولی سلامت 
اجتماعی است، در این بند آمده که »سازمان بهزیستی 
کشــور متولی سلامت اجتماعی با رویکرد پیشگیری از 
آسیب های اجتماعی و مداخله در بحران های اجتماعی، 

ارائــه خدمات حمایتی و توانبخشــی به کلیه معلولان، 
مددجویان و گروه های آسیب پذیر از قبیل زنان، کودکان، 
سالمندان نیازمند جامعه است.« اما در برنامه هفتم موضوع 
ســلامت اجتماعی ذیل امنیت داخلی تعریف شده است 
)فصل ۱۸(، یعنی در این برنامه ســلامت اجتماعی هم 
جزو تکالیف وزارت کشور شده است، این اقدام براساس 
قانون احکام دائمی برنامه های توســعه به معنای نادیده 
گرفتن ســازمان متولی ســلامت اجتماعی است که در 

این جا همان سازمان بهزیستی است.
این کــه در لایحه برنامه هفتم موضوع ســامت  ��

اجتماعی به وزارت کشــور ســپرده شده چرا شما را 
نگران کرده است؟

ببینید، در بخشی از برنامه هفتم به طرح جامع کنترل و 
کاهش آسیب های اجتماعی در حوزه اعتیاد، حاشیه نشینی، 
طلاق و مفاسد اخلاقی اشاره شده است، توجه کنید، ما 
ســتادی به نام مبارزه با مواد مخدر ریاســت جمهوری 
به ریاســت خود رئیس جمهور داریم، این ســتاد سابقه و 
ساختاری دارد، این که با توجه به برنامه هفتم قرار است 
شورای اجتماعی وزارت کشور درباره اعتیاد برنامه ریزی 
کند عملًا بی خاصیت کردن و تضعیف ستاد مبارزه با مواد 
مخدر ریاست جمهوری است، ستادی که در سطح ملی 
و استان ها ساختار دارد و مجموعه ای باسابقه است.یا در 
موردی دیگر، مثلًا قرار اســت طرح جامع توانمندسازی 
زنان سرپرســت خانوار را شورای اجتماعی وزارت کشور 
بنویسد، درحالی زنان سرپرت خانواد دو متولی بیشتر ندارد، 
یکی بهزیستی و دیگری کمیته امداد، جای بررسی چنین 
طرحی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی اســت، نهایت 
معاونت زنان ریاست جمهوری هم بتواند همکاری کند، 

اما وزارت کشور جای این مسائل نیست.
در ایــن قانون گفته شــده تقویــت اورژانس اجتماعی 

کشور توسط شورای اجتماعی وزارت کشور انجام شود، 
درحالی که اورژانس اجتماعی یک متولی بیشتر در کشور 
ندارد، و آن هم بهزیستی است، اگر هم قرار است درباره 
آن احکامی نوشته شود، این احکام باید برای وزارتخانه 
متبوع همان سازمان باشد، اورژانس اجتماعی و بهزیستی 
برای وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی هســتند، اصلًا 
شما فرض کنید قرار است راجع به این موضوع تصمیم 
گرفته شــود، شورای اجتماعی وزارت کشور که شورای 
عالی نیست، ما یک شورای عالی رفاه و تأمین اجتماعی 
داریــم، انگار که خیلی ها نمی دانند چنین شــورایی هم 
هســت، یعنی شورای عالی رفاه و تأمین اجتماعی برای 
قانون ساختار نظام جامع رفاه و تأمین اجتماعی تأسیس 
شــده اســت، یکی از حوزه های مربوط به قانون ساختار 
نظام جامع رفاه و تأمین اجتماعی موضوع آســیب های 
اجتماعی است، اما حالا یک شورایی که ضعیف تر است 
تبدیل به مرجع برای تصمیم گیری راجع به یک موضوعی 

که متولی مشخص دارد شده است.
درخصوص حاشیه نشینی هم همین طور، در سال ۱۳۸۳ 
ســندی در دولت تصویب شد به نام سند احیا، بهسازی، 
نوســازی و توانمندسازی بافت های فرسوده در محلات 
ناکارآمد شــهری، در این سند ســتادی ملی به ریاست 
رئیس جمهور پیش بینی شــد، و سازمانی به نام سازمان 
بازآفرینی شــهری در وزارت راه و شهرســازی تأسیس 
شد، سازمانی که برای خودش بودجه دارد، اولین شهری 
که قرار شد زیر نظر این سازمان مورد بررسی قرار بگیرد 
سبزوار بود، این سند مصوبه هیات دولت دارد، اما مجدد در 
لایحه برنامه هفتم وظایفی مشابه را به شورای اجتماعی 
وزارت کشــور محول کرده انــد، چنین تصمیمی یعنی 

تضعیف ستاد بازآفرینی شهری و ایجاد موازی کاری.
پس دلیل نگرانی شما موازی کاری است، اگر لایحه  ��

با همین کیفیــت باقی بماند، این موازی کاری ها چه 
آسیبی به همراه دارند؟

بلــه چنین اقدامی یعنــی قانونی کردن موازی کاری ها، 
درحالی که باید اجازه بدهند ســازمان ها و شــوراها کار 
خودشان را انجام دهند، با این کار عملًا دارند ساختارهای 
موجود را بهم می ریزند و دچار ســردرگمی می کنند که 
هیچ کس پاســخگو نباشــد. در ابتدای فصل مربوط به 
ســلامت اجتماعی جدولی آمده که ســرمایه اجتماعی 
را در پایــان برنامــه پیش بینی کرده اســت، مثلًا در این 
جدول نوشــته شده ســرمایه اجتماعی در پایان برنامه 
باید ۲۵ درصد بهبود شاخص داشته باشد، بعد وقتی کل 
فصل را می خوانیم هیچ چیزی درباره ســرمایه اجتماعی 
وجود ندارد، این یعنی من هرطور دلم بخواهد )ســرمایه 
اجتماعی( تفســیر می کنم و بعد یک گزارشــی هم از آن 

تهیه می کنم.
وزارت کشور از عهده تکالیف احتمالی برنامه هفتم  ��

درباره سامت اجتماعی برمی آید؟
وزارت کشــور یک وزارت تأمین امنیت داخله اســت و 
این امور به آن مربوط نیســت، وقتی سلامت اجتماعی 
را ذیل وزارت کشــور قــرار می دهید، یعنی غلبه دادن 
نگاه امنیتی، درحالی که ما این همه سال تجربه کردیم 
کــه امور اجتماعــی را امنیتی نکنیم، با این وجود بعد از 
چهار دهه باز به مسیر قبلی برگشتیم، وقتی موضوعات 
اجتماعی را به مجموعه ای می دهید که غلبه نگاه امنیتی 
در آن حتی در حوزه اجتماعی پررنگ اســت یعنی باید 
منتظر برخوردهای قهری با ســلامت اجتماعی باشیم، 
همان نگاهی که تا حالا ســبب زیرزمینی شدن مسائل 
و آســیب های اجتماعی شــده است، احتمالًا باید شاهد 
طرح های ضربتی متعدد در این حوزه باشــیم که همه 

می دانیم محکوم به شکست هستند.

گزارش

گروه اجتماعی: تماس اجتماعی اغلب به عنوان پادزهری برای احساس تنهایی 
توصیه می شــود. هر کدام از ما احتمالًا این جمله را از اطرافیان خود هنگام 
احســاس تنهایی و ناراحتی شــده ایم که مثلًا »بیا بریم مهمونی، حالت بهتر 
میشه« یا »یه گوشه بشینی حالت خوب میشه میگه؟، بیا تو جمع باش«. یک 
مطالعه جدید در سال ۲۰۲۳ به نام »تنها در یک جمع: آیا تماس اجتماعی با 
درد روانی کمتر تنهایی در زندگی روزمره مرتبط است؟« این باورهای رایج 
 Olga« را به چالش کشــیده است.پژوهشــگران این مطالعه؛ اولگا استاوروا
Stavrova« و دانگنینگ رن »Donging Ren«، مســتقر در دانشــگاه 
تیلبورگ هلند، مجموعه ای از داده ها را بررسی کردند و دریافتند که تعاملات 
اجتماعی به جای کاهش احساس تنهایی ممکن است باعث اثرات منفی بر 
ســلامت روان فرد شــوند. نویسندگان ادعا کرده اند که: »این یافته ها نشان 
می دهد که لزوماً وقت صرف کردن با دیگران )به جای تنها بودن( با کاهش 

بار تنهایی همراه نیست و حتی ممکن است نتیجه معکوس داشته باشد.«
قانون متعادل کننده: تئوری های میانگیر در مقابل نظریه های تقویت ��

محققان دو نظریه متضاد را بررسی کردند. نظریه میانگیر استدلال می کند 
که روابط اجتماعی به عنوان یک مرهم عمل می کند و اثرات مخرب تنهایی 
بر سلامت روانی را کاهش می دهد. طبق این نظریه، پیوندهای اجتماعی، 
پیش بینی کننده های مهم بهزیستی روان شناختی هستند و می توانند نقش 
اساسی در ارائه رضایت و معنا از زندگی داشته باشند. تحقیقات گذشته روابط 
اجتماعی قوی را با بهبود سلامت روانی، سلامت جسمانی و طول عمر مرتبط 
می داند، در حالی که انزوای اجتماعی با پریشانی روانی و بیماری های روانی 
مرتبط است.در تضاد کامل با این نظریه، نظریه تقویت پیشنهاد می کند که 
اثرات منفی تنهایی بر سلامت روان می تواند زمانی که افراد در جمع دیگران 

باشــند تشــدید شوند. تنهایی مزمن می تواند افراد را به سمت آرزوی تنهایی 
سوق دهد، محیط اجتماعی را تهدید آمیز به آنها نشان دهد و منجر به کاهش 
کلی اشتیاق برای تعاملات اجتماعی شود. وقتی وارد موقعیت های اجتماعی 
می شوید، این احساس تنهایی ممکن است تشدید شود و در نتیجه بر سلامت 
روانی تأثیر نامطلوبی بگذارد. علاوه بر این، تنهایی می تواند کیفیت تعاملات 
اجتماعی را کاهش دهد زیرا افراد با بدبینی، بی اعتمادی و ترس از طرد شدن 
با موقعیت ها برخورد می کنند. این عوامل منجر به رفتار اجتماعی ضعیف و 
مهارت های ارتباطی ضعیف و در اغلب موارد، باعث طرد شدن توسط دیگران 
و در نهایت باعث تنهایی و ناراحتی بیشــتر می شــود.مطالعه نام برده شده به 
دنبال آزمایش این دو نظریه متضاد با تاکید بر زندگی روزمره بود. هدف این 
بود که مشخص شود آیا حضور دیگران رابطه منفی بین تنهایی و سلامت 
روانی را بالاخره تقویت یا تضعیف می کند.سه مطالعه در مورد پارادکس تنهایی 
و ارتباط اجتماعی: محققان مقاله خود را در سه مطالعه جداگانه انجام دادند.
مطالعه اول که آزمودنی های آن از جمعیت ۱۶ ساله و بالاتر بودند نتایج به 
اینگونه بود که رابطه منفی بین تنهایی و سلامت روان هنگام ارتباط اجتماعی 
با دیگران تقویت می شود. در نتیجه نظریه تقویت تأیید شد. قابل توجه است 
که این اثر بدون توجه به متغیرهای ســن یا جنســیت ادامه داشــت.مطالعه 
دوم، یافته های مطالعه او را تکرار کرد، اما با استفاده از یک نمونه جداگانه و 
محدودتــر از همــان آزمودنی های مطالعه اول که بار دیگر مورد مطالعه قرار 
گرفتند. در واقع نتایج، منطبق بر نتایج مطالعه اول بود، و نظریه تقویت کننده 
اعتبار بیشتری به دست آورد و حضور دیگران بدون در نظر گرفتن جنسیت 
و ســن شــرکت کنندگان، در طول دوره های تنهایی شدید، سلامت روان را 
افزایش نداد.مطالعه ســوم بر دوره همه گیری کرونا متمرکز بود. یافته های 

این مطالعه نیز مجدداً نشــان داد تعاملات اجتماعی باعث افزایش احســاس 
تنهایی و تأثیر منفی بر سلامت روان، هنگام دوره های شدید تنهایی هستند. 
یعنی اینکه حتی در لحظات تنهایی عمیق و شدید، حضور دیگران با میزان 
کمتر سلامت روانی مرتبط بود. محققان یک همبستگی مثبت بین تنهایی 
و میــل بــه انزوای اجتماعی پیدا کردند، که حضور دیگران تأثیر منفی قابل 

توجهی بر سلامت روانی افراد داشت.
حالا چگونه با تنهایی مقابله کنیم: روشی ظریف تر و موثرتر ��

یافته های این پژوهش که از تجزیه و تحلیل هزاران مشــاهده پیوســته به 
دست آمده اند، با این باور رایج که ارتباط و تماس اجتماعی پادزهری برای 
تنهایی است، در تضاد است. آن ها به درک دقیق تری از تنهایی اشاره می کنند 
و نشــان می دهند که بر خلاف باور مرســوم، تماس اجتماعی لزوماً ممکن 
است ناراحتی را کاهش ندهد و اینکه در جمع بودن گاهی اوقات می تواند 
درد روانی تنهایی را تشــدید کند. محققان خواســتار مطالعات بیشتر برای 
بررسی این پارادوکس هستند که شاید راه را برای راهبردهایی جدید برای 
مبارزه با تنهایی هموار کند. تلاش برای کاهش تنهایی ممکن اســت به 
چیزی بیش از افزایش میزان ارتباط اجتماعی نیاز داشته باشد.باید پذیرفت 
که )جدا از درونگرا یا برونگرا بودن( همه آدم ها زمانی که با دچار تجربیات 
منفی مانند فقدان، شکست و سوگ می شوند نیاز به دوره ای تنهایی دارند 
که این نیاز باید از طرف اطرافیان محترم شــمرده شــود. به قول آلبر کامو: 
»در لحظاتــی از درد هیچکــس نمی تواند برای آدم کاری انجام دهد، رنج 
همیشه تنهاست«. اما اگر پس از یک دوره زمانی تنهایی شکل نابهنجار و 
مختل کننده به خود گرفت فرد نیاز به کمک های حرفه ای توسط متخصصان 

بهداشت روان خواهد داشت.

علی سلیمی ارتباط اجتماعی؛ پادزهر تنهایی یا آسیب زا؟
روزنامه نگار

آیا تماس اجتماعی با درد روانی کمتر تنهایی در زندگی روزمره مرتبط است؟

مظاهر گودرزی
روزنامه نگار

مظاهر گودرزی
روزنامه نگار
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صــد آنایــن | پیــاده روی در روزهای خیلی گرم ممکن اســت 
چالش برانگیز باشــد؛ اما اگر نکات بهداشــتی و ســلامتی را رعایت 

کنید، می توانید این دوره را به سلامت سپری کنید.
آفتاب مســتقیم می تواند باعث شــود دمای هوا را ۱۵ درجه بیشــتر 
احساس کنید! پس در مسیر پیاده روی تان به دنبال سایه باشید، مثلًا 
سایه درختان. اگر سایه وجود ندارد مثل برخی از قسمت های جاده 
نجف به کربلا در پیاده روی اربعین، برنامه ریزی کنید که صبح زود 
یا اوایل عصر پیاده روی کنید تا از گرم ترین زمان روز که معمولًا بین 

ساعت ۱۰ صبح تا ۲ بعد از ظهر است، دور باشید.
لباس آســتین بلند بپوشید و پوســتتان را در معرض آفتاب  ��

نگذارید
عرق از پوست برهنه دست ها و پاها راحت تر و زودتر تبخیر می شود. 
پس تمام قسمت های پوستتان را بپوشانید. ضدآفتاب حتی زیر لباس 
هم فراموش نشــود. لباس هایتان به طورکلی نخی و ســبک و آزاد 
باشد تا پوستتان راحت تنفس کند و ضمناً از پرتوهای مضر خورشید 

در امان باشید.
لباستان را خیس کنید ��

لباستان را خیس کنید؛ چون درست مثل یک کولر عمل خواهد کرد.
از عینک های آفتابی مناسب استفاده کنید ��

حتماً عینک های آفتابی مناســبی همراهتان داشــته باشــید که از 
چشــم هایتان در مقابل پرتوهای UV محافظت نماید و ضمناً روی 

صورتتان راحت باشد و بتوانید آن را تحمل کنید.
بدن شما به شما می گوید چه زمانی می توانید بیشتر از آن کار بکشید و 
چه زمانی باید به آن استراحت بدهید. اگر حین پیاده روی دچار سردرد 
یا سرگیجه و ضعف شدید، متوقف شوید و در جای خنکی استراحت 

کنید، به مقدار زیاد آب بنوشید و بدنتان را خنک کنید.
بطری یخ همراهتان باشد ��

یک بطری آب را نیمه پُر کنید و در فریزر بگذارید تا یخ بزند. وقتی 
بیرون هستید کم کم درون بطری آب بریزید و مرتباً )هر یک ربع( 
جرعه جرعه بنوشید. برای اطمینان بیشتر، قبل از پیاده روی وزنتان 
را بگیریــد و دوبــاره بعد از پیاده روی هم این کار را بکنید؛ اگر وزنتان 
کمتر شــده بود پس یعنی بدنتان به آب بیشــتری نیاز دارد و باید 
جبران کنید. مایعات بدن منبع بســیار مهمی برای عملکرد سیستم 

خنک کننده بدن هستند.
دلیل اینکه توصیه می کنیم جرعه جرعه آب بنوشــید نه یک باره به 
مقدار زیاد این اســت که در بیشــتر مواقع، بدن شــما در عرض یک 
ســاعت فقط می تواند چیزی حدود دو لیتر آب را به طور مؤثر جذب 
کند نه بیشتر؛ بنابراین اگر به یک باره آب زیادی بنوشید، احتمال دارد 
تعادل املاح در خونتان به هم بریزد و خونتان رقیق شود و در نتیجه 
غلظت املاح خونتان پایین بیاید. یادتان باشد که هر وقت احساس 
تشنگی می کنید پس یعنی بدنتان مدتی است که دهیدراته شده است.

موز بخورید ��
کربوهیدرات هــای پیچیــده و موز میان وعده های ســالمی برای 
پیاده روی های طولانی مدت هستند که به شما انرژی خوبی می دهند.

نوشابه های ورزشی هم بد نیستند ��
اگر می بینید نمی توانید زیاد آب بنوشــید پس می توانید نوشابه های 
ورزشــی را امتحان کنید. نوشــابه های ورزشــی مزه خوبی دارند و 
کالری شان نصف کالری همان اندازه آبمیوه است. این نوشابه ها زود 
جذب جریان خونتان می شوند؛ بنابراین بهتر می توانید به پیاده روی 
خود ادامه دهید. اگر مزه نوشــابه ورزشــی را دوست ندارید می توانید 
آبمیوه بهداشــتی و موردعلاقه تان را به نســبت مساوی با آب رقیق 

کرده و با خود ببرید.
کاه لبه پهن بگذارید ��

سرتان را با کلاهی لبه پهن که از جنس قابل تنفسی است بپوشانید. 
کلاه های معمولی مناسب نیستند. یادتان نرود کلاهتان را هم خیس 

کنید.
کفش هایتان را عوض کنید ��

شما به کفش های سبُک و مناسب پیاده روی نیاز دارید که قابل تنفس 
باشــند و جوراب هایی که عرق پا را جذب کنند. کفش های چرمی 
مناسب نیستند؛ چون اجازه خنک شدن به پاها نمی دهند و عرق پا در 
آن خشک نمی شود. صندل های پیاده روی هم مناسب اند. هر کفشی 
که می پوشید یک جفت کفش اضافی دیگر هم با خود داشته باشید 
)و البتــه جــوراب اضافی!( تا متناوباً آنها را عوض کنید. بدین ترتیب 
کفش ها فرصت پیدا می کنند تا عرقشان خشک شود و همچنین کمتر 
احتمال دارد پاهایتان قارچی شــود یا تاول بزند و یا بو بگیرد. کفش 
دوم را داخل کوله پشتی تان نگذارید و از بیرون آن آویزانش کنید تا 
خوب هوا بخورد و خشک شود و هم وسایل داخل کوله تان بو نگیرند.

جلوی اصطکاک بین پوست ها را بگیرید ��
حواستان به نواحی از بدن که پوست ها به هم سابیده می شوند باشد. 
مثلًا بین انگشــتان پا، ران ها و زیر بغل. می توانید به این قســمت ها 
کمی وازلین بزنید یا از کرم یا لوســیون مخصوص که از لانولین، 
زینک اکساید و بنزوکائین درست شده استفاده کنید. این محصولات 

در فروشگاه های لوازم ورزشی فروخته می شوند.
حتماً استراحت کنید ��

در پیاده روی های طولانی حتماً لازم است چند بار استراحت کنید تا 
هم چیزی بخورید و آبی بنوشید و هم جلوی خستگی بیش از حدتان 
را بگیرید. پس هر وقت سایه خنکی پیدا کردید به عضلاتتان فرصتی 
بدهید تا خودشان را بازیابی کنند و بدنتان هم بتواند خودش را خنک 
کند. مطمئن باشــید با این روش از ادامه مســیر طولانی که در پیش 

دارید لذت بیشتری هم خواهید برد.
به بدنتان گوش دهید ��

بدن شما به شما می گوید چه زمانی می توانید بیشتر از آن کار بکشید و 
چه زمانی باید به آن استراحت بدهید. اگر حین پیاده روی دچار سردرد 
یا سرگیجه و ضعف شدید، متوقف شوید و در جای خنکی استراحت 

کنید، به مقدار زیاد آب بنوشید و بدنتان را خنک کنید.

 اگر در تابستان پیاده روی می کنید
 این مطلب را از دست ندهید

مالش چشم 
ها با توجه به 
میزان نیروی 

وارد شده می 
تواند به آسیب 
دیدن رگ های 

خونی منجر 
شود و در نتیجه 

آن، قرمزی 
شدید چشم 

ها را تجربه 
کنید. مالش 
چشم علاوه 

بر خطرات 
مربوط به 

زیبایی، ایمنی 
و بهداشتی 

مشکلات جدی 
تری را به همراه 
خواهد داشت 

که حتی ممکن 
است به بینایی 

شما آسیب 
برساند
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مالیدن 
چشم ها چه 
عوارضی 
دارد؟

می دانستید با مالش چشم های خود باعث آسیب 
زدن به آن ها می شوید مالیدن چشم ها با دستان 
یکی از عادت های بد بســیاری از افراد اســت که 

بهتر است این کار خود را ترک کنید.
به گزارش مشــرق، مالش چشــم ها با توجه به 
میزان نیروی وارد شــده می تواند به آسیب دیدن 
رگ های خونی منجر شود و در نتیجه آن، قرمزی 
شدید چشم ها را تجربه کنید. مالش چشم علاوه 
بر خطرات مربوط به زیبایی، ایمنی و بهداشــتی 
مشــکلات جدی تری را به همراه خواهد داشت 
که حتی ممکن است به بینایی شما آسیب برساند.
مالش چشم مضر است به همین منظور برای درک 
ایــن موضوع با کمی اطلاعات در مورد ســاختار 
چشم این بخش از بهداشت و سلامت نمناک را 

شروع می کنیم.
آیا مالش چشم به قرنیه آسیب می رساند؟ ��

ساختار حمایتی چشم از جمله قرنیه و صلبیه ) لایه 
خارجی و ســفیدی چشم ( از کلاژن ساخته شده 
است. هر زمان که چشمان خود را فشار و یا مالش 
دهید این کلاژن فرو رفته و هنگامی که رهایش 
می کنید برآمده می شود. بر اساس هشدار چشم 
پزشکان، مالش چشم چه با دست و چه دستمال 
کاغذی می تواند قرنیه را از شــکل طبیعی اش 
خارج و آن را ضعیف کند. قرنیه درحالت خستگی 
برآمده می شــود و تعــدادی موارد منفی ممکن 

است رخ دهد.
همچنین مالش چشــم ســبب آسیب رسیدن به 
عروق چشمی و خونریزی عروق داخلی و سطحی 
در چشم می شود که به خودی خود جذب خواهد 
شد، اما اگر شدت این خونریزی به حدی باشد که 
نیاز به درمان داشته باشد معمولا با لیزر می توان 
آن را درمان کرد. آسیب به بافت چشم بر اثر مالیدن 
در کســانی اتفاق می افتد که علت بیماری زمینه 
ای داشــته و یا پلک های آنان بافت نرمی داشــته 
باشد واحتمال آسیب بر اثر مالش چشم بیشتر در 
نوجوانان و کودکان که بافت نازک تری نسبت به 

بزرگاسالان دارند وجود دارد.
عوارض و آسیب های مالش چشم ��

مالش چشــم علاوه بر آسیب رساندن به ساختار 
چشــم میتواند مشــکلات دیگری ایجاد کند که 

عبارتند از:
مشکات زیبایی : ��

مالش زیاد چشــم می تواند ســیاهی دور چشم و 
چین و چروک هایی در اطراف چشم ایجاد کند.

شکات ایمنی: ��
اگرچیزی همانند لنز در چشمان خود داشته باشید 
مالش آن می تواند آسیب بیشتری وارد کند. بهتر 
اســت در این شــرایط اجازه دهید اشــک به طور 

طبیعی سبب رفع خارش چشم شود.
مشکات بهداشتی: ��

دســتان شــما بیش از ســایر اعضای بدن دارای 
باکتری اســت بنابراین مالش چشــم با انگشتی 

آلوده فکر بدی است.
مالش چشــم چگونه به چشم ها آسیب می  ��

رساند ؟
آیا وضعیت چشم شما بدتر شده است؟ مقصر این 
امر مالش چشمانتان است. متخصص چشمی در 
نزدیکی محل خود پیدا کنید تا چشمانتان معاینه 

شوند.
قوز قرنیه ��

در بخش های قبلی بهداشــت و سلامت نمناک 
خواندید که شــدید ترین وضعیت ناشی از مالش 
چشــم جدا از نابینایی، قوز قرنیه )یک ناهنجاری 
ساختاری در قرنیه که باعث ضعف بینایی میشود( 
می باشد. این مشکل باعث ایجاد آستیگماتیسم 
نامنظم می شــود که در مراحل شدید با عینک یا 

حتی لنز نمی توان آن را اصلاح کرد.
به طور معمول لنزهای تماسی سخت )گاز سفت و 
محکم( یک درمان موقت برای قوز قرنیه است اما 
از آن جا که این لنزها بسیار ناراحت کننده هستند 
تنها گزینه برای بســیاری از بیماران پیوند قرنیه 
است . اگرچه این روش اغلب موفقیت آمیز است 

اما ممکن است بینایی را هم تهدید کند.
مالش چشم نه تنها سبب قوز قرنیه می شود بلکه 
می تواند شــدت شــرایط زمینه ای مانند نزدیک 

بینی و گلوکوم را بدتر کند.

همچنین از آن جا که به چشمان خود فشاری وارد 
مــی کنیــد و آن رارها می کنید ژل زجاجیه داخل 
چشــمتان را مختل می کنید که این امر میتواند 

باعث ایجاد مشکلات شبکیه شود .
سوالات متداول در مورد مالیدن چشم ها ��

چرا وقتی چشم هایمان را می مالیم نور میبینیم؟
اگر تا به حال چشمانتان راخیلی سخت یا به صورت 
تهاجمی مالیده باشید به احتمال زیاد ستاره های 
چشمک زن یا چشمک های رنگی به نام فسفن 
را دیده اید. فشاری که با مالش زیاد بر تخم چشم 
وارد می کنید بر جریان خون تاثیر می گذارد. این 
فشــار همانند روش نور باعث تحریک سیگنال 
های شــبکیه می شــود اما از آن جایی که مغز از 
این تفاوت آگاه نیست تغییرات رنگ را فعال کرده 

یا بر اثر محرک های بیرونی چشمک می زند.
با ترک مالش چشم ، فسفن ها از بین می روند اما 
فشار چشم باعث ایجاد فشاری در شبکیه می شود 
و گاهی باعث پارگی یا جداشدن شبکیه خواهد شد.

چرا مالش چشم احساس خوبی به همراه دارد؟ ��
چطور ممکن است چیزی خیلی بد احساس خوبی 
داشته باشد ؟ در پلک ها غددی به نام میبومی وجود 
دارد که با ترشح مایعی شبیه روغن زیتون در اشک 
، رطوبت را به چشم اضافه کرده و اشک را تبخیر 
می کند.هنگامی که چشمانتان را مالش می دهید 
اشک بیشتری از چشمانتان آزاد می شود به همین 
دلیل باعث می شود احساس خوبی داشته باشید.
اگر مرتبا خشــکی چشــم احساس می کنید و به 
منظور ایجاد رطوبت چشــمانتان را می مالید به 
چشم پزشک مراجعه کنید. بسیاری از درمان های 
خشکی چشم که در دسترس هستند خطر آسیب 

رساندن به قرنیه چشم را تهدید نمی کنند.
آیا روش مطمئنی برای مالش چشــم وجود  ��

دارد ؟
مســئله مورد توجه فشاری است که با مالیدن به 
چشم خود وارد می کنید که لازم است تنها چشمان 
خود را به آرامی لمس کنید. میزان فشار متناسب 
برای چشم، شستشوی آرام و خشک کردن آن با 
دستمال است. هر چیزی بیش از این برای چشم 

ناسالم است.
اگر چشــمانتان را مرتبا می مالید چه کاری  ��

باید انجام دهید؟
اگر غالبا چشمان خود را می مالید باید سعی کنید 

علت آن را یافته و آن را برطرف کنید.
علت های مالش چشــم خســتگی چشــم  ��

دیجیتال
شــاید از کار کردن زیاد با رایانه و نگاه کردن به 
صفحه نمایش باشــد. خســتگی چشم دیجیتال 
ممکن است علت مالش پشت چشم باشد دراین 
صورت به طور مرتب به چشــمان خود استراحت 
دهید یا معاینه چشــم انجام دهید تا از نمره جدید 

بینایی خود اطمینان حاصل کنید.
آلرژی به فصل یا موادغذایی ��

اگر در فصل آلرژی چشمان خود را مالش می دهید 
از عامل محرک آلرژی پیشــگیری کنید. التهاب 
ملتحمه آلرژیک همچنین می تواند مالش چشم 
را تحریک کند اما ممکن اســت خطرناک باشد. 
بر اســاس یک مطالعه ، ملتحمه آلرژیک به دلیل 
خارش و مالش چشــم ناشــی از بیماری احتمال 
تغییر شکل قرنیه را تا ۳۷ درصد افزایش می دهد.
مالش چشــم ها باعث آزاد شــدن هیستامین می 
شود بنابراین حتی اگر مالش چشم احساس خوبی 
داشته باشد در واقع خارش را بدتر می کند که می 
تواند منجر به مالش شــدید چشــم شود. این امر 
همانند گزیدن نیش پشه می باشد. در این مواقع 
تنها راهکار، خارش چشــم نیست بلکه باید علت 

را بیابید و در پی درمان باشید.
دیگر علت های مالش چشم :خشکی چشم ��

آلودگی های مختلف )تماس دســت آلوده، لوازم 
آرایشی(

مالش چشم اگر چه احساس بسیار خوبی دارد اما 
خطر آسیب دیدن چشم یا از دست دادن بینایی را به 
همراه خواهد داشت. در صورتی که در یک روز یکی 
دو مرتبه چشم خود را می مالید و مشکل دیگری 
ندارید ، این موضوع چندان اهمیتی نخواهد داشت، 
امــا اگر در یک روز چندین مرتبه این حالت پیش 

بیاید، باید به چشم پزشک مراجعه کنید.

این خبر مخصوص دیابتی هاست ؛ 4روش خانگی برای کاهش قند خون
به گزارش صد آنلاین ، حفظ قند خون در محدوده نرمال به بهبود خلق و خو و سطح 
انرژی کلی شما کمک می کند. علاوه بر این، سطوح بالای قند خون مزمن می تواند 
به افزایش خطرات سلامتی مانند بیماری قلبی، از دست دادن بینایی و بیماری کلیوی 
منجر شود.هرچند کاهش مصرف قندهای مصنوعی و خوراکی های شیرین، اولین و 
مهم ترین گام در پیشگیری و کنترل دیابت نوع ۲ است، اما این تنها راه نیست. عادات 
و راهکارهای بســیاری متناســب با سبک زندگی سالم وجود دارند که به حفظ تعادل 

قند خون کمک می کنند.
۱( فیبــر محلول را به وعده های غذایی خود اضافه کنیدفیبر محلول، که  ��

در آب حل می شود، سرعت هضم را کند می کند؛ به این معنی که کربوهیدرات هایی 

که جذب می شوند همچنان بسیار کندتر وارد جریان خون می شوند. این مسئله باعث 
کاهش قند خون بعد از غذا خوردن می شود.منابع طبیعی فیبر محلول عبارتند از: آجیل، 

دانه ها، لوبیا، عدس، نخود، سیب، موز، جو دوسر، کلم بروکسل و آووکادو.
۲( غــات کامل را جایگزین غات تصفیه شــده کنید تجزیه و  ��

تحلیل ها نشــان می دهد که مصرف غلات کامل باعث بهبود ســطح گلوکز خون و 
حتی کاهش قند خون بعد از غذا، در مقایســه با مصرف کربوهیدرات تصفیه شــده در 
افراد سالم می شود. به عبارتی هرچه غلات کامل بیشتری مصرف کنید، خطر ابتلا به 
دیابت در شما کاهش می یابد. غلات کامل عبارتند از: جو، برنج قهوه ای، گندم سیاه، 

ارزنجو دوسر، ذرت بو داده، ذرت خوشه ای و... .

۳( بعــد از صــرف غذا، پیاده روی کنید پیاده روی بعد از غذا به بدن این  ��
امکان را می دهد تا کربوهیدرات هایی را که اخیراً مصرف کرده اید، بسوزاند و حرکت 
ماهیچه ها را تقویت کند، که باعث کاهش سطح قند خون بعد از غذا می شود. پیاده روی 
همچنین نحوه عملکرد مؤثر انسولین برای پاکسازی قند از خون را بهبود می بخشد.

۴( حبوبات بیشتری را در رژیم غذایی خود بگنجانید حبوبات شامل انواع  ��
لوبیا، عدس، نخود و لپه است. این گروه غذایی سرشار از آنتی اکسیدان ها، چندین ویتامین 
و مواد معدنی ضروری و حاوی ترکیبی بی نظیر از پروتئین و کربوهیدرات هایی با فیبر 
بالا است. یک بررسی در سال ۲۰۲۲ نشان داد که در بزرگسالان مبتلا به دیابت نوع ۲ 
و حتی افراد سالم، خوردن حبوبات بیشتر باعث بهبود سطح قند خون بعد از غذا می شود.

سلامت

صد آنلاین | نتایج یک تحقیق جدید که در دانشگاه »وسترن اونتاریو« 
انجام شده، نشانگر آن است که استفاده از یک دهانشویه ساده می تواند 

خطر ابتلای یک فرد به بیماری قلبی را مشخص کند.
از آنجایــی کــه التهاب لثه منجــر به بیماری لثه ای به نام »پریودنتیت« 
می شــود که با بیماری قلبی عروقی مرتبط اســت، دانشمندان معتقدند 
کــه می تواننــد علائم هشــداردهنده اولیه بیماری قلبــی را تنها با یک 
نمونه بزاق شناسایی کنند. طبق گفته کلینیک مایو، »پریودنتیت« یک 
عفونت لثه شایع اما قابل پیشگیری است که به بافت نرم اطراف دندان 

آسیب می رساند.
دانشــمندان دانشــگاه »مونت رویال«) Mount Royal( در کانادا یک 
دهانشویه را آزمایش کردند تا ببینند آیا نشانه های بیماری قلبی عروقی 
را می توان با ســطح گلبول های ســفید خون، شــاخص التهاب لثه، در 

بزرگسالان سالم مرتبط دانست.
دکتر ترور کینگ از دانشگاه مونت رویال، نویسنده مسئول این تحقیق، 
گفت: حتی در بزرگســالان جوان ســالم، سطوح پایین بار التهابی دهان 

ممکن است بر سلامت قلب و عروق تأثیر بگذارد که یکی از علل اصلی 
مرگ و میر در آمریکای شمالی است.

محققان ۲۸ فرد غیر ســیگاری را در ســنین ۱۸ تا ۳۰ ســال بدون هیچ 
»بیمــاری همــراه« )زمانی که بیش از یک بیماری همزمان در یک فرد 
وجــود دارد( یــا داروهایی که می توانند بر ســلامت قلبی عروقی تأثیر 
بگذارند و همچنین بدون ســابقه ثبت شــده بیماری پریودنتال را بررسی 
کردند. از شــرکت کنندگان خواســته شــد تا قبل از ورود به آزمایشگاه، 
علاوه بر نوشیدن آب، به مدت شش ساعت ناشتا باشند. پس از رسیدن 
به آزمایشــگاه، قبل از شستشــو با آب نمک، دهان خود را با آب شستشو 

دادند که برای معاینه جمع آوری شد.
آن ها ســپس به مدت ۱۰ دقیقه برای الکتروکاردیوگرام دراز کشــیدند، 
آزمایشــی که برای ارزیابی قلب مورد اســتفاده قرار می گیرد، سپس ۱۰ 
دقیقه دیگر دراز کشیدند تا محققان بتوانند فشار خون آن ها اتساع عروق 
)اندازه گیری میزان گشاد شدن شریان ها( و سرعت موج نبض )که سفتی 

شریان ها را اندازه گیری می کند( ثبت کنند.

این تیم دریافت که سطوح بالای گلبول های سفید خون با گشاد شدن 
عروق ناشــی از فشــار جریان خون همراه است، که نشانه اولیه عوارض 
شریانی است که به نوبه خود نشان دهنده خطر بالاتر بیماری های قلبی 

عروقی است.
به گفته کلینیک کلیولند، سطوح بالاتر گلبول های سفید خون می تواند 
تأثیر بیشتری بر اختلال عملکرد عروقی )اندوتلیال( داشته باشد، نوعی 
بیماری عروق کرونر که شــریان ها را باریک می کند. سطوح یافت شده 

در این مطالعه از نظر بالینی قابل توجه در نظر گرفته نشدند.
بــا این حال، نویســندگان خاطرنشــان کردند که هیــچ ارتباطی بین 
گلبول های ســفید و ســرعت امواج نبض وجود ندارد، که نشان می دهد 
اثرات بلندمدت ســلامت شــریان در این تحقیق هنوز نشان داده نشده 
اســت. دکتر مایکل گلگوئر از دانشــگاه تورنتو، یکی از نویسندگان این 
تحقیق، گفت: آزمایش دهانشویه را می توان در معاینه سالانه »پزشکان 
خانواده« یا دندانپزشــک اســتفاده کرد. چرا که به راحتی می توان آن را 
به عنوان یک ابزار اندازه گیری التهاب دهان در هر کلینیک اجرا کرد.

بیماری قلبی دارید ؟ با این روش به سادگی تشخیص دهید
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۲۶۵ عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران در شرایطی 
که وضعیت مبهمی برانتخابات حاکم شــده بود با تشخیص 
حرفه ای خودبه نایب رییس اول دوره قبلی اتاق رأی دادند و 
او توانست با کسب بالاترین رأی درمیان سه کاندیدا منصب 

انتخاباتی این نهاد بخش خصوصی را به دست آورد.
از همــان دقیقه و ســاعت پس از مشــخص شــدن آرای 
اعضــای هیــات نمایندگان یک گروه کوچــک از منتقدان 
انتخابات فشاربرای اثر بخشی بر نتایج انتخابات را دردستور 
کارقراردادند. در گام نخست راهبرد منتقدان این بود که رییس 
اتاق ایران زیر فشار منتقدان ومخدوش اعلام شدن نتایج او 
وادار به استعفا شود. هنگامی که این راهبرد به جایی نرسید 
برخی رســانه ها با اســتنادهایی دولت را زیر فشار قراردادند تا 
نتایج را ابطال کند. این رخدادها درحالی بود که رییس اتاق با 
استناد به انتخابات قانونی و سکوت همراه با رضایت دولت، قوه 
قضاییه ونیز مجلس قانونگذاری ونهادهای نظارتی کارخود را 
اغازکرده و دیدارهایی با سفرای کشورهای خارجی درتهران 
ونیز با برخی مقامهای بازرگانی کشــورهای همســایه انجام 

داده و می دهد.
خردمندی دولت برای دورشــدن از مساله ای که ابهام ندارد 
و توجه به این مســاله بســیار مهم که رییس اتاق در حقیقت 
منتخــب هزاران بازرگان، صنعتگر، معدنکار و دیگر فعالان 
اقتصادی ایران اســت این هوشیاری دولت را نمود بیشتری 

داده است.
حالا و پس از سپری شدن بیش از یک ماه از فعالیت رسمی 
رییس اتاق ایران، قرار اســت روز شنبه هیات نظارت بر اتاق 
ایران درباره نتایج انتخابات ۲۸ خرداد نشســتی برگزار کند. 
واقعیت این اســت که رفتار دولت در یک ماه پس از اعلام 
نتایــج اتاق و رخدادهایی که به نشســت ها وگفت وگوهای 
ریاست فعلی اتاق با سفرای خارجی ونیز اعتمادی که هزاران 
فعال اقتصادی به اودارند، دولت تصمیم درست اتخاذ خواهد 
کرد. بسیاری از فعالان اقتصادی ونیز بازرگانان و صنعتگران 
باوردارند دولت ونیز تصمیم گیران هوشــیارترازان هســتند 
کــه بخواهند تصمیم ســختی بگیرنــد و حیثیت انتخابات و 
دموکراسی را در چشم خارجی ها بد جلوه دهند و آنها را نسبت 
به دیگر رخداده H در این سطح بی اعتماد سازند. از سوی دیگر 
دولت می داند مخالفت با رأی اکثریت هیات نمایندگان و نیز 
روســای تشکل های کارفرمایی دراین وضعیت سخت یعنی 
بی اعتنایی به رأی به حساب می آید و دولت هرگز چنین کاری 
نخواهد کرد. کارشناسان و فعالان اقتصادی با توجه به خرد 
نمایش داده شــده از ســوی دولت و نهادهای نظارتی توصیه 
می کنند کار اتاق به همین شکل ادامه یابد.ریاست فعلی اتاق 
نیز نشان داده است به قانون واساسنامه اتاق درباره دور کردن 
این نهاد خصوصی از سیاســی شــدن اصراردارد و می تواند با 
شــنیدن آرای منتقدان وبرطرف کردن برخی از تنگناها اتاق 
را به ریل برگرداند و با شتاب بخشیدن به فعالیت ها به دولت 
کمک کند این روزهای ســخت را پشــت سربگذارد. بخش 
خصوصی ایران نیز با توجه به تصمیم درســت دولت به این 

نهاد اعتماد بیشتری خواهند کرد.

بمباران خبری در تعطیلی بازار ارز!

تجارت نیوز: قیمت دلار در دو هفته پایانی تیر، هر هفته یک پله 
کاهش داشــته است. این اسکناس در آخرین روز معاملاتی 
هفته گذشته در کانال ۴۸ هزار تومانی و با قیمت ۴۸ هزار و 
۷۰۰ تومان بسته شد.کارشناسان اقتصادی ارزش ذاتی قیمت 
دلار را با توجه به تورم در کریدورهای بالاتر قیمتی می دانند. 
آن ها معتقدند این ثبات ارزی و روند کاهشی محدود، حاصل 
تلاش های بازارســاز اســت.روز پنجشنبه درست زمانی که 
بــازار ارز بــه کار خود پایان داد، خبری مبنی بر اعمال تدابیر 
محدودکننده جدید از ســوی اتحادیــه اروپا علیه ایران و با 
ادعای حمایت نظامی از ســوریه و جنگ روسیه در اوکراین 
مطرح شد. از سوی دیگر برخی اخبار مربوط به توقیف یک 
محموله نفت غیرمجاز در اندونزی که گفته می شــد مربوط 
به ایران است حرف و حدیث های زیادی را به همراه داشت.

همچنیــن لغــو میزبانی ایران در رویدادی که قرار بود اکتبر 
ســال جاری در روز جهانی دریانوردی برگزار شــود از سوی 
ایالات متحده آمریکا، اخباری بود که می توان از آنها در جهت 
تحرکات افزایشــی بازار ارز یاد کرد. آبرام پیلی که عهده دار 
مسئولیت های رابرت مالی، نماینده ویژه آمریکا در امور ایران 
شده است، دیروز ۳۰ تیر، در توییتی نوشت: »ایران نمی تواند 
میزبــان رویداد روز جهانی دریانوردی باشــد.«با این وجود 
به اعتقاد کارشناسان اقتصادی، توانایی عرضه تعیین کننده 
قیمت در بازار ارز است. با مسیر کاهشی قیمت دلار از ابتدای 
ســال جاری تا کنون، دولت و بانک مرکزی نشــان داده اند 
که به هر نحوی درصدد مدیریت بازار ارز هســتند. باید دید 
بــا وجود روزهــای رکودی ماه محرم و اخباری که به مذاق 
کاهشی های بازار ارز خوش نمی آید قیمت دلار چه روندی 

را در پیش می گیرد.
به هرحال قیمت انواع ارز در هفته  پایانی تیرماه روند نزولی 
را تجربه کرد و هر دلار آمریکا تا مرز ۴۷ هزار تومان در بازار 
آزاد )غیر رسمی( کاهش یافت.این کاهش قیمت تحت تاثیر 
آزادســازی بخشــی از منابع ایران در عراق، با تصمیم اخیر 

آمریکا رخ داد.

دولت عاقل و انتخابات اتاق ایران

 بازار کار ایران 
به واسطه 
بحران های 
اقتصادی 
با شرایط 
نامتعارفی 
روبروست. 
هر چند دولت 
سیزدهم در 
گزارش های 
اخبر خود تک 
رقمی شدن 
نرخ بیکاری در 
ایران را یکی از 
دستاوردهای 
مورد استناد 
می داند اما 
بررسی اجمالی 
بازار کار نشان 
از آن دارد که 
نه تنها سهم 
زنان از بازار کار 
و نرخ مشارکت 
آنها پایین 
است بلکه در 
کل مشارکت 
اقتصادی در 
ایران پایین تر از 
استانداردهای 
جهانی و حتی 
کشوری چون 
ترکیه ارزیابی 
می شود

گو
و

ت
گف نگاهروز

نی
حا

 ری
مد

حا
ه - 

تاز
یر 

دب
:  ت

س
عک

شنبه
7 مردادماه 1402 
سال هفتم
شماره 321

هشدار افزایش 
بیکاری جوانان 
در ایران

نرخ بیکاری زنان ۷۰ درصد
 بیشتر از مردان

 است 

گروه اقتصادی: بازار کار ایران به واسطه بحران های 
اقتصادی با شــرایط نامتعارفی روبروست. هر چند 
دولت سیزدهم در گزارش های اخبر خود تک رقمی 
شدن نرخ بیکاری در ایران را یکی از دستاوردهای 
مورد اســتناد می داند اما بررســی اجمالی بازار کار 
نشان از آن دارد که نه تنها سهم زنان از بازار کار و 
نرخ مشارکت آنها پایین است بلکه در کل مشارکت 
اقتصادی در ایران پایین تر از استانداردهای جهانی و 

حتی کشوری چون ترکیه ارزیابی می شود.
بر اساس آخرین آمارهای ارائه شده از سوی مرکز 
آمار ایران نرخ بیکاری در کشــور در ســال ۱۴۰۱ با 
کاهشــی در محدوده ۰.۲ واحد درصد به ۹ درصد 

رسیده است.
نکته مهم اینجاســت که در همین گزارش تاکید 
شــده اســت   در سال گذشته ۴۰, ۹ درصد جمعیت 
۱۵ ســاله و بیش تر از نظر اقتصادی فعال بوده اند، 
یعنی در گروه شــاغلان یا بیکاران قرار گرفته اند. 
بررســی تغییرات نرخ مشارکت اقتصادی حاکی از 
آن اســت که این نرخ نســبت به سال قبل )۱۴۰۰( 

تغییری نداشته است.
جمعیت شــاغلین ۱۵ ساله و بیشتر در سال ۱۴۰۱، 
برابر با ۲۳ میلیون و ۷۱۶ هزار نفر بوده که نسبت به 
سال قبل بیش از ۲۶۸ هزار نفر افزایش یافته است.

وضعیت نرخ مشارکت در ایران ��
یافته های گزارش منتشــر شــده از سوی آکادمی 
دانایــان با امضای حســین عبده تبریزی نشــان 
می دهد مقایسه نرخ مشارکت نیروی کار در اقتصاد 
ایران با ســایر کشورها نظیر آمریکا، آلمان و ترکیه 
حاکی از پایین بودن نرخ مشــارکت در ایران است. 
نرخ مشــارکت در ایران در شــرایطی در محدوده 

۴۰ درصدی اســت که نرخ مشــارکت نیروی کار 
در اقتصادی چون اقتصاد ترکیه ۵۱ درصد اســت. 
این نرخ در آلمان ۶۱ و در امریکا ۶۲ درصد برآورد 

شده است.
پاییــن بودن نرخ مشــارکت نیــروی کار در ایران 
به پایین بودن شــدید نرخ مشــارکت زنان در بازار 
کار ایران بازمی گردد. نرخ مشــارکت زنان در بازار 
کار ایران بســیار پایین و در حدود ۱۳ درصد اســت. 
این مقدار کمتر از یک چهارم نرخ مشــارکت زنان 
در اقتصادهای توســعه یافته و کمتر از نصف نرخ 
مشــارکت زنان ترکیه ای اســت. با وجود این نرخ 
مشــارکت مردان در اقتصاد ایران و ترکیه بیشتر از 
دو کشور امریکا و آلمان است. به این ترتیب کاهش 
نرخ مشــارکت زنان، مشارکت کلی نیروی کار در 

ایران و ترکیه را بسیار کاهش داده است.
در این گزارش تاکید شــده است روند تغییرات نرخ 
مشــارکت را می توان در سه دورۀ متفاوت بررسی 
کرد: دورۀ اول، ســال های ۱۳۸۴ تا ۱۳۹۲ که نرخ 
مشــارکت نزولی است؛ دورۀ دوم، سال های ۱۳۹۲ 
تا ۱۳۹۸ که نرخ مشــارکت صعودی اســت؛ و دورۀ 
سوم، از سال ۱۳۹۸ تا ۱۴۰۱ که نرخ مشارکت روند 
نزولی دارد.ذکر این نکته ضروری است که طی این 
ســه دوره، ِ جمعیت در ســن کار )۱۵ ساله و بیشتر( 
همواره در حال افزایش بوده است، لذا نزولی بودن 
نرخ مشارکت به معنی رشد نامتناسب جمعیت فعال 
و عدم ورود جمعیت مولد به بازار کار است. بررسی 
آمارها نشان می دهد که جمعیت فعال در حد فاصل 
ســال های ۱۳۸۴ تا ۱۳۹۲ به صورت مطلق ثابت 
مانده اســت. عدم افزایــش جمعیت فعال در نیمهٔ 
دوم دههٔ هشتاد به معنی تصمیم بخشی از جمعیت 

جوان بر عدم ورود به بازار کار بوده است. این اتفاق 
همزمان با افزایش تقاضا برای تحصیلات عالی و 
توســعهٔ گستردۀ آموزش در مقاطع عالی تحصیلی 
است. به عبارت دیگر این رخداد باعث شده تا ارتباط 
کیفیــت تحصیلات با نیازهای بــازار کار تا حدود 

زیادی قطع گردد.
منظــور از نرخ بیکاری در ایران نرخ بیکاری  ��

مردان است
بر این اساس کاهش نرخ مشارکت مفهوم بیکاری 
در ایران و اســتناد به نرخ بیکاری را نیز دستخوش 
تغییر کرده است. در این گزارش تاکید شده است: نرخ 
بیکاری ایران در دو دههٔ گذشته به صورت میانگین 
حدود ۱۰ درصد بوده است. با توجه به نرخ مشارکت 
پایین زنان، روند نرخ بیکاری در ایران متأثر از نرخ 
بیکاری مردان است. نرخ بیکاری زنان و مردان به 
طور معمول روند مشابهی دارد، لیکن نرخ بیکاری 
زنان حدود ۹ درصد بالاتر از نرخ بیکاری مردان است. 
در دوره هایی که شــرایط اقتصادی نامساعد بوده 
است یعنی در سال های ۱۳۸۹ تا ۱۳۹۲، و سال های 
۱۳۹۹ تا ۴۰۱، از همبستگی این دو نرخ کاسته شده 
و گاهی دو نرخ رابطهٔ منفی با یکدیگر داشته اند. این 
بدان معناست که وقتی اقتصاد ایران با بحران مواجه 
می شــود، و این بحران به بنگاه و خانوارها تســری 

می یابد، زنان اولین قربانیان آن هستند.
نــرخ بیکاری جوانان ۷ درصد از نرخ بیکاری  ��

معمول بالاتر است
توجه به بیکاری جوانان بسیار مهم و شاخصی مجزا 
برای پیش بینی آینده است. نرخ بیکاری جوانان ۱۸ 
تا ۳۵ ســال در ایران بســیار بالاست. نرخ بیکاری 
جوانان بیش از ۱۶ درصد، نرخ بیکاری ِ مردان جوان 

۱۳ درصد و نرخ بیکاری ِ زنان جوان ۲۸ درصد است. 
نرخ بیکاری جوانان به صورت میانگین ۷ درصد از 
نرخ بیکاری معمول بالاتر است. در سایر کشورهای 
مورد بررســی نیز این تفاوت در نرخ بیکاری کل با 
نرخ بیکاری جوانان دیده می شود، با این تفاوت که 
فاصلهٔ این دو نرخ بیکاری در اقتصادهای توســعه 

یافته کمتر از ۴ درصد است.
نــرخ بیــکاری در ایران حدوداً دو برابر اقتصادهای 
توســعه یافته اســت. در این حوزه نیز نرخ بیکاری 
را می توان برای زنان و مردان به تفکیک مقایســه 
کرد. نرخ بیکاری زنان و مردان کشورهای آلمان و 
امریکا در یک سطح است و حتی در اکثر سال ها نرخ 
بیکاری زنان کمتر از مردان است، اما نرخ بیکاری 
زنان ایرانی بسیار بیشتر از نرخ بیکاری مردان است. 
به طور میانگین نرخ بیکاری زنان ۷۰ درصد بیشتر 
از نرخ بیکاری مردان اســت. این بدان معناست که 
علاوه بر آن که نرخ مشارکت زنان در اقتصاد ایران 
نســبت به اقتصادهای توسعه یافته بسیار پایین تر 
است، تعداد بیشتری از زنان ایرانی که خواهان ورود 
به بازار کار هستند در یافتن شغل مناسب ناموفقند.

به این ترتیب توجه به این نکته ضروری است که 
واقعیت پایین بودن نرخ مشارکت و این حقیقت که 
عده زیادی از مردم کار نمی کنند و از جســتجوی 
کار ناامید شــده اند بسیار مهمتر از ان است که نرخ 

بیکاری ۹ درصد باشد یا یازده درصد.
در نهایت بازار کار ایران با بحرانی جدی روبروست. 
عدم اشتغال زایی اقتصاد، نسبت وابستگی بالا، نرخ 
مشــارکت پایین زنان و نــرخ بیکاری بالای زنان 
در کنــار نرخ بیکاری بــالای جوانان از مهمترین 

بحران های بازار کار در ایران محسوب می شوند.

زهرا علی اکبری
روزنامه نگار

محمد صادق جنان صفت
روزنامه نگار

گزارش

گروه اقتصادی: طرح »کالابرگ الکترونیک« 
در گام های نخست سه دهک پایین درآمدی 
را تحت پوشــش قرار داد و مبلغ یارانه آنها 
را ۲۰ درصــد افزایش داد اما به شــرطها و 
شــروطها؛ و آن نیــز خریــد »۷۰ درصد« 
از اعتبــار یارانه شــان از میان ۱۱ قلم کالا 
بود، این درحالیســت که وزارت رفاه، شرط 
بهره منــدی از افزایش اعتبار کالابرگ را از 
۷۰ به »۵۰ درصد خرید کالاهای اعلامی«، 
کاهش داده و گفته که در صورت خرید ۲۰۰ 
هــزار تومان )معادل ۵۰ درصد یارانه ۴۰۰ 
هزارتومانی(، افزایش اعتبار »بدون سقف« 

و براساس میزان »تورم« اعمال می شود.
اردیبهشــت ماه سال گذشته بود که طرح 
»مردمی ســازی و توزیع عادلانه یارانه ها« 
برای افزایش رفاه و آسایش مردم در دستور 
کار قــرار گرفت؛ به گونه ای که خانوارهای 
مشــمول ســه دهک اول مبلغ ۴۰۰ هزار 
تومان و دهک های چهارم تا نهم نیز مبلغ 

۳۰۰ هزار تومان یارانه دریافت کردند.
هرچنــد که در ابتدا قرار بود پرداخت یارانه 
نقدی به مدت دو ماه اجرا شود و سپس در 

قالب یک پلتفرم و بستر، به کالابرگ تبدیل 
شود و مردم با مراجعه به فروشگاه ها بتوانند 
کالاها را خریداری کنند، اما به دلیل آماده 
نبودن زیرساخت ها، طرح توزیع کالابرگ 
در گام نخست در چند شهرستان آزمایش 
شد و در نهایت از ۱۳ خردادماه امسال مرحله 
جدید طرح کالابرگ الکترونیک در راستای 
تأمین ســبد غذایــی خانوارها به صورت 
سراســری به مرحله اجرا درآمد.در مرحله 
اول اجرای این طرح، یارانه اعتباری دهک 
یک تا ســه، ۲۰ درصــد افزایش یافت، به 
گونه ای که وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
ضمــن اعلام افزایــش ۲۰ درصدی مبلغ 
یارانه کالابــرگ الکترونیک گفت: دولت 
در حــوزه کالابرگ اقدامات جدیدی را در 
دســتور کار قرار داده و قرار اســت در گام 
نخســت میزان یارانه یارانه بگیران در سه 
دهک اول به شرط خرید ۷۰ درصد کالا، ۲۰ 
درصد افزایش پیدا کند.طبق اظهارات وزیر 
رفاه قرار شــد در گام نخست مرحله جدید 
طرح کالابرگ الکترونیکی از ۱۳ خرداد ماه 
برای خانوارهای تحت پوشش کمیته امداد 

امام خمینی )ره( و ســازمان بهزیستی اجرا 
شود و سپس به شکل تدریجی و دهک به 
دهک پیش رفته و برای ســایر دهک های 
تصمیمات دیگری اتخاذ شــود.مرتضوی 
اجرای اثربخش این طرح را نیازمند همراهی 
و هماهنگی گسترده در تمامی استان های 
کشور دانســت و افزود: به دنبال تأکیدات 
ریاســت جمهوری و به منظور تأمین سبد 
تغذیــه خانوارهای کم درآمد، تأمین منابع 
مالــی افزایش ۲۰ درصــدی اعتبار یارانه 
کالابرگ در دســتور کار دولت قرار گرفته 
اســت که اجرای سراسری و فراگیر طرح 
کالابرگ الکترونیکی به مهار تورم و ثبات 
بــازار کمک می کند.به دنبال این اظهارات 
اواســط خردادماه بود که وزارت رفاه طی 
اطلاعیه ای در ســیزدهم خرداد ماه اعلام 
کــرد که مرحله جدید طرح ملیّ کالابرگ 
الکترونیک در خصوص خانوارهای تحت 
پوشش کمیته امداد و بهزیستی به اجرا در 
می آید و یارانه اعتباری خانوارهای مذکور 
۲۰ درصــد افزایش می یابــد که ۸۰ هزار 
تومان می شود و شرط استفاده از این مبلغ 

خرید تا ســقف ۷۰ درصد مبلغ یارانه است 
کــه معادل ۳۲۰ هــزار تومان به ازای هر 
نفر می شــود. در این طرح کارت جدیدی 
صادر نمی شــود و تمام کارت های بانکی 
به نام سرپرست خانوار قابل استفاده است.
این ۱۱ قلم کالای اساســی شــامل شیر و 
ماست کم چرب، پنیر سفید، گوشت سفید 
)مــرغ(، تخم مرغ، روغن مایع، ماکارونی، 
قنــد، شــکر و برنج، حبوبات و گوشــت 
گوساله بوده است.شب گذشته اما، علیرضا 
عســگریان- معاون رفاه و امور اقتصادی 
وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی اعلام 
کرد که »در مرحله جدید اجرای طرح ملیّ 
کالابرگ الکترونیک، شــرط بهره مندی 
از افزایــش اعتبار براســاس میزان تورم 
کالاهای اساســی، خرید حداقل ۲۰۰ هزار 
تومان از اعتبار یارانه است«عســگریان در 
خصوص مرحله جدید طرح ملیّ کالابرگ 
الکترونیــک با بیان اینکه از ۳۱ تیرماه و با 
اجــرای مرحله جدید از طرح کالابرگ، در 
صــورت خرید ۲۰۰ هــزار تومان از اعتبار 
یارانــه ۴۰۰ هزار تومانی معادل ۵۰ درصد، 

افزایش اعتبار بدون ســقف برای خانوارها 
اعمال می شود، گفت: پرداخت یارانه برای 
جبــران افزایش قیمــت ۱۱ قلم کالای 
اساســی با حجم مشــخص تمرکز دارد. 
در مرحلــه جدید، میــزان اختلاف تورمی 
کالاهای اساســی از ســال ۱۴۰۱ بدون 
ســقف ۸۰ هزار تومان برای مردم شــارژ 
می شــود. به گفته وی، تاکنون نزدیک به 
۹۰ هزار فروشگاه در اجرای طرح کالابرگ 
الکترونیکــی همراهی دارند و توزیع قابل 
قبولی شــکل گرفته است.وی با تأکید بر 
این که تورم ایجادشــده توسط کالابرگ 
الکترونیکی جبران می شــود، گفت:  شرط 
بهره منــدی در مرحله جدید به ۵۰ درصد 
کاهش یافته است که افزایش آزادی عمل 
مردم در آن دنبال می شود. معاون وزیر کار 
بــا بیان این کــه دولت افزایش قیمت ها را 
پوشــش می دهد و خانوارهای کم درآمد در 
این خصوص حمایت می شــوند، افزود: با 
توجه به تعیین میزان ســبد غذایی از نظر 
حجم و قیمت براساس میزان تورم مبلغی 

بدون سقف برای مردم شارژ می شود.

همسان سازی  کالابرگ الکترونیک با تورم نجمه محمودی نیا
روزنامه نگار

چه گروهی منتظر افزایش یارانه باشند؟

کاهش ۲۰ درصدی کشتار انواع طیور در خرداد امسال
مهر: امســال قیمت گوشــت مرغ در بازار دارای نوسان بسیاری بوده به 
طــوری کــه با وجود قیمت مصوب ۷۳ هزار تومان بعضاً نرخ هر کیلو 
گوشت گرم مرغ به ۱۰۰ هزار تومان هم می رسد.به گفته مدیرعامل 
پیشین اتحادیه سراسری مرغداران گوشتی خرداد ۱۲۳ میلیون قطعه 
جوجه ریزی در کشور انجام شد که تمام نیاز بازار داخل را پوشش می داد 
امــا وضعیــت قیمت ها حاکی از آن بود که میزان عرضه کافی نبوده و 
هر فروشــگاه داری قیمت ســلیقه ای خود را بر بازار اعمال می کند. بر 
اساس آمارهای منتشر شده کشتار انواع طیور در خرداد امسال نسبت 

به ماه مشــابه ســال گذشته ۲۰ درصد کاهش داشت که شاید این امر 
منجر به کمبودهایی در بازار شــد.بر اســاس مرکز آمار ایران عرضه 
گوشت انواع طیور در کشتارگاه های رسمی کشور در خرداد ۱۴۰۲ به 
۱۶۲.۰۶۱ تن رســید که ســهم گوشت ماکیان )مرغ و خروس( بیش 
از ســایر انواع طیور بوده اســت.بر اساس نتایج این آمارگیری، گوشت 
ماکیــان )مــرغ و خــروس( با ۱۵۶ هزار و ۹۵۶ تن، ۹۶.۹ درصد از وزن 
کل گوشت طیور عرضه شده را به خود اختصاص داده است. گوشت 
بوقلمون یا ۲ هزار و ۳۳۳ تن و ســایر انواع طیور با ۲ هزار و ۷۷۲ تن، 

به ترتیب ۱.۴ و ۱.۷ درصد از وزن کل گوشت طیور عرضه شده را به 
خود اختصاص داده اند.مقایسه عملکرد کشتارگاه های رسمی کشور در 
خرداد ۱۴۰۲ با ماه مشابه سال ۱۴۰۱ نشان دهنده کاهش ۲۰ درصدی 
مقدار عرضه گوشت انواع طیور در کشتارگاه های رسمی کشور است. 
مقدار عرضه گوشــت طیور در خرداد ۱۴۰۲ نســبت به ماه مشابه سال 
قبل برای ماکیان )مرغ و خروس( ۲۰ درصد، برای بوقلمون ۳ درصد، 
برای بلدرچین ۴۴ درصد، برای شترمرغ ۲۸ درصد، و برای سایر انواع 

طیور ۴۲ درصد کاهش داشته است.

رویداد
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معیشت 
افت کرده و 
فقر جولان 

می دهد. اما 
در آنسوی 
واقعیت، 

مقامات از 
رشد اقتصادی 

و جذب 
سرمایه گذاری 

می گویند. 
پاسخ 

اقتصاددانان 
هم روشن 

است: رشد 
اقتصادی را باد 

نمی آورد

نماینــدگان کارگــران هنگام تعیین مــزد ۱۴۰۲ با توجه به افزایش 
قیمت ها, از دولت خواستار کنترل تورم شدند. اکنون کارگران اعتقاد 
دارند که تورم کنترل نشده است و دستمزد فعلی جوابگوی تنها ۳۰ 
درصــد هزینه هــای موجود را می دهد و کارگران برای تأمین معاش 

خود دسته و پنجه نرم می کنند.
به گزارش تسنیم، آیت اسدی، عضو شورای عالی کار در گفت وگویی، 
در مورد درخواست کارگران مبنی بر تجدیدنظر در حداقل دستمزد 
کارگــران در ســال جاری گفت: با توجه بــه اینکه دولت در جریان 
تصویب حداقل مزد برای سال ۱۴۰۲ قول داده بودند که امسال به 
خاطر سیاست مهار تورم حداکثر نرخ تورم ۲۰ درصد خواهد بود، اما 
در عمل تورم بیش از این رقم اتفاق افتاد، بنابراین نمایندگان کارگری 
در شورای عالی کار تاکنون دوبار درخواست برگزاری جلسه شورای 

عالی کار داده اند که هنوز با این درخواست موافقت نشده است.
وی افزود: البته از ابتدای ســال تاکنون دو جلســه شورای عالی کار 
برگزار شــده، اما موضوع بررســی مجدد حداقل مزد کارگران در آن 

مطرح نشده است.
اسدی این را هم گفت: طرف کارفرمایان نیز مشکلات خاص خود را 
دارند چون دولت به وعده خود مبنی بر تثبیت قیمت کالاهای اساسی 
مانند حامل های انرژی؛ آب، برق و حتی قیمت زمین در شهرک های 
صنعتی عمل نکرد و همچنین قیمت تمام شــده کالاهای اساســی 

برای تولیدکننده هم افزایش یافت.
اســدی در مورد اینکه حداقل دســتمزد کارگران امسال چقدر از سبد 
معیشــت را پوشــش می دهد، گفت:  حداقل مزد کارگران در هنگام 
تصویب حداقل مزد، قادر بود تا یک دوم ســبد معیشــت را تعیین 
کند، اما اکنون به خاطر تورم و کاهش ارزش پول این رقم به حدود 

یک چهارم کاهش یافته است.
اسدی همچنین گفت: سرکوب مزد کارگران باعث شده است، برخی 
کارگران ماهر از کار جدا شــده یا در مشــاغل کاذب مشغول شوند و 
یا عده ای از آنها به کشور همسایه مانند عراق، قطر، عمان و یاحتی 
افغانستان مهاجرت کنند و در حال حاضر کارفرمایان با کمبود نیروی 

کار ماهر روبه رو هستند.
عضو کارگری شــورای عالی کار گفت: در حال حاضر نیروی کار از 
هزینه تمام شده در تولید به طور میانگین ۵ درصد و در برخی موارد 
۱۰ درصد در مشــاغل بزرگ هم ۲ تا ۴ درصد اســت. وقتی قدرت 
خرید کارگر کاهش پیدا کند، تقاضای مؤثر برای اقتصاد افت می کند 

و کالاهای تولید شده توسط کارفرمایان خریداری ندارد.
چندی قبل تعدادی از نمایندگان کارگران درخواست برگزای جلسه 
شورای عالی کار به منظور رسیدگی مجدد به مزد را کردند که وزارت 
کار در جوابیه ای اعلام کرد بررسی وضعیت اقتصادی نشان دهنده آن 
است که با حذف شوک های تورم زا در سال ۱۴۰۱ و رویکردهای جدی 
دولــت در رفع ناترازی های موجود در بخش های مختلف اقتصادی 
با هدف کنترل رشد نقدینگی از طریق برنامه اصلاح ساختار بودجه، 
اصلاح نظام بانکی و پرهیز از قیمت گذاری دســتوری و هم چنین 
پرداخت مطالبات به جامانده صندوق های بازنشستگی از دولت قبل، 
روند کاهش تورم آغاز شــده و ادامه دار خواهد بود که نشــانه های آن 
در کاهش قابل توجه تورم ماهانه اردیبهشت سال ۱۴۰۲ و کاهش 
سلطه دلار بر اقتصاد کشور نمایان شده است. گفتنی است عدد تورم 
اشاره شده در نامه مذکور غیرواقعی و خلاف آمارهای رسمی است 
که صرفاً« در برخی رسانه ها و با هدف شرطی کردن اقتصاد و ایجاد 
یک تورم القائی منتشــر شــده است و طراحان آن به دنبال کوچک 

شدن سفره کارگران می باشند.
این در حالی اســت که نمایندگان کارگران با گزارش های میدانی 
اعلام می کنند که وعده دولت برای کنترل تورم اجرایی نشده است 

و اکنون دستمزد فعلی جوابگوی هزینه ها نیست.
قدرت خرید دستمزد کارگران از یک ربع سکه هم کمتر شد ��

سمیه گلپور, رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگری کشور 
نیز با اشــاره به اینکه کاهش تورم می تواند فشــار زندگی کارگران را 
کاهش دهد، گفت: مطابق اصل ۳۱ قانون اساســی ســاخت مسکن 
وظیفه دولت اســت، با کاهش تورم در مســکن بخشی از فشار روی 

کارگران کنترل می شود.
وی با اشاره به اینکه ۴۰ درصد از سبد معیشت خانوار کارگری صرف 
هزینه های مسکن می شود گفت: اگر دولت معتقد است که با کنترل 
افزایش دســتمزد به ســطحی کمتر از تورم می تواند چرخه تورم را 
کنترل کند,  یک تصور اشتباه است، چرا که در تورم عوامل دیگری 
تأثیرگذار است، به صورت سالیانه عواملی به روی تورم دخیل هستند 
که دولت هیچ کنترلی روی آنها ندارد و مهم ترین آن ها افزایش شدید 

اجاره بهای مسکن است.
گلپور با اشاره به کاهش قدرت خرید کارگران گفت: به طور مثال طبق 
آمارها از سال ۹۴ قدرت خرید مردم برای خرید یک سکه تمام بهار 
آزادی از ۷۶ درصد به ۱۷.۲ درصد رسیده است. در زمان حاضر حداقل 
دستمزدی که برای کارگران در سال ۱۴۰۲ تعیین شده است, کمتر 

از قیمت یک ربع سکه بهار آزادی است.
درآمد اکثر خانوارها با نرخ تورم متناسب نیست ��

رحیم زارع، عضو کمیســیون بودجه مجلس بااشــاره به اینکه درآمد 
اکثر خانوارها با نرخ تورم متناسب نیست، گفت: متاسفانه مردم هر 
روز شــاهد افزایش قیمت اقلام خوراکی و مصرفی خود همچون 

گوشت، مرغ، دارو و... هستند.
وی ادامه داد: درآمد اکثر خانوارها با تورم همخوانی ندارد و پاسخگوی 
هزینه ها نیســت و به یقین اگر دولت نتواند مواد غذایی مردم را به 
درستی و با کیفیت مناسب تأمین کند در آینده شاهد بروز بیماری ها در 
جامعه خواهیم بود که هزینه های درمانی بسیاری به دولت و خانوارها 
تحمیل می کند.زارع بیان کرد: از آنجا که سال جاری باعنوان مهار 
تورم و رشد تولید نامگذاری شده است، دولت باید نسبت به کاهش 
تورم توجه بیشتری داشته باشد اما از ابتدای سال شاهد افزایش قیمت 
بسیاری از کالاهای اساسی بودیم لذا با توجه به کاهش قدرت خرید 

مردم در پی این گرانی ها، شرایط نگران کننده شده است.

دستمزد کارگران دوباره آب رفت
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2۸ میلیون 
 ایـرانـی 
»در تله فقر«

 یک نماینده مجلس هشدار داد

گــروه اقتصادی: معیشــت افت کــرده و فقر جولان 
می دهد. اما در آنســوی واقعیت، مقامات از رشــد 
اقتصادی و جذب ســرمایه گذاری می گویند. پاسخ 
اقتصاددانان هم روشــن است: رشد اقتصادی را باد 

نمی آورد.
به تازگی علی ربیعی، وزیر ســابق کار طی سخنانی 
اعلام کرده که »یک وقت فقر استثناء بود و برای آن 
برنامه ریزی می کردیم اما وقتی ۳۰ درصد از جامعه 
بر اساس آمار رسمی در تله فقر گرفتار شده اند، مساله 
خیلی بنیادی تر می شــود و به نظر می رســد بیش از 
هر دوره دیگری نیاز به مسئولیت اجتماعی داریم.«

او در ادامه منظور خود از مسئولیت اجتماعی را هم 
بیان کرده: »برداشــت من از مســئولیت اجتماعی 
این اســت که هر کســی در هر جایی هست به آثار 
فعالیت یا بی عملی خودش توجه کند. این را می شود 
در هر جایی بســط داد و متأسفانه شاهدیم افرادی 
غیرمســئولانه در مســئولیت هایی قرار می گیرند، 
برای مثال ۱۷ تصمیم غیرکارشناسی آنچنان بلایی 
بر سر صندوق های بازنشستگی آورده که تا نسل ها 
درگیر آن هســتند.«از این دســت اظهار نظرها که 
نشان از درگیری اقشار مختلف جامعه با فقر و ناامنی 
دارد، بســیار اســت. اخیراً یک نماینده مجلس نیز 
گفته که بســیاری از خانوارها توانایی خانه دار شدن 
را ندارند.در همین حین شاهد ظهور انواع مختلفی 
از فقر هستیم؛ از فقر زمانی گرفته تا فقر خشن. فقر 
زمانی به دنبال روی آوردن افراد به مشــاغل دوم 

و ســوم تشــدید شده و به معنای این است که دیگر 
زمانــی برای تفریح و ســرگرمی برای خانوار باقی 
نمانده اســت.فقر خشــن هم به این دلیل است که 
حالا دیگر نرخ بهره وری به پایین ترین ســطح خود 
در ۱۴ سال گذشته رسیده و نرخ بیکاری بر اساس 
واقعیات بازار بالاســت.این درحالی است که نایب 
رئیس کمیســیون تلفیق برنامه هفتم با هشــدار به 
۲۸ میلیونی شدن جمعیت زیر خط فقر، زنگ خطر 
حوزه ســلامت اجتماعی را به صدا در آورده اســت، 
گفت: بی توجهی به رشد آسیب های اجتماعی سبب 
بحرانی شدن حوزه سلامت اجتماعی می شود در این 
میان زنانه شدن آسیب های اجتماعی باید به صورت 
ویژه مورد توجه قرار گیرد.محســن پیرهادی گفت: 
ســقوط اقتصادی برخی اقشــار جامعه در یک دهه 
اخیر، رشدحاشیه نشینی، افزایش آمار اعتیاد، فساد، 
افزایش مهاجرت به شــهرهای بزرگ، زنانه شدن 
چهره آسیب های اجتماعی و... از جمله هشدارهایی 
اســت که اگر نســبت به ســاماندهی و مقابله با آن 
در برنامه هفتم توســعه جدی نباشــیم، بزودی در 
حــوزه ســلامت اجتماعی جامعه بــا بحران جدی 
روبرو می شــویم.پیرهادی بااشاره به اینکه از دهه 
۸۰ تاکنون مهمترین بســتر برای سیاست گذاری و 
برنامه ریزی در زمینه کنترل و کاهش آســیب های 
اجتماعی در لوای قوانین برنامه توســعه بوده است، 
گفت: مسئله آسیب های اجتماعی در لایحه برنامه 
هفتــم توســعه در قالب مفهوم ارتقای ســلامت 

اجتماعی مورد توجه دولت قرار گرفته و در بندهایی 
از مواد ۸۰،۸۹ و ۹۲ نیز به مباحث کنترل و کاهش 

آسیب های اجتماعی ورود کرده است.
تنزل توجه به آســیب های اجتماعی در لایحه  ��

برنامه هفتم
بــه گفته پیرهــادی لایحه برنامه هفتم توســعه 
همچون قانون برنامه ششم توسعه برای آسیب های 
اجتماعــی اولویت بنــدی قائل شده اســــت اما 
متاســفانه اولویت های پیشــنهاد شــده در لایحه 
برنامه هفتم توســعه تفاوت چندانی با اولویت های 
تعیین شــده دربرنامه ششم توســعه ندارند.نایب 
رئیس کمیســیون تلفیق برنامــه هفتم با تاکید بر 
اینکــه منطق برنامه ریزی توســعه اقتضا می کند 
برنامه هــای جدید، کامل تر از برنامه های پیشــین 
باشند، ادامه داد: برغم این مهم اما احکام مرتبط با 
آســیب های اجتماعی درلایحه برنامه هفتم توسعه 
درمقایســه با قانون برنامه ششم توسعه، از کیفیت 
پایین تــری برخوردارنــد و می توان گفت به نوعی 
در پرداخت و پیگیری دچار تنزل شــده اند.نماینده 
مردم تهران در مجلس با تاکید بر اینکه بی توجهی 
به رشدآســیب های اجتماعی سبب بحرانی شدن 
حوزه سلامت اجتماعی می شود، افزود: ضعف نگاه 
آینده نگارانه به آســیب های اجتماعی نوپدید، نگاه 
حداقلی و معلول محور به ناهنجاری های اجتماعی، 
در نظــر نگرفتن ملاحظات منطقــه ای و آمایش 
ســرزمین درباره آسیب های اجتماعی وبی توجهی 

به آسیب های اجتماعی اولویت داری از قبیل اعتیاد و 
غیره از جمله مواردی است که باید در توسط مجلس 

و دولت لایحه برنامه هفتم توسعه مرتفع شود.
چشــم پوشی دولت از زنانه شدن آسیب های  ��

اجتماعی
نایب رئیس کمیســیون تلفیق برنامه هفتم توسعه 
ادامه داد: از سوی دیگر نیز عدم توجه به مقوله زنانه 
شدن آسیبهای اجتماعی؛ یکی از مهمترین مسائل 
در حوزه آســیب های اجتماعی که در لایحه برنامه 
هفتم دیده نشــده است، روند زنانه شدن آسیبهای 
اجتماعی در حوزه هایی همچون مصرف دخانیات، 
اعتیاد، مفاسد اجتماعی و ...باید به صورت ویژه مورد 
توجه قرار گیرد که متاســفانه دولت در بستر لایحه 
نســبت به آن چشم پوشی داشته و مورد توجه قرار 
نگرفته نداده، این در حالی است که زنان به مراتب 
آسیب پذیرتر از مردان هستند.پیرهادی با بیان اینکه 
اگرچه احکام مذکور در زمینه اولویت گذاری وتعیین 
راهبرد ازشرایط به نسبت خوبی برخوردارند، افزود: 
همیــن احکام در زمینــه تعیین اقدام های اجرایی، 
تعیین دســتگاه مجری، شاخص گذاری و ضمانت 
اجرا که از قضا مؤلفه های بارز برنامه های توســعه 
هســتند، شرایط مطلوبی ندارند. لذا، انتظار می رود 
در فرایند بررســی لایحه در مجلس کاســتی ها و 
نقــاط ضعــف مزبور با هدف افزایــش قابلیت اجرا 
ونظارت پذیــری برنامــه در حوزه کنترل و کاهش 
آسیب های اجتماعی مورد تدبیر مجلس قرار گیرد.

ترخیص ۲۰۰ تن گوشت برزیلی پس از یکسال از گمرک!
ایســنا: اخیــراً خبری مبنی بر ترخیــص محموله حدود ۲۰۰ تنی 
گوشــت منجمد برزیلی از گمرک شــهید رجایی پس از یکسال 
منتشر شده است. خبری که فعالان صنایع غذایی در واکنش به 
آن ابراز نگرانی کرده و می گویند که تاریخ انقضای این گوشت ها 

گذشته، بنابراین نباید وارد بازار شوند.
ســخنگوی ســازمان دامپزشــکی ضمن تأیید ســلامت این 
گوشت های وارداتی اظهار کرد: سال گذشته حدود ۱۲۱ تن گوشت 

منجمد وارد کشــور شد و سازمان دامپزشکی از آن نمونه برداری 
کرد و پس از آزمایش های متعدد سلامت آن را تأیید کرد.

وی در ادامــه بــا اشــاره به اینکه هفته گذشــته نمونه برداری و 
آزمایش های لازم از سوی سازمان دامپزشکی انجام شد، گفت: 
هیچ مشــکلی در رابطه با این گوشــت ها وجود نداشــته و آن ها 
ســالم هســتند. همچنین گواهی حمل گوشت ها توسط سازمان 
دامپزشــکی صادر شــده و این موضوع نیز به شرکت واردکننده 

اعلام شده است.
اسدی در پاسخ به اینکه آیا قرار است این گوشت ها وارد بازار شوند 
یا خیر؟ گفت: از لحاظ ســلامت، گوشــت ها سالم و قابل مصرف 
اســت و طی مدت این یکســال هم بر اساس استانداردهای لازم 
نگهداری شــده اند و هیچ نوع افت کیفیت و ســلامت ندارند، اما 
بیشــتر این گوشــت ها وارد صنعت برای مصرف در کارخانه های 

فرآورده های گوشتی )سوسیس و کالباس( می شوند.

گزارش

گروه اقتصادی: چندماهی است که موضوع صف های طولانی نانوایی ها 
بیش از گذشته مشهود است که همین امر سبب نارضایتی شهروندان 
شده است چرا که با اعلام شرایط مساعد تولید و ذخایر گندم و اجرای 
هوشمندسازی نان در راستای کاهش تخلفات انتظار می رود که مشکلی 

در عرضه نان نداشته باشیم.
بررســی های میدانی نشــان می دهد که بسیاری از واحدهای نانوایی، 
نان ها را در بسته های مختلف انباشت و به سوپرمارکت ها و فروشگاه ها 
می دهند که همین امر منجر به معطلی و تشــکیل صف های طولانی 
شده است.نظافتی، مدیر اجرایی طرح هوشمندسازی یارانه آرد گفت: در 
فاز دوم طرح هوشمندسازی کمک هزینه پرداختی دولت به نانوایی ها 
از اردیبهشت سال قبل معادل ۱۵ درصد بود که از ۱۷ بهمن ۱۴۰۱ به 

۳۰ درصد و از تیرماه امسال به ۴۰ درصد رسید.
مدیراجرایی طرح هوشمندسازی یارانه آرد می گوید: سهمیه آرد نانوایان 
که تا پایان بهمن سال گذشته ثابت بود، اکنون شناور شده است، این 
امر بدان معناســت که هر نانوایی بر مبنای عملکرد ثبت شــده بر روی 
کارتخوان های هوشمند، آرد یارانه ای دریافت می کند.نظافتی با بیان 
اینکه قیمت آرد همانند ســال قبل اســت، گفت: هر نانوایی به میزان 
پخت و فروش نان در دوره قبل به علاوه تا ۱۰ درصد بیشتر هم برای 
دوره جدید می تواند آرد یارانه ای دریافت کند، بنابراین نانوایان می توانند 
تولیــد نــان را افزایش دهند. در مقابل اگر یک نانوایی همه آردی را که 
در دوره قبل دریافت و به نان تبدیل نکند، به همان میزان آرد کمتری 
دریافت می کند.با وجود اذعان مسئولان مبنی بر ذخایر مطلوب گندم 
در ســیلوها و شــرایط مساعد تولید انتظار می رود که شورای آرد و نان 
با اعمال نظارت بیشــتر از تخلفات واحدهای نانوایی جلوگیری کند تا 

شاهد صف های طولانی و بی کیفیتی نان نباشیم.
حداکثر نیاز سالانه گندم صنف و صنعت ۱۲ میلیون تن است ��

ارســلان قاســمی، رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق تعاون گفت: نبود 

آمار دقیق و صحیح تولید یکی از چالش های جدی در بخش کشاورزی 
است چرا که نیاز سالانه گندم و آرد صنف و صنعت ۱۱.۵ تا ۱۲ میلیون 
تن اســت، در حالیکه بنیاد ملی گندمکاران تولید را بیش از ۱۲ میلیون 
تــن عنــوان می کند که با این وجود کمبودی در عرضه نباید داشــته 
باشــیم.به گفته او، با تصویب شورای قیمت گذاری در مجلس یازدهم 
و واگذاری امر مربوط به قیمت گذاری در این شــورا، باید قیمت خرید 
تضمینی محصولات متناسب با هزینه های تولید اعلام شود، چنانچه 
شورا اختیار ندارد، موضوع را اعلام کند تا از دیگر کانال ها پیش رویم.
قاســمی ادامه داد: شــورای قیمت گذاری به عنوان شــورای دولتی_ 
خصولتی نمی تواند حافظ منافع کشــاورزان باشــد، در نهایت به فرض 
نبود اعتبار نمی توان نان مردم را معطل کرد و با خروج ارز از کشور باید 
گندم وارد کرد.رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق تعاون گفت: گندم به 
عنوان یکی از محصولات مهم و استراتژیک به طور مستقیم با نان مردم 
گره خورده اســت که به اعتقاد بنده عدم تصمیم گیری درســت و نبود 
دید واقعی کارشناســی به موضوع مشکلات متعددی را ایجاد می کند.

بنابر گفته بســیاری از کارشناســان علت تشکیل صف های طولانی در 
نانوایی ها به گرانی ســایر کالاهای اساسی و برخی تخلفات واحدهای 
نانوایی می دهد که با هوشمندســازی واحدهای نانوایی انتظار می رود 

که صف های خرید کوتاه تر شود.
کاهش ســاعات کاری واحدهــای نانوایی به بهانه کمبود گندم  ��

قابل قبول نیست
عطااله هاشمی، رئیس بنیاد ملی گندمکاران با بیان اینکه کاهش ساعات 
کاری واحدهای نانوایی به بهانه کمبود گندم قابل قبول نیست، گفت: 
بنابر آمار در ۳.۵ ماه گذشــته ۶ میلیون و ۷۵۰ تن گندم از کشــاورزان 
خریداری شد که این میزان بدون احتساب گندم مانده در کارخانجات و 
سیلوها بوده است.او با بیان اینکه موضوع کمبود گندم و آرد را در کشور رد 
می کنم، افزود: با توجه به میزان خرید گندم و ذخایر استراتژیک، شورای 

آرد و نان باید پاسخگوی کاهش نان و پخت نان در برخی نانوایی ها به 
بهانه کمبود گندم باشد.هاشــمی با اشــاره به تأثیر هوشمندسازی آرد و 
نان در واقعی شدن میزان سهمیه آرد واحدهای نانوایی گفت: با اجرای 
هوشمندسازی کارتخوان واحدهای نانوایی برمبنای آمار استخراجی از 
محل این طرح، ســهمیه آرد در اختیار واحدهای نانوایی قرار می گیرد، 
هرچند اســتدلال بنده این اســت که اجرای این طرح ایراداتی دارد، اما 
به طور کلی سهمیه هایی که در گذشته قابل کنترل نبود، با اجرای این 
طرح جلوی هدررفت گرفته شــد و تا حدودی موضوع حل شــد.رئیس 
بنیاد ملی گندمکاران با تاکید بر واقعی شدن قیمت آرد گفت: با واقعی 
شدن نرخ نان از ریزش و هدررفت آرد و گندم جلوگیری می شود که این 
موضوع هرچه سریع تر باید عملیاتی شود.چندماهی است که صف های 
طولانی خرید نان با واکنش شــدید مردم روبرو شــده است که نانوایان 
علت این موضوع را کاهش ســهمیه آرد به میان می آورند، در حالیکه 
مسئولان بازرگانی دولتی اعلام می کنند که هیچ تغییری در خصوص 
اختصاص سهمیه آرد به واحدهای نانوایی ایجاد نشده و آرد مورد نیاز 

در انبارها موجود است.
صف های طولانی واحدهای نانوایی ارتباطی به گندم ندارد ��

 قاسم پیشه ور، رئیس اتاق اصناف کشاورزی با بیان اینکه کمبودی در 
بحث گندم نداریم، گفت: با توجه به شرایط مساعد جوی، وضعیت تولید 
گندم مطلوب است.به گفته او، اگر دولت بنابه هر دلیلی قیمت را اصلاح 
نکند، برای تأمین آرد مورد نیاز مجبور به تأمین از طریق واردات است.

هاشمی ادامه داد: قیمت خرید تضمینی گندم، همانند دیگر محصولات 
باید پیش رود تا کاهشی در سطح زیر کشت این محصول استراتژیک 
رخ ندهد.رئیس اتاق اصناف کشاورزی گفت: با توجه به آنکه کمبودی 
در تأمین و عرضه آرد به واحدهای نانوایی وجود ندارد، دســتگاه های 
مســئول باید پاســخگوی تعطیلی و کاهش ساعات کاری واحدهای 

نانوایی به بهانه کمبود آرد باشند.

 چرا صف های برخی نانوایی ها شلوغ است؟
کاهش ساعات کاری نانوایی ها به بهانه کمبود آرد
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محســن رضایــی گفت: بیش از پنج میلیــون نفر روی زمین هایی 
اسکان دارند که هنوز تعیین تکلیف نشدند و این مسأله نیاز به شورای 
عالی هماهنگی اقتصادی ندارد و کافی است به هماهنگی اوقاف و 
شهرداری ها تعیین تکلیف زمین های اوقافی در دولت تصویب شود.

 دبیر شــورای عالی هماهنگی اقتصادی ســران قوا گفت: اصلاح 
ساختار بودجه، اصلاح ساختار نظام بانکی، سند تولید و اشتغال و رفع 
محرومیت و رسیدگی به اقشار آسیب پذیر جزو اولویت های این شورا 
است. محسن رضایی در نشست خبری امروز درباره ماموریت های 
شــورا در حکم جدید و موضوعات جاری اظهار کرد: شــورای عالی 
هماهنگی اقتصادی سران قوا برای هماهنگی بیشتر در بین سه قوه 
در ســطح ملی تشــکیل شد که مقدمه هماهنگی در حوزه اقتصادی 
تعریف می شود و در همه دنیا از جمله اروپا، آمریکا و کشورهایی مانند 
چین این هماهنگی یک اصل مهم است. از سوی دیگر در همه این 
کشورها پیشرفت راه مشاهده می کنیم. وی افزود: مهم ترین وظیفه 
این شورا این است که اقتصاد را در عمل به اولویت اول کشور تبدیل 
کند و زمانی این اتفاق رخ دهد که ســه قوه با هماهنگی از اقدامات 

موازی و بعضاً متناقض جلوگیری کرده و هم افزایی کنند.
دبیر شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا ادامه داد: بیش از پنج 
میلیون نفر روی زمین هایی اسکان دارند که هنوز تعیین تکلیف نشدند 
و این مسأله نیاز به شورای عالی هماهنگی اقتصادی ندارد و کافی 
اســت به هماهنگی اوقاف و شــهرداری ها تعیین تکلیف زمین های 
اوقافی در دولت تصویب شود.رضایی با بیان اینکه البته رییس شورا 
رییس جمهور بوده و محور اصلی دولت است که به گفته مقام معظم 
رهبری دیگر قوا باید با قوه مجریه هماهنگ باشند، گفت: محورهای 
کار در شــورای عالی هماهنگی اقتصادی ســران قوا دو نوع تصمیم 
می گیرد. یک، مسائل اضطراری یا محرمانه در شرایط تحریمی است 
که حداکثر یک ســاله اســت و همزمان با این نوع تصمیمات لایحه 
آن برای تصویب به مجلس تقدیم می شود. دوم، گره گشایی از امور 
بنیادین اقتصادی اســت که دولت ها و مجالس نتوانســتند آن را حل 
کنند.دبیر شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا اظهار کرد: بر 
این اساس چهار سند در حال انجام در این شورا است. اصلاح ساختار 
بودجه کشــور که یکی از ام المشکلات کشور است. اصلاح ساختار 
نظام بانکی، سند راهبردی تولید و اشتغال و رفع محرومیت و رسیدگی 

به اقشار آسیب پذیر است چهار تصمیم مهم است.

در گفت وگو با یک کارشناس بازار مسکن بررسی شد 

پیامدهای ارزی بر بازار مسکن

بازار مســکن هم مانند دیگر بازارهای مالی و ســرمایه ای در ایران 
متأثر از نوسانات دلار است؛ بازاری که طی یک سال گذشته مسیر 
ناهمواری را پشت سر گذاشته است. اما باید دید رفتارهای هیجانی 
در حــوزه ارز چه پیامدهایی می تواند برای مســکن در جایگاه یک 

کالای سرمایه ای و مصرفی داشته باشد؟
دلار در جایگاه محرک اصلی بازارهای مالی و ســرمایه ای از ســال 
۱۴۰۱ تا کنون فراز و نشیب بسیاری را پشت سر گذاشته است. این 
ارز خارجی چندین مرتبه قله تاریخی خود را پشت سر گذاشته و در 
بازه کوتاهی با سیاســت های موقتی و کنترلی دولت مســیر آمده را 
تا حدودی بازگشته است.البته در نهایت مشخص شد زور تحریم و 
افزایش قیمت ها بر سیاست های کنترلی بانک مرکزی غالب است 
و اکنون قیمت دلار در انتهای کانال ۴۰ هزار تومان قرار دارد. اما این 
رفت و برگشت ها در نهایت چه پیامدهایی برای بازارهای سرمایه ای 

از جمله مسکن در پی دارد؟
اخال در بخش مسکن با نوسانات نرخ ارز ��

منصور غیبی، کارشــناس بازار مســکن در خصوص نوســان ارز به 
تجارت نیوز گفت: »گســترش و غنای بخش مسکن در کشورهای 
در حال توســعه به عنوان یکی از عناصر اصلی تولید ملی و به تبع 
آن از عوامل رشــد اقتصاد ملی محســوب می شود. ضمن اینکه ما 
در کشــوری در حال توسعه هستیم که متاسفانه رفتارهای نوسانی 
قیمت ارز در تمام بازارهای اقتصادی از جمله مسکن موجب اخلال 

در تأمین مسکن مصرفی می شود.«
او ادامه داد: »یعنی تا زمانی که نخواهیم یا نتوانیم در بازار و اقتصاد 
کنترل داشته باشیم، شاهد تبعات ناشی از افزایش یا کاهش قیمت 

ارز و دلار در حوزه اقتصاد مسکن خواهیم بود.«
غیبی همچنین در مورد روند قیمت دلار طی سال گذشته تا کنون 
توضیح داد: »از اوایل سال ۱۴۰۱ تا انتهای آن شاهد افزایش حدود 
۱۲۵ درصــدی قیمــت دلار در جامعه اقتصــادی بودیم. در تعریف 
دیگری از این افزایش، حدود ســه برابر از ارزش ریالی ما در مقابل 
این ارز خارجی کاهش پیدا کرده اســت و وابســتگی صددرصدی 
اقتصاد ایران به دلار و ارزهای خارجی باعث شده است که التهاب 
و تقلا در جامعه اقتصادی به منظور حفظ ارزش یا ســقوط اعتبار یا 
منابع ثروت از سوی مردم این شرایط را رقم بزند و التهاب در تمام 
حوزه های اقتصادی از جمله مســکن خود را نشــان داده است.«این 
کارشــناس بازار مسکن در مورد سیاست های کاهش قیمت دلار و 
تأثیر آن در اقتصاد بیان کرد: »مشکل بعدی از جنس دیگری است. 
افزایش قیمت دلار که شــدت می گیرد، تصمیم گرفته می شــود در 
مــدت کوتاهی دوباره آن را بــه حالت اولیه بازگردانند. این کاهش 
قیمت نیز تبعات زیادی در جامعه دارد و موجب رکود تورمی و انباشت 
تقاضا در بازارهای مصرفی می شــود. این عامل دلیلی را به وجود 
می آورد که در پاسخ به این انباشت تقاضا قیمت ها به صورت کاذب 

و هیجانی افزایش پیدا کند.«

5 میلیون نفر، ساکن زمین های بلاتکلیف

نگاهروز

فارغ از هر 
مسأله ای، 
مسُکِن فعلی 
بازار خوردوی 
کشور به اعتقاد 
من این است 
که به جای 
این که دنبال 
قیمت گذاری های 
دستوری باشیم 
و با قیمت گذاری 
دستوری هم بر 
روند تولید و هم 
بر روند توزیع 
خودرو نتیجهٔ 
منفی بگذاریم و 
باعث شویم که 
همین انگیزه های 
کوچک برای 
تولید نیز از بین 
برود...
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گروه خودرو: مشــارکت جهانی با نحوهٔ مدیریت صحیح 
در بازار صنعت می تواند پیشــرفت قابل توجهی در این 
زمینه به وجود آورد. بابک صدرایی مشاور صنعت خودرو 
و بازار در گفت وگو با روزنامهٔ »نقش اقتصاد« در خصوص 
بازار خودرو و پایین بودن کیفیت خودروی داخلی، گفت: 
خودروهای ماچه به لحاظ کیفیتی، چه به لحاظ تکنولوژی 
فاصلهٔ بسیار زیادی را با همهٔ دنیا حتی کشورهای اطراف 
دارد و این مسألهٔ ریشه ای است، اینکه بخواهیم یک عامل 
را در به وجود آمدن این شرایط بازار مطرح کنیم درست 
نیست چرا که ده ها عامل از خرد و کلان وجود دارد که 

به این شرایط بازار رسیدیم.
وی ادامــه داد: به اعتقاد من وضعیت فعلی موجود برای 
هر کســی واضح اســت که قابل دفاع نیست و عملکرد 
نامطلوب خودروسازی ایران را هر چقدر هم می گذرد به 

خوبی و بیشتر نمایان می شود.
این مشاور صنعت خودرو افزود: زمانی که ما از ساماندهی 
بازار خودرو صحبت می کنیم یعنی باید یک برنامهٔ کلان 
به وجود بیاید، برنامهٔ کلان از بسیاری زوایای سیاسی، 
اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی می توان از آن ســخن 
گفت که بحث مفصلی دارد و در یک مصاحبه نمی گنجد.
صدرایی با اشاره به عوامل تأثیرگذار در صنعت خودرو، 
افزود: یک بخشــی وجود دارد که مســألهٔ کلان در بازار 
خــودرو تأثیر دارد، مســائل سیاســی، اقتصادی همه 

مشخص است که تا زمانی که در تحریم به سر می بریم 
و تحت فشار هستیم بازار خودرو و صنعتمان با مشکلات 

عدیده ای روبرو است.
وی گفت: مســألهٔ مدیریت یا نقشهٔ راه اقتصادی کلان 
کشور است، مسألهٔ کلان صنعتی است که باید صنعت 
خــودرو بیاید در قالب یک برنامهٔ کلان صنعتی تعریف 
شــود که برای آن هم اســتراتژی مدونی وجود ندارد، 
بحث نحوهٔ مدیریت است، نحوهٔ مشارکت جهانی است 
که باز هم به ترتیب تحریم ها و مســائل سیاســت های 
داخلی و خارجی مان هیچ برنامه واقعی برایش مشخص 
نیســت که بشــود اصلاح پذیر باشد.این مشاور صنعت 
خودرو خاطرنشــان کرد: فارغ از هر مســأله ای، مُسکِن 
فعلی بازار خوردوی کشور به اعتقاد من این است که به 
جای این که دنبال قیمت گذاری های دستوری باشیم و 
با قیمت گذاری دستوری هم بر روند تولید و هم بر روند 
توزیع خودرو نتیجهٔ منفی بگذاریم و باعث شــویم که 
همین انگیزه های کوچک برای تولید نیز از بین برود و 
همچنان خودرو به عنوان یک کالای سرمایه ای شود و 
توزیع آن با مشکل روبرو شود و این که باز دلال ها در بازار 
سوء استفاده کنند باید تا می توانیم فضای رقابت را بیشتر 
کنیم.صدرایی در گفت وگو با روزنامهٔ »نقش اقتصاد« در 
ادامه اذعان داشــت: یک مُسکِن همین واردات خودرو 
است و اگر بخواهیم به صورت جدی به این مسأله ورود 

کنیم باید همت کافی در این امر داشته باشیم و این اتفاق 
بدون شک می تواند تاثیرگذار باشد، البته نه آن تاثیری 
که یک عده به صورت اغراق آمیز می گویند که چنانچه 
از فــردا واردات صورت گیرد قیمت ماشــین ۸۰ درصد 
ریزش پیدا می کند، چرا که ما محدودیت های تحریمی و 
ارزی داریم و اصلًا امکان واردات گسترده برای ما وجود 
ندارد، این صحبت ها بیشتر یک شعار و خواب و رویاست 
کــه برخی هــا مطرح می کنند اما به هر صورت هر تعداد 
خودرویــی کــه بتوانیم وارد کنیم حتی همین خودروی 
دست دوم و کارکرده را هم که بتوانیم وارد کنیم باز هم 
در بازار ناهنجار فعلی که باعث تأســف اســت، می تواند 

تأثیری مثبت داشته باشد و اوضاع را بهبود یابد.
وی بیان داشت: برای حل ریشه ای مشکلات بازار خودرو 
به عواملی که در قسمت قبل صحبت هایم به آن اشاره 
کردم پرداخته شود که یک زیرساخت دائمی و یک راه کار 
امن ایجاد شود که خودروساز ما به به این نقطه در شرایط 
فعلی نرسد که این هم آمل و اگرهای زیادی دارد که همه 
می دانیم تا حدود زیادی قابل اجرا نخواهد بود.این مشاور 
صنعــت خــودرو و بازار گفت: به اعتقاد من برای صنعت 
خودروسازی کشور و پیشرفت صنعت خودروسازی ایران 
و ایــن بحثــی که می گوییم چرا کیفیت خودروها پایین 
است ما باید یک راه حل عقلانی داشته باشیم یعنی بدانیم 
که تعریف کیفیت چیست؟ تعریف محصول چیست؟ و 

اینطور نیست که بگوییم آیا هر آنچه که تولید می شود 
می توانیم بگوییم خودرو تولید کرده ایم؟ چرا که خودرو 
کالایی است امروزه تعریف دارد یعنی کالایی که حداقل 
یک استانداردهای ایمنی، فنی و تکنولوژی که باید داشته 
باشد، متأسفانه خودروی تولید داخلی ما این ویژگی ها را 
ندارد و ما به جای این که این مشکلات را حل کنیم و از 
این شرایط فرار نکنیم و به سمت تولید خودروی برقی 
رو بیاوریم.صدرایــی افزود: خودروی برقی حداقل یک 
بازهٔ زمانی ده ساله به لحاظ فرهنگی و زیرساختی آن در 
ایران نیاز است که ده الی پانزده درصد آن روانهٔ بازار شود، 
در نتیجه این است که ما باید برای صنعت خودروسازی 
برنامــه ای مدون تعریف کنیم و یک حد میانه را در نظر 
بگیریم یعنی یک صنعتی که هم تولید کند هم واردات 
داشــته باشــد، حتی با شرکت های معتبر برنده در تولید 
هم مشارکت داشته باشد تا به مرحله ای برسد که رقابت 
ایجاد کند.وی در ادامه خاطرنشــان کرد: بنده به عنوان 
یک کارشناس می گویم تا رقابت در سطح خودروسازی 
ایجاد نشــود مفهومی از بهره وری، کیفیت، تکنولوژی 
و آینده پژوهی در این صنعت شــکل نخواهد گرفت و 
ما بیســت ســال دیگر هم شاهد این خواهیم بود که پژو 
پارس، کوئیک و ســمند تولید می شــود و هیچ تغییری 
هم صورت نگرفته، کما اینکه فقط کیفیت آن ها روز به 

روز نازل تر می شود.

گزارش

گروه خودرو:  این روزها بحث واردات خودرو داغ است و دراین رابطه اظهارات 
متفاوتی پیرامون بحث واردات به گوش می رسد. هر چند قصد دولت از واردات 
خودرو شکستن سد قیمتی در این بازار است اما عده ای واردات خودرو را راه 

حل به آرامش رسیدن بازار خودرو نمی دانند.
پس از آنکه بحث واردات خودرو به تایید شورای نگهبان رسید به باور بسیاری 
موانع پیش رو برداشته خواهد شد اما این تمام ماجرا نیست و هنوز مشکلات 

بسیاری سد راه ورود خودروهای خارجی به کشور است.
رشیدی کوچی: واردات خودرو قطعاً انجام می شود ��

در همین رابطه روز گذشته یک عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها 
در مجلس شــورای اســلامی گفت: مجلس یازدهم بحث واردات خودرو را 
قانونمند کرد و دیگر شاهد برخوردهای سلیقه ای در این حوزه نبوده و قطعاً 

واردات خودرو نو و کارکرده انجام خواهد شد.
بحــث واردات خــودرو همچنان ادامه دارد و مخالفان و موافقان این طرح هر 
روز اظهارات جدیدی در این باره بیان می کنند. چند روز پیش رئیس مجلس 
قانــون واردات خودروهــای کارکرده را برای اجرا به رئیس جمهور ابلاغ کرد. 
امروز نیز یک نماینده مجلس از قطعی بودن واردات خودرو سخن گفته است.
جلال رشیدی کوچی با اشاره به آثار واردات خودرو در بازار و ضرورت تعیین 
تعرفه های متعارف برای خودروهای وارداتی، گفت: پیرامون تعرفه هایی که 
اکنون دولت برای واردات خودرو تعیین کرده اســت، ســود بازرگانی در اختیار 
خود دولت است اما مجلس نسبت به حق گمرکی می تواند ورود داشته باشد. 
تعریف سود بازرگانی کنونی مقداری کج سلیقگی بود. مجلس موافق پلکانی 

کردن تعرفه خودروهای وارداتی است.
وی در ادامــه اظهــار کرد: به عبارت دیگر افرادی که می خواهند خودرو گران 
قیمت تری ســوار شــوند باید تعرفه بیشتری پرداخت کنند. افرادی که خودرو 
اقتصــادی نیز ســوار می شــوند باید تعرفه کمتری بپردازنــد. در تعرفه های 
پیش بینی شــده همه با یک نگاه دیده شــده اند. حتی خودروهای ارزان قیمت 
نیز باید ۹۰ درصد تعرفه بپردازند که رقم بالایی است.نماینده مردم مرودشت 
در مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: عملًا با تعرفه های پیش بینی شده 
خودروهــای صفــر کیلومتر با قیمت های ۱۰ الی ۱۵ هزار دلار به ۳۰ الی ۳۵ 
هزار دلار رسیده که اکنون نیز موجود است و قیمت ها زیر یک و نیم میلیارد 
نمی آید. از نظر بنده دولت باید در تعرفه های پیش بینی شده تجدیدنظر کند. 
تعرفه ها باید بر اساس قیمت خودرو و نه حجم موتور در نظر گرفته شود. مثلًا 

فــردی کــه قصد واردات خودرو ۱۰۰ هزار دلاری دارد باید ۱۰۰ درصد تعرفه 
بپــردازد امــا فردی که می خواهد خودرو ۱۰ هزار دلاری وارد کند، ۱۰ درصد 
تعرفه بپردازد.وی در ادامه تاکید کرد: اگر بر اساس قیمت خودرو تعرفه تنظیم 
شود، قطعاً واردات خودرو اثربخشی بیشتری در کاهش قیمت های بازار برجا 
خواهد گذاشت. تا به امروز ما در حوزه واردات خودرو قانون نداشتیم. این امر 
سبب می شد تا دولت ها سلیقه ای رفتار کنند. یک دولت واردات خودرو انجام 
می داد و دولت دیگر خودرو وارد نمی کرد.با این حال واردات خودرو به گره ای 
ناگشــودنی تبدیل شــده است. در این بین، دولت برای تسکین بازار هر چند 
وقت یک بار خبری مبنی بر حل شدن مشکلات منتشر می کند، اما در عمل 
تا به این لحظه اتفاق قابل رویتی رخ نداده اســت. همچنین هر بار که قرار 
اســت گشایشــی در این زمینه رخ دهد، گروه های جدید که در ساختار قدرت 
و تصمیم گیری هم نفوذ دارند، نسبت به تصمیمات جدید معترض می شوند. 
پس از تائید واردات خودروهای دست دوم و کارکرده به کشور، نوبت انجمن 
قطعه سازان رسید تا در مقام مخالفت به پا خیزد و نسبت به ورود خودروهای 
جدید خارجی معترض شــود. اما اعتراض قطعه ســازان به چیست؟ چرا ورود 
خودروهای خارجی منافع این گروه را زیر سؤال می برد؟ هاشم حکمه، روابط 
عمومی انجمن قطعه سازان کشور نیز  در مصاحبه با تجارت نیوز گفته است: 
در صورت واردات خودروهای کارکرده به کشور به دلیل کارکرده بودن این 
خودروها به زودی حجم تقاضا برای قطعات یدکی خودروهای دســت دوم 
افزایــش می یابد. وی افزود: برای پاســخ بــه این نیاز بازار با توجه به تحریم 
بودن کشور و همچنین نبود نمایندگی رسمی برندهای خودروهای وارداتی، 
حجم عظیمی از تقاضای بدون پاسخ در بازار قطعات یدکی به وجود خواهد 
آمد که برای رفع این مشــکل دولت و شــرکت های واردکننده باید دست به 
دامن اجناس بازار آزاد کشورهای همسایه مثل دوبی و ترکیه شوند.او اضافه 
کرد: برخی معتقدند که خودروهای وارداتی به دلیل کیفیت بالا اســتهلاک 
بسیار کمی دارند و تا چند سال آینده نیازی به قطعات یدکی نیست. در پاسخ 
به این افراد باید گفت که یک خودرو هر چقدر هم که با کیفیت باشد، نیاز به 
قطعات مصرفی دارد یا در ســوی دیگر، تصادف خطری اســت که برای تمام 
خودروها وجود دارد و اگر یک خودروی وارداتی تصادف کند قطعاً به قطعات 

یدکی نیاز خواهد داشت.
چرا قطعه سازان مخالف واردات خودرو هستند؟ ��

حکمه درباره علت مخالفت انجمن قطعه سازان با واردات خودرو توضیح داد: 

انجمن همیشه بر این باور بوده و هست که واردات هیچ کالای مجازی نباید 
ممنوع باشــد، اما واقعیت این اســت که واردات خودروی کارکرده آخرین راه 
برای تنظیم بازار خودروست و راه های بهتری هم برای تأمین نیاز بازار وجود 
دارد. در نیاز به واردات خودرو هیچ شــکی وجود ندارد، اما واردات خودروی 
کارکرده به جای حل دغدغه مردم و دولت تنها پس از گذشت مدت کوتاهی 

بر دغدغه های آنها می افزاید.
وی یادآور شد: قطعه سازان معتقدند که اگر به جای واردات خودروهای کارکرده 
دولــت تنهــا مجوز واردات خودروهای نو و صفر کیلومتر را صادر کند، نه تنها 
به تنظیم بازار کمک می کند، بلکه باعث انتقال تکنولوژی به قطعه سازان و 

تولیدکنندگان داخلی می شود.
تغییر شرایط واردات خودروهای کاکرده ��

از زمان تأیید واردات خودروهای کارکرده توسط هئیت عالی نظارت مجمع 
تشخیص مصلحت نظام، حدس و گمانه های بسیاری در مورد نحوه واردات 
این خودروها مطرح شــد، اما دولت تا به این لحظه و قبل از ابلاغ آیین نامه 
نهایی واردات خودروهای کارکرده تنها دو خبر را به شــکل رســمی منتشــر 
کرده که خبر از سخت تر شدن واردات خودرو نسبت به تصور عموم می دهد.
نخستین خبری که در این مورد منتشر شد درباره افراد واردکننده بود، مبتنی 
با اخبار منتشر شده قرار است تا تنها افرادی که دارای کارت بازرگانی هستند، 
مجوز واردات خودرو را دریافت کنند که این خبر به معنی محدود شدن افراد 
واردکننده خودرو اســت.خبر دومی که در مورد واردات خودروهای کارکرده 
منتشــر شــد مبنی بر الزام واردکنندگان خودرو به ارائه گواهی اسقاط خودرو 
برای مجوز واردات خودرو بود، واردکنندگان مطابق با قانون جدید نمی توانند 
معادل ریالی یک گواهی اســقاط را به دولت پرداخت کنند و موظف اند که 
حتماً گواهی اسقاط را برای واردات خودرو ارائه دهند.با توجه به اتفاقاتی که 
در حال وقوع است می توان پیش بینی کرد که واردات خودروهای دست دوم 
احتمالًا به سرنوشــتی مثل واردات خودروهای نو مبتلا خواهند شــد، چرا که 
برخی اخبار ضد و نقیض خبر از کمبود منابع ارزی و عدم تخصیص ارز توسط 
بانک مرکزی به واردکنندگان خودرو می دهد.واردات خودورهای دست دوم به 
دلیل دارا بودن شرایط متفاوت نسبت به خودروهای نو ممکن است در برخی 
از دست اندازها حتی برای مدتی لغو شود، چراکه در حوزه واردات خودروهای 
نو مشکلات و معضلاتی که منجر به ممنوعیت و لغو این قانون شوند نبود، اما 

در قصه واردات خودروهای دست دوم داستان کاملًا متفاوت است.

گره کور واردات خودرو سمیه تقی خانی 
روزنامه نگار

»تدبیر تازه « از   مشکلات پیش روی صنعت خودرو گزارش می دهد
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بازار مسکن این روزها در حالت سکون نسبی به سر می برد. طبیعتا 
شــرایط اقتصادی حاکم بر جامعه به گونه ای اســت که خبری از به 
جریان افتادن نقدینگی نیست. نقدینگی ها به نوعی در بانک ها قفل 
شده و سرمایه گذاران هنوز تکلیف شان را با شرایط اقتصاد نمی دانند.
با نگاهی به بورس می بینیم که این بازار نیز حال و روز خوبی ندارد؛ 
بازاری که در شرایطی تقریبا کم نوسان به سر می برد.این بازار گاهی 
رشد اندکی کرده و دوباره پول ها از آن خارج می شوند.در چنین شرایطی 
وقتی معامله ای در بازار مسکن نمی شود، طبیعتا فروشندگان مسکن 
ناچارند اقدام به کاهش قیمت های پیشــنهادی کنند. در واقع علت 
کاهش قیمت در بازار مسکن، رکود و سکونی است که بر معاملات 
بخش مســکن ســایه افکنده است. این شرایط تا زمانی که دولت در 

توافقات و مذاکرات بخش سیاست خارجی نتیجه مشخصی نگیرد، 
ادامه خواهد داشت. به نظر نمی رسد در ماه جاری شاهد رخ دادن اتفاق 

خاصی در این زمینه باشیم.
آنچه مســلم اســت شــرایط کنونی موقتی است. چنانچه تعاملات 
بین المللی در کوتاه مدت به نتیجه رسیده و منجر به کاهش نرخ ارز 
شود، طبیعتا شاهد تقویت ارزش پول ملی خواهیم بود. در صورت تقویت 
پول ملی و کاهش نرخ ارز می توان انتظار این را داشت که نه تنها قیمت 
مسکن افزایش پیدا نکند، بلکه با کاهشی نسبی نیز روبه رو شود. نکته 
حائزاهمیت آن است که این شرایط موقت خواهد بود. علت آن است که 
تولید در بخش مسکن برای افزایش و عرضه برنامه ریزی شده نیست. 
در حال حاضر در بخش مسکن تنها تا حدودی تولید بخش خصوصی 

مســتقل را داریم؛ تولیدی که خیلی هم متناســب با نیازهای جامعه 
نیست. یعنی ساخت وسازها بیشتر در نقاط مرفه شهر انجام می شوند؛ 
امری که دارای توجیه اقتصادی برای سرمایه گذاران و مالکان است.

بنابراین اگر در توافقات و مذاکرات بین المللی به موفقیتی دست پیدا 
کنیم، ممکن اســت در مقطعی از زمان و به طور کوتاه مدت حتی با 
کاهش قیمت در بازار مسکن روبه رو شویم، اما مطمئنا با توجه به شرایط 
و تورمی که بر اقتصاد حاکم است، به نظر می رسد هجوم نقدینگی 
ایجادشده به هر کدام از بخش های اقتصادی منجر به ایجاد تورم و 
افزایش جهشی قیمت در آن حوزه شود؛ تورمی که ناشی از چاپ پول 
بدون پشتوانه است. به هر صورت امسال را نمی توان سالی دانست 

که بازار مسکن با کاهش قیمت روبه رو شود.

مسکن در باتلاق رکود

 حسن محتشم
عضو هیات مدیره 
انجمن انبوه سازان 

استان تهران

یادداشت

مینا علیزاده
روزنامه نگار



هـفـتـهنــامـه9
گزارش

گفتوگو

 قیمت ارز در روزهای اخیر با کاهشــی اندک همراه شــده اســت و برخی 
معامله گران می گویند در آغازین روزهای دومین ماه تابســتان بهای هر 
دلار در محدوده ۴۷ تا ۴۸ هزار تومان قرار گرفته است. کاهش نرخ ارز 
در حالی در بازارهای ایران گزارش می شود که قیمت اقلام مصرفی در 
حال افزایش اســت و طی روزهای گذشــته برای چندمین بار در ماه های 
گذشــته بهای لبنیات افزایش یافت و موضوع قیمت مرغ نیز در جلســه 
علنی مجلس، مطرح گردید؛ به طوری که رییس مجلس شورای اسلامی 
توامــان هــم از بالا بودن نرخ مرغ گلایه کرد و هم به این موضوع انتقاد 
داشت که مرغ کمیاب است. مرغ صد هزار تومانی در کنار گوشت گران 
قیمت و مانور گرانی بر ســایر کالاها هزینه ســبد مصرفی را به شــدت 

افزایش داده است.
ســید کمال ســیدعلی، معاون اســبق ارزی بانک مرکزی در گفتگو با 
خبرآنلایــن دربــاره دلایل کاهش نــرخ ارز در بازار گفت: اخباری که در 
خصوص آغاز مذاکرات میان ایران و غرب منتشر شد، بی تردید مهم ترین 
تأثیر را بر کاهش نرخ ارز در بازار گذاشــته اســت. باید توجه داشــت که 
قیمت ارز در دورانی بسیار بیش از ارزش واقعی اش رشد کرد و همین امر 
سبب شد با کاهش التهابات و بهبود شرایط ارزی ایرذان، شاهد فروکش 

قیمتی در بازار باشیم.
قیمت دلار واقعی است؟ ��

او در پاسخ به این سئوال که آیا قیمت ارز در شرایط کنونی واقعی است 
یا خیر؟ گفت: هر قیمتی که در بازار معامله بر مبنای آن صورت می گیرد، 

واقعی است. همین حالا نیز نرخ ارز به نظر من واقعی است چرا که اتفاقات 
اخیر در کاهش بهای ارز مؤثر بوده است.

وی در توضیح این مطلب افزود: گذشته از اخباری که در خصوص مذاکرات 
منتشر شده است، و آزادسازی منابع ایران در عراق با چراغ سبز آمریکا، 
شــاهد این موضوع هســتیم که صادرات نفتی ایران افزایش یافته و فکر 
کنم روزانه بین یک میلیون و هفتصد تا یک میلیون و هشــتصد هزار 
بشــکه نفت از کشــور صادر می شود. حتی اگر بیست درصد تخفیف نیز 
در فروش نفت داشته باشیم، باز هم درآمد نفتی قابل ملاحظه است. در 
کنار این ها درآمد صادرات غیرنفتی ایران نیز چیزی در حدود ۴۰ میلیارد 
دلار اســت و با توجه به کاهش شــدید تقاضا و مهار آن در همهٔ بخش ها 

قیمت در مقطع کنونی نباید بیش از این باشد.
وی به این نکته اشاره کرد که مساله کشش قیمتی نیز باید مد نظر قرار 
گیرد و گفت: این طور نیست که مدام قیمت ارز افزایش یابد و اتفاقی در 
اقتصاد نیفتد. تجربه نشان داد اقتصاد ایران اصلًا با دلار بالاتر از پنجاه 
هزار تومان و ... تطبیق ندارد، با آن نرخ دلار کســی قدرت خرید چیزی 
را در اقتصاد ایران دارا نیست و در نتیجه رکود بر بازارها حاکم می شود.

سیدعلی گفت: حاکمیت رکود بر بازارها در شرایط فعلی از مسکن گرفته 
تا ارز و حتی بورس نیز تحت تأثیر همین موضوع اســت. اقتصاد ایران 
کشــش قیمت بالاتر ارز را ندارد.وی با خروج نقدینگی از بورس اشــاره 
کرد و گفت: وقتی بازار ارز و مســکن و ... کســاد اســت و در رکود به سر 
می برد، باید دولت تدبیری برای جذب نقدینگی بیاندیشــد خصوصاً که 
نقدینگی از بورس در حال خروج اســت و باید این وضعیت به طور ویژه 
مورد توجه قرار گیرد.این مقام سابق بانک مرکزی در توضیح این مطلب 
افزود: شاید بهترین راه این باشد که نرخ سود سپرده بانکی در محدوده 
۲۶ تا ۲۷ درصد افزایش یابد تا مقصد پول های خروجی از بورس، بانک 
باشد و مشکل افزایش نیابد.او به رشد تورم ریالی نیز اشاره کرد و گفت: 
وقتی تورم در حال افزایش است، مساله رشد شدید نقدینگی کنترل نشده 
و ... باید این نکته را در نظر داشــت که در بلندمدت قیمت ارز محکوم 
به افزایش اســت اما تاثیرات اخباری چون اخبار مذاکرات و ... نشــان از 
آن دارد که جامعه ایران هنوز امیدوار به بهبود شرایط و برقراری ثبات و 

آرامش اقتصادی است.

لزوم افزایش نرخ سود بانکی
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 نشــریه "اکونومیســت" در گزارشی با اشاره به توقیف بیش از ۲۰۰ میلیارد یورو از 
دارایی های بانک مرکزی روســیه در کشــورهای عضو اتحادیه اروپا به دلیل اقدام 
کرملین در به راه انداختن جنگ اوکراین، به طور خاص ســعی کرده به این ســؤال 
اساســی پاســخ دهد که آیا اتحادیه اروپا می تواند از این دارایی ها جهت بازســازی 

اوکراین برداشت کند؟
به گزارش »نقش اقتصاد«، نشریه اکونومیست در گزارش خود می نویسد: »"سارقان 
بانک ها نباید انتظار داشته باشند که این نهادهای مالی به صندوق امانات خود احترام 
بگذارند". "لری ســامرز" که زمانی وزیر خزانه داری دولت آمریکا بوده به تازگی 
در یک مقاله مشترک با یکی از همکارانش به این نکته اشاره کرده که دولت های 
غربی باید دست به مصادره اموال و دارایی های روسیه در جهان غرب بزنند. بیش 
از ۲۰۰ میلیارد یورو از دارایی های بانک مرکزی روسیه در منطقه اتحادیه اروپا بلوکه 
و توقیف شده اند. سیاستمداران اروپایی در شرق این قاره عمدتاً بر این مساله تاکید 
دارند که منابع مالی مذکور بایستی خرج بازسازی اوکراین شوند. با این حال، مشکل 
اصلی در این رابطه این اســت که در چهارچوب حقوق بین الملل، هیچ راه و مســیر 
روشــنی جهت توقیف دارایی های یک دولت، بدون رأی گیری در شــورای امنیت 
ســازمان ملل متحد، بررســی توسط دیوان بین المللی دادگستری و یا سازوکارها و 
توافقات دوره پس از پایان یک جنگ، اندیشیده نشده است. البته که در تمامی موارد 

مذکور نیز نیاز به موافقت روسیه است.
این مســاله به طور خاص بایســتی توسط "اورزولا فن درلاین" رئیس کمیسیون 
اروپایی مورد توجه باشد. وی در جریان کنفرانس سالانه بازسازی اوکراین در لندن در 
۲۱ ژوئن سال جاری میلادی گفت که کمیسیون تحت ریاست وی که نهاد اجرایی 
اتحادیه اروپا است، پیشنهادی را تا قبل از تابستان ارائه خواهد کرد که بر مبنای آن 
از دارایی های بلوکه شده روسیه در اروپا در راستای منافع اوکراین استفاده شود. در 
همان زمان، ســفرای ۲۷ کشــور عضو اتحادیه اروپا نیز در حال بررسی حقوقی این 
مساله توسط رئیس دوره ای اتحادیه اروپا یعنی سوئد بودند. با این حال، نکته اصلی 
قضیه این است که موانع حقوقی و قانونی در این مسیر بسیار گسترده و عدیده هستند.
حدوداً یک هفته بعد، رهبران کشورهای عضو اتحادیه اروپا به کمیسیون اروپایی 
اعلام کردند که هر پیشنهادی را در رابطه با مساله مذکور صرفاً به آن چیزی که از نظر 
قانونی قابل قبول است، محدود کنند. با این همه، محدودیت ها در این رابطه فراوان 
هستند و البته که بانک مرکزی اروپا نیز ملاحظات خاص خود را در این زمینه دارد.
بســیاری در اروپا معتقدند که این طرح، درســت و دقیق اســت و نهاد موســوم به 
EUROclear که یک اتاق پایاپای خصوصی و سپرده گذاری اوراق بهادار در بلژیک 
است بایستی تمامی پرداخت ها به روسیه را در نتیجه تحریم ها متوقف کند. اکنون در 
این زمینه بحث ۲۰۰ میلیارد یورو پول نقد است. البته که مقادیر مالی کوچکتری در 
حساب های مشابه شرکت ها در دیگر نقاط نیز وجود دارند. این دارایی ها تولید سود 
می کنند. مثلًا در مورد EUROclear، دارایی های توقیف شده روسیه که به نوعی 
تحت کنترل آن هستند، ۷۲۰ میلیون یورو سودِ ناشی از توقیف دارایی های روسیه 
تنها در سه ماهه اول سال ۲۰۲۳ حاصل شده است. البته که می توان با روش های 

مختلفی میزان کسب درآمد از دارایی های توقیف شده روسیه را افزایش نیز داد.
بــا ایــن همه مقام های اروپایی نگرانی های جدی در مورد حراســت از اعتبار یورو 
نیز دارند. باید توجه داشــت که هر حرکتی علیه دارایی های بانک مرکزی روســیه 
می تواند یورو و اوراق قرضه دولت های اروپایی را به مثابه ذخایر ارزشمند برای دیگر 
بانک های مرکزی در اقصی نقاط جهان تضعیف کند. در این راستی به طور خاص 
به این نکته اشــاره می شــود که اروپا باید همگام و در هماهنگی با دولت های عضو 
گروه جی ۷، باشگاه ثروتمندترین دموکراسی های جهان، اقدام کند تا مطمئن شود 

که بار خسارت ها و ضررهای احتمالیِ هر اقدامی تقسیم خواهد شد.
منتقدان موضع بانک مرکزی اروپا اســتدلال می کنند که هرگونه آســیب به اعتبار 
یورو، از مدت ها قبل ایجاد شــده اســت. منابع مالی روســیه در اروپا در شرایطی که 
توقیف شــده اند برای این کشــور هیچ اســتفاده ای ندارند. گروه جی ۷ در تاریخ ۱۲ 
جولای این نکته را روشن کرد که توقیف دارایی های روسیه تا زمانی که این کشور 
خســارت های حمله به اوکراین را پرداخت کند، ادامه خواهد یافت. در عین حال، 
اســتفاده اروپا از ســود حاصل از دارایی های توقیف شده روسیه در این قاره نیز یک 

خسارت دیگر به اعتبار مالی و اقتصادی اتحادیه اروپا است.
البته که گزینه های دیگری نیز در مورد دارایی های توقیف شده روسیه در اروپا مطرح 
می شوند. به عنوان مثال اتحادیه اروپا می تواند سودی که از دارایی های توقیف شده 
روسیه کسب می شود را افزایش دهد. در این راستا، این اتحادیه می تواند از نهادهای 
خصوصی که دارایی های روسیه را در اختیار دارند بخواهد تا آن ها را در قالب سرمایه 
گذاری خیلی پرسود قرار دهند و سود ناشی از آن را به صندوق اتحادیه اروپا منتقل 
کنند. با این حال، این گزینه از روی میز برداشته شده است زیرا ریسک های حقوقی 
آن زیاد هستند. در این رابطه نباید فراموش کرد که اتحادیه اروپا از ایفای نقش جهت 
مدیریت آشکار دارایی های توقیف شده روسیه به شدت فراری است.باید توجه داشت 
که توقیف و مصادره دارایی های روسیه آن هم به صورت یکجانبه از جانب اتحادیه 
اروپا، نقض صریح حقوق بین الملل است. دولت ها مصون از مصادره اموالشان جهت 
تسویه بدهی های آن ها هستند. بر اساس حقوق بین الملل، تحریم ها علیه روسیه 
تنها به عنوان ابزاری جهت وادار کردن روسیه برای نشان دادن رفتارهای متفاوت، 
قابل قبول هستند. از این منظر، توقیف و مصادره دارایی های دولت روسیه، ورای 
این قاعده قرار می گیرد و خود نوعی بی قانونی آشکار است. در نظر داشته باشیم که 
حقوق بین الملل، هم مکانیسم هایی را برای حراست دولت ها از حقوقشان فراهم 
می کند و هم مانع از سواســتفاده قدرت های بزرگ می گردد. از این رو، اســتفاده از 
ابزارهایــی نظیــر تحریم و توقیف دارایی ها صرفاً بایســتی معطوف به تغییر رفتار 
کشورها باشد و اینکه آن ها را به مثابه مجازات در نظر گرفت، از هیچ پایه و اساسی 
برخوردار نیست.تردیدی نیست که نقض این مسائل توسط اتحادیه اروپا و نهادهای 
وابسته به آن، تبعات بسیار سنگینی را به همراه دارد. در بحبوحه تشدید تنش های 
ژئوپلیتیک های میان چین و آمریکا، اینطور به نظر می رسد که هنجارهای حقوق 
بین الملل بیش از پیش ارزش و اهمیت خود را از دست داده اند. با این حال، اتحادیه 
اروپا ســعی می کند تا آن ها را در هر نقطه ای که می تواند، حفظ و تقویت کند. به 
عنوان مثال، اروپایی ها در قالب تلاش هایشان جهت کاهش وابستگی اقتصادی و 
مالی به چین، سرسختانه به دنبال راه هایی می گردند که با قواعد و قوانین تجارت 
جهانی سازگار باشند. جالب است که قوانین جاری در اروپا و حقوق بین الملل، حتی 
اموال و دارایی های دولت آلمان را در برابر ادعاهای قربانیان رژیم نازی محافظت 
می کنــد. در ایــن زمینه نهادهای قضایی اتحادیه اروپا در یک دهه قبل به صراحت 
اعلام کردند که دادگاه های ایتالیا و یونان حق ندارند حکم توقیف دارایی های دولت 
آلمان را جهت جبران خســارت قربانیان رژیم آلمان نازی صادر کنند. از این رو، در 
مورد روسیه نیز اتحادیه اروپا با چالش های جدی جهت توقیف دارایی های روسیه 

رو به رو است و البته که تبعات این مساله نیز برای آن بسیار شدید خواهد بود.«
منبع: نشریه اکونومیست ��

»تدبیر تازه « از  وسوسه  اتحادیه اروپا  گزارش می دهد؛
دست  اندازی به دارایی های 200 میلیارد یورویی روسیه
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 بحـران 
 با زنشستگی 
در ایران

 »تدبیر تازه«  از چالش های 
پیش روی صندوق های 
 بازنشستگی در کشور گزارش 
می دهد

دفتر افکارسنجی ملت با همکاری »دفتر مطالعات بخش 
عمومی و دفتر مطالعات اجتماعی مرکز پژوهش های 
مجلس شــورای اسلامی« به منظور شناخت دقیق و 
معتبر نگرش مردم به صندوق های بازنشستگی و ابعاد 

مختلف اصلاحات آن، پژوهشی را انجام داده است. 
بر این اســاس بیشــتر مردم ضمن تاکید بر ضرورت 
داشتن بیمه بازنشستگی، اذعان کرده اند که اگر در زمان 
بازنشستگی خود محدودیتی برای سن وجود نداشت، 
مایل به ادامه اشتغال بودند و همچنین معتقدند اگر دیرتر 
بازنشسته می شدند، وضعیت مالی خانواده شان بهتر بود. 
با این حال این موضوع ماهیتاً با بازنشستگی های پیش 

از موعد متفاوت است.
در سال های اخیر، مشکلات و چالش های صندوق های 
بازنشستگی در کشور به یکی از چالش های جدی نظام 
حکمرانی تبدیل شــده اســت به طوری که بسیاری از 
کارشناسان و مسـئولان مربوطه نسبت به پیامدهای 
این بحران هشدار داده اند. تداوم وضعیت فعلی ممکن 

است برخی صندوق ها را با مشکل جدی مواجه کند.
85 درصد مردم بیمه بازنشستگی می خواهند ��

بــر اســاس این گزارش از نظــر ۸۵/۵ درصد از مردم، 
لزوم داشتن بیمه بازنشستگی خیلی زیاد یا زیاد است، 
درحالی که ۶/۶ درصد، ضرورت داشــتن بیمه را کم یا 
خیلی کم عنوان کرده اند. ۸۳/۷ درصـد از افـرادی کـه 
دارای تجربـه پرداخـت بیمـه هسـتند معتقدنـد اگـر 
بیمـه بازنشسـتگی اختیـاری بــود بـاز هــم خــود 
را بیمــــه می کردنــد، در حالی کــه ۱۲/۹ درصــد 
اذعــــان داشــــتند کــه در صــــورت اختیــاری 
بـودن بیمـه بازنشسـتگی، خـود را بیمـه نمی کردنـد. 
نیمـی از افـرادی کـه هرگـز تجربـه پرداخـت بیمـه 
نداشـــته اند )۵۰/۳ درصـد( اصلًا احتمـال نمی دهنـد 
در چنـد سـال آینـده خـود را بیمـه بازنشسـتگی کننـد 

و ۲۴/۳ درصـد احتمـال آن را کـم می داننـد، در حالی 
کـه ۱۷/۷ درصـد بـه میـزان زیـاد یـا خیلـی زیـادی 
احتمـال می دهنـد کـه در آینـده خـود را بیمـه کننـد.

همچنین میانگین سن مناسب مردان برای بازنشستگی 
از نظر مردم ۵۵ سالگی و سن مناسب زنان ۴۸ سالگی 
برآورد شــده اســت.۶۲ درصد از مردم »مســتمری 
بازنشســتگی« را به عنوان منبع درآمد خود در دوران 
ســالمندی در نظر گرفته اند. ۱۶/۷ درصد نیز »درآمد 
حاصل از ســرمایه گذاری در ملــک و بازار« را در نظر 
دارنــد. ۲۴/۴ درصــد هم گفته اند هیچ منبع درآمدی را 

برای دوران سالمندی خود در نظر نگرفته اند.
داده های این گزارش نشان می دهد، از نظر ۳۱/۸ درصد 
از مردم، وضعیت صندوق های بازنشســتگی از لحاظ 
مالی خوب یا بسیار خوب است؛ در حالی که ۲۲/۳ درصد 
وضعیت را بد و ۲۵/۶ درصد آن را بحرانـــی می دانند. 
۲۳/۷ درصــد از آنهــا علت این وضـــع بد و بحرانی را 
مدیریت ناکارآمد صندوق ها، ۲۲ درصد فســاد مالی، 
۲۰/۴ درصد بی ثباتی اقتصادی در کشــور، ۱۹ درصد 
عملکرد نامناســب دولت و ۴/۴ درصد افزایش تعداد 

بازنشستگان می دانند.
فرار از بیمه بازنشستگی ��

بر اســاس گزارش مرکز پژوهش ها، بیش از نیمی از 
بازنشستگان یعنی ۵۳,۲ درصد آنها )یعنی بیش از نیمی 
از افراد( اذعان کرده اند که اگر در زمان بازنشســتگی 
خود محدودیتی برای سن وجود نداشت، مایل به ادامه 
اشــتغال بودند، در همین راســتا ۴۲,۷ درصد از آنها نیز 
معتقدند اگر دیرتر بازنشســته می شدند وضعیت مالی 
خانواده شــان بهتر بود. مهم ترین دلیل اشتغال مجدد 
بازنشستگانی که پس از بازنشستگی در شغل دیگری 
فعالیت داشــته اند، »کافی نبودن حقوق بازنشستگی« 
عنوان شده است. یافته های این گزارش نشان می دهد 

نیمی از افرادی کـه هرگز تجربه پرداخت بیمه نداشته اند 
)۵۰,۳ درصد( اصلًا احتمال نمی دهند در چند سال آینده 
خود را بیمه بازنشستگی کنند و ۲۴,۳ احتمال آن را کم 
می دانند، درحالیکه ۱۷,۱ درصد به میزان زیاد یا خیلی 
زیاد احتمال می دهند در آینده خود را بیمه کنند.ســهم 
بالای افرادی که تجربه پرداخت بیمه نداشته و علاقه ای 
نیز به پرداحت حق بیمه در آینده ندارند می تواند بیانگر 
این موضوع باشد که تجربه دیگر بازنشستگان و میزان 
مستمری دریافتی آنان برای این افراد مورد پسند و قابل 
قبول نبوده و ترجیح می دهند حق بیمه را نزد خود نگه 
داشته و به طریق دیگری برای آن برنامه ریزی کنند.

بحران در صندوق های بازنشستگی ��
بنا بر آمار رســمی، بیش از ۲۵ میلیون بازنشســته و 
مستمری بگیر تحت پوشش ۱۷ صندوق بازنشستگی 
قرار دارند. اگر فرض کنیم حقوق هر مستمری بگیر به 
طور مستقیم روی زندگی یک و نیم نفر تأثیر داشته باشد، 
این بحران می تواند همین الان زندگی حدود ۳۰ میلیون 
ایرانی را تحت تأثیر قرار دهد و در آینده نزدیک با توجه 
به افزایش نسبت جمعیت سالمندان روی جمعیتی در 

حدود ۵۰ میلیون تأثیر مستقیم داشته باشد.
این در شــرایطی اســت که از ۱۷ صندوق موجود، چند 
صندوق بزرگ، از جمله صندوق بازنشستگی کشوری، 
و سازمان تأمین اجتماعی نیروهای مسلح به طور قطع 
ورشکســته و یک صندوق بسیار بزرگ، یعنی سازمان 
تأمین اجتماعی در آســتانه ورشکستگی قرار دارند. به 
نظر می رسد مهم ترین عامل کاهش نسبت پشتیبانی 
صندوق افزایش سن جمعیت و همچنین بازنشستگی 

زودهنگام است.
اما در کنار این افزایش تمایل به بازنشستگی زودهنگام 
نیز باعث شــکنندگی بیشتر وضعیت صندوق ها شده 
است، چنانکه بر اساس داده های موجود در گزارش مرکز 

پژوهش های مجلس، نســبت بازنشستگی زودهنگام 
در ســازمان تأمیــن اجتماعی طی یــک دهه از حدود 
۱۴ درصد به بیش از ۵۰ درصد افزایش یافته است. به 
نظر می رســد تشدید بحران اقتصادی و کاهش شدید 
ارزش دستمزد در ایران عاملی مؤثر در افزایش تمایل 

به بازنشستگی زودهنگام است.
دلایل بحران صندوق های بازنشستگی محدود به اینها 
نیســت، بلکه انباشت مشکلات، از جمله ناکارآمدی، 
فســاد و ســوءمدیریت صندوق ها در سرمایه گذاری و 
ناتوانی از استفاده از ظرفیت دارایی های صندوق ها، از 
دلایل مؤثر بر بحرانی شدن وضعیت صندوق ها است.
به عنوان نمونه نظام ســرمایه گذاری سازمان تأمین 
اجتماعی که در مجموعه »شستا« متمرکز است، در 
پنج ســال گذشــته تنها ۲ تا ۸ درصد منابع ســازمان 
تأمین اجتماعی را تأمین کرده اســت. این نســبت در 
شرکت سرمایه گذاری صندوق بازنشستگی کشوری 
و هلدینگ هــای آن بین ۸ تــا ۱۴ درصد منابع مورد 
نیاز این سازمان است. این در حالی است که بین ۶۰ 
تا ۷۰ درصد منابع این ســازمان از طریق کمک های 
بودجه دولتی تأمین شــده است.صندوق بازنشستگی 
کشــوری تنها صندوقی نیست که بخش عمده منابع 
آن از بودجه دولت تأمین می شــود. ســازمان تأمین 
اجتماعی نیروهای مسلح و چند صندوق دیگر نیز در 
بودجه سالانه ردیف بودجه اختصاصی دارند. برخی از 
صندوق های اختصاصی سازمان های دولتی هم، مانند 
صندوق بازنشستگی صدا و سیما از منابع بودجه ای خود 
سازمان استفاده می کنند. اعداد و ارقام بودجه سالانه 
طی ۱۰ سال گذشته نشان می دهد سهم صندوق های 
بازنشســتگی از بودجه عمومی از حدود از ۱۲ درصد 
در ســال ۱۳۹۳ به بیــش از ۱۵ درصد منابع عمومی 

افزایش پیدا کرده است.

مجتبی رحیمی
روزنامه نگار

راه اندازی نخستین آزمایشگاه بانکداری کشور در بانک ملی ایران
نقش اقتصاد - عضو هیات عامل و معاون فناوری اطلاعات و شبکه ارتباطات 
بانک ملی ایران از راه اندازی آزمایشگاه امنیت و کیفیت نرم افزار این بانک 

به عنوان اولین آزمایشگاه بانکداری در کشور خبر داد.
علیرضــا ماهیــار در گفــت و گو با روابط عمومی بانک ملی ایران با اعلام 
این خبر گفت: با توجه به گســترش روزافزون تولید ابزارهای کاربردی و 
توســعه ســامانه های اطلاعاتی و عملیاتی، لزوم به کارگیری روش ها و 
اصول مهندسی فناوری اطلاعات در مراحل توسعه، مدیریت و پشتیبانی 
بیش از پیش نمایان می شود و بانک ملی ایران بنابر رسالت ملی خود و در 
امتداد اقدامات مبتکرانه و راهگشا، این آزمایشگاه امنیت و کیفیت نرم افزار 

را راه اندازی کرده اســت.ماهیار تصریح کرد: این بانک موفق به دریافت 
تأییدیه اســتاندارد آزمایشــگاه INSO ۱۷۰۲۵ و INSO ۱۵۴۰۸ در حوزهٔ 
فناوری اطلاعات، فنون امنیتی، معیار ارزیابی امنیت فناوری اطلاعات و 
مولفه های تضمین امنیتی و نیز استاندارد ISO ۲۵۰۵۱ در حوزهٔ مهندسی 
نرم افزار – نیازمندی های کیفی سامانه و محصول نرم افزاری و ارزشیابی 
دستورالعمل آزمون از سازمان ملی استاندارد ایران شده است.معاون فناوری 
اطلاعات و شبکه ارتباطات بانک ملی ایران ادامه داد: در این آزمایشگاه 
ســامانه های بانکی در چهار بخش تســت نفوذ سامانه های وب، موبایل، 
دسکتاپ، بررسی کیفیتی )کارکردی( مورد ارزیابی قرار می گیرند.ماهیار 

با تشریح اهداف آزمایشگاه امنیت و کیفیت نرم افزار بانک ملی ایران تاکید 
کرد: پایش، نظارت، تضمین و تأیید تســت نفوذ ســامانه ها و محصولات 
موبایلی و محصولات دســکتاپ، پیاده ســازی سامانه های بانکی در یک 
محیط شبیه سازی شده جهت تست فرآیندهای امنیتی، پژوهش و مطالعات 
تخصصی، ارزیابی امنیتی دوره ای بر روی محصولات و ســرویس های 
بانکی و تحلیل و ارزیابی کدهای مخرب آسیب رسان محصولات بانکی 
از مهم ترین اهداف راه اندازی این آزمایشگاه است که در نظر دارد با اخذ 
مجوزهــای لازم از مراجــع ذی صــلاح، توان علمی و عملیاتی خود را در 
اختیار سازمان ها و نهادهای فعال صنعت مالی و اعتباری کشور قرار دهد.
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فیلترینگ عملاً بی معنی می شود؟! 

دیجیاتو : مؤسسه ccs پیش بینی کرده است که تا سال ۲۰۲۷ بازار 
تلفن های همراه دارای قابلیت پیام رسان ماهواره ای، نزدیک به ۱۸ 
میلیارد دلار درآمد داشته باشند و به بیش از ۴,۸ میلیارد نفر در سراسر 
جهان خدمات ارائه کنند. انتظار می رود تا پایان سال ۲۰۲۳، نزدیک 
به ۹۲ میلیون دســتگاه موبایل با قابلیت پیام رســانی ماهواره ای، در 
اختیار مردم باشــد در حالی که این رقم در ســال ۲۰۲۱ کمتر از دو 
میلیون دستگاه بود. آماری که در ۲۰۲۷ به حدود پنج میلیارد می رسد 
و با این زنجیره امکان فیلترینگ تقریباً به صفر می رسد. به گزارش 
خبرآنلاین، مؤسســه ccs پیش بینی کرده اســت که تا سال ۲۰۲۷ 
بازار تلفن های همراه دارای قابلیت پیام رســانی ماهواره ای، نزدیک 
به ۱۸ میلیارد دلار درآمد داشته باشند و به بیش از ۴,۸ میلیارد نفر در 
سراسر جهان خدمات ارائه کنند. در گزارش این مؤسسه از وضعیت 
بازار تلفن  های همراه دارای قابلیت پیام رســانی ماهواره ای و مســیر 
حرکت آن بیســت بازیگر اصلی مختلف این بازار در ســال ۲۰۲۳ 
فهرســت شده اند که نام های بزرگی، چون آمازون، اسپیس ایکس، 
گلوبال استار، یوتل ست، وان وب و ایریدیوم در آن به چشم می خورد. 
لوک پیرس؛ تحلیلگر ارشد در CCS Insight، چندین عامل اصلی در 
بالا گرفتن رقابت در بازار تلفن های همراهی که قابلیت پیام رسانی 
ماهواره ای دارند را شناسایی کرده است؛ یکی از آن  ها روند کاهشی 
فروش تلفن های همراه است که توانایی ارائه یک ویژگی جدید مانند 
قابلیت ماهواره ای می تواند به صعودی شدن روند فروش کمک کند. 
اپراتور های شــبکه تلفن همراه برای ارائه حداکثر پوشــش ممکن با 
یکدیگر رقابت می کنند و با جفت شدن با شرکت های ماهواره ای به 
پوشش جهانی دست پیدا می کنند. هنوز مناطق زیادی در جهان به 
ویژه در مناطق روستایی، از پوشش برخوردار نیستند و البته در این 
مناطق لزوماً تماشــای فیلم در قله کوه مســأله نیست، بلکه توانایی 
تماس یا پیامک برای کمک یا راهنمایی در یک پارک ملی یا منطقه 
دور افتاده اســت که این فناوری را حائزاهمیت می کند. تحقیقات 
CCS نشان می دهد که ۴۹۳ میلیون نفر در سراسر جهان فاقد هر 
نوع پوشــش شــبکه تلفن همراه در محل زندگی خود هستند. یکی 
دیگر از عوامل رقابتی شدن این بازار مربوط به فرآیند GPP ۳ است. 
پوشــش ماهواره ای همیشــه با اینترنت G ۶/G ۵ همراه بوده است، 
و این موضوع از طریق نسخه ۱۶ و ۱۷ شروع به ظهور کرده است، 
اما هنگامی که این پوشــش افزایش می یابد به نســخه ۱۸ می رسد؛ 
نســخه ۱۸ شبکه های غیرزمینی رادیویی جدید )NTN( و همراه با 
آن، گنجاندن یکپارچه ماهواره در شبکه ها و دستگاه ها را به ارمغان 
می آورد. سال گذشته بود که اپل و گلوبال استور با رونمایی از آیفون ۱۴ 
در حوزه ارتباطات ماهواره ای و برای پشتیبانی از تماس های ضروری 
شــروع به کار کردند. مدت زیادی بعد از آن، گروه Bullitt همکاری 
خــود را بــا MediaTek اعلام کرد، این همکاری در راســتای قرار 
دادن Bullitt به عنوان اولین شرکتی که از GPP ۳ مدیاتک استفاده 
می کنــد، صورت گرفت. در اوایل ســال جاری، کوالکام و ایریدیوم 
اعلام کردند که برای ایجاد اتصال سلولی به ماهواره به گوشی های 
 T-Mobile ،هوشمند اندرویدی با یکدیگر همکاری می کنند. البته
و SpaceX ســال گذشــته نیز از برنامه های خود رونمایی کردند، 
اگرچه جان استنکی، مدیر عامل AT&T گفته است که معتقد است 
 SpaceX حدود ۱۸ ماه از تلاش AST SpaceMobile و AT&T
جلوتر هستند. اما عجیب تر از همه Verizon است که در سال ۲۰۲۱ 
قراردادی را با کویپر آمازون برای اتصالات بک هال و روستایی اعلام 
کرد، با این حال هیچ چیز واقعی در مورد تلفن های ماهواره ای وجود 
 Lynk و AST SpaceMobile ندارد. همچنین گفته می شــود که
در سراسر جهان در ردیف کردن اپراتور  ها برای خدمات مربوطه خود 
 Lynk بیش از ۳۵ و AST بســیار فعال عمل کرده اند، به طوری که

بیش از ۳۰ اپراتور ثبت کرده اند.

چرا سازمان مالیاتی در مورد وضعیت مالیاتی 
واردکنندگان آیفون شفاف سازی نمی کند؟

تسنیم:  در حالی که به صورت عینی شاهد فرار مالیاتی و گران فروشی 
در حوزه آیفون های آمریکایی هســتیم که ســازمان امور مالیاتی 
تاکنون اقدامی در این حوزه انجام نداده و یا حداقل در این خصوص 
شفاف سازی نکرده است. طی یک سال اخیر شاهد بودیم که برخی 
مدل های تلفن همراه به ویژه آیفون های رفرش و ریپک آمریکایی 
از طریق رویه واردات در برابر صادرات خود وارد کشــور شــدند. نکته 
مهمی که درخصوص قیمت گذاری این دســته از تلفن های همراه 
که از طریق یک رویه رانتی وارد کشــور شــده بودند این اســت که 
براساس مصوبه سال ۱۳۹۸ دولت باید براساس نرخ اسکناس سامانه 
سنا قیمت گذاری می شدند. با این وجود طی این بازه زمانی و حتی 
امروز، شــاهد آن هســتیم که قیمت تلفن های همراه وارد شــده از 
طریــق رویه واردات در برابر صادرات خود، به جای نرخ اســکناس 
ســامانه سنا، براساس قیمت دلار تلگرامی)بازار آزاد( قیمت گذاری 
شده است. نکته ای که در اینجا وجود دارد و تا کنون چندین بار مورد 
مطالبه قرار گرفته اما سازمان امور مالیاتی شفاف سازی درخصوص 
آن نکرده اســت، مســأله درآمدهای کلان حاصل از گران فروشی و 
فرار مالیاتی است که به نظر می رسد به دنبال آن به وجود آمده است. 
علت این است که سازمان امور مالیاتی براساس قاعده قانونی مالیات 
واردکنندگان و فروشندگان عمده آیفون های آمریکایی را محاسبه 
می کند که در واقع همان نرخ اســکناس ســنا اســت. این در حالی 
است که در عمل این دسته از تلفن های همراه با قیمت های بسیار 
بالاتر)در مقطعی تا ۱۰۰ میلیون تومان( به فروش رسیدند. با توجه 
به پیگیری های انجام شــده به نظر می رســد این درآمدهای حاصل 
از گران فروشــی های غیرقانونی تاکنون پیگیری نشــده است و این 
در حالی اســت که این موارد باید به عنوان فرار مالیاتی مورد بررســی 
قرار بگیرد. در نتیجه این انتظار از سازمان امور مالیاتی وجود دارد تا 

درخصوص این مسأله شفاف سازی کند.

دریچه

درخصوص 
تخلف کارکنان 
برخی از 
استارت آپ  ها 
و بسته شدن 
آنها، گفت: 
باید در این 
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گزارش

ســرعت ســریع هوش مصنوعــی در انجام کار  هــا تعجب برانگیز 
نیســت؛ ولی اگر کاری که برای انســان ۱۵۰ ســال طول می کشد، 
هوش مصنوعــی فقــط در ۱۵ ماه انجام دهــد، چه؟ به تازگی مجله 
Everypixel نتایج مطالعه ای را منتشــر کرده اســت که نشــان 
 DALL-E، می دهــد تعــداد تصاویری که هوش مصنوعــی مانند
Midjourney، Stable Diffusion و Adobe Firefly ساخته اند، 
با تعداد عکس هایی که از زمان اختراع دوربین عکاسی تا ۱۵۰ سال 
بعد از آن گرفته شــده، برابر اســت. براســاس این مطالعه، تاکنون 
هوش مصنوعــی ۱۵ میلیارد تصویر خلق کرده اســت؛ درحالی که 
از ســال ۱۸۲۶ تا ســال ۱۹۷۵، یعنی چیزی نزدیک به ۱۵۰ ســال، 
طول کشــید تا همین تعداد عکس گرفته شــود. در این مطالعه، از 
گزارش شرکت های مختلف برای بررسی کمک گرفته شده است. 
مدتی پیش، OpenAI گزارشی مبنی بر این موضوع منتشر کرد که 
 ۲ DALL-E کاربــران بیــش از دومیلیون تصویــر در روز در پلتفرم
تولید می کنند که بر اساس آن، تخمین زده می شود که معادل ۹۱۶ 

میلیون تصویر در مدت تقریباً ۱۵ ماه تولید شده باشد. در همین حال، 
Midjourney نیز مدعی است که سرور هایش در هر ثانیه در حدود 
۲۰ تا ۴۰ دســتور جدید برای ســاخت تصویر دریافت می کنند. این 
یعنی ۱۵ میلیون کاربر ثبت نام کرده در این سرویس روزانه نزدیک 
بــه ۲,۵ میلیــون عکس با این هوش مصنوعــی تولید می کنند که 
معــادل ۹۶۴ میلیــون عکس از زمان راه اندازی آن از جولای ۲۰۲۲ 
است. دراین میان، هوش مصنوعی Stable Diffusion دشوار ترین 
تولیدکننده ی تصویر بر اســاس هوش مصنوعی برای بررسی است؛ 
زیرا این هوش مصنوعی نرم افزاری منبع باز است. این یعنی پلتفرم  ها 
و برنامه های متعدد از توانایی این هوش مصنوعی استفاده می کنند؛ 
به همین دلیل، ارائه آمار دقیق آن تقریباً امکان پذیر نیســت. تخمین 
زده می شــود که Stable Diffusion تنها در پلتفرم خود در حدود 
۶۹۰ میلیون تصویر تولید کرده  باشد؛ اما با اضافه کردن شرکت های 
متعددی که از فناوری آن استفاده می کنند، تخمین زده می شود که 
Stable Diffusion بیش از ۱۲,۵ میلیارد تصویر )معادل ۸۰ درصد 

از کل تصاویر ایجادشــده با هوش مصنوعی( را درســت کرده باشد. 
شرکت Adobe نیز اعلام کرد که Adobe Firefly در ماه جولای و 
تنها سه ماه پس از راه اندازی، یک میلیارد تصویر با استفاده از فناوری 
هوش مصنوعی تولید کرده اســت. شــایان ذکر است که به ادعای 
نویســندگان این گزارش، این اعداد و آمار به دلیل محدودیت های 
موجود دقیق نیستند و تنها به داده های موجود و منتشر شده شرکت ها 
در آن اکتفا شــده اســت. علاوه بر این، باید به این نکته توجه کرد که 
فرآیند عکاسی در گذشته بسیار سخت و هزینه بر بوده و به سادگی 
عکاسی با گوشی هوشمند نبوده است. برای درک بهتر این موضوع، 
باید بدانید که براساس تحقیقات، امروزه سالانه چیزی در حدود ۱,۸ 
تریلیون عکس با دوربین عکاسی و گوشی  هوشمند گرفته می شود؛ 
یعنی در حدود ۱۹۶ میلیون عکس در هر ســاعت. بنابراین، با اینکه 
تعداد تصاویر تولیدشــده با هوش مصنوعی در حال افزایش هستند، 

هنوز هم در مقایسه با عکس های واقعی فاصله  بسیاری دارند.
منبع: زومیت ��

هوش مصنوعی، تنها در ۱۵ ماه معادل ۱۵۰ سال عکاسی عکس تولید کرده است! 

پشتیبانی از پیام رسانی RCS به صورت غیررسمی به آیفون اضافه شد
 RCS ِبه لطف یک اپلیکیشن متفرقه، سرانجام آیفون های اپل به پیام رسانی
دسترسی پیدا کرده اند.بیپر )Beeper(، اپلیکیشنی که تمامی سرویس های 
 RCS پیام رسان را در محیطی مشترک ارائه می دهد، هم اکنون از استاندارد
در سرویس Google Messages پشتیبانی می کند. گوگل از سال ها پیش 
خواســتار اضافه شــدن RCS به آیفون شده، اما اپل همواره دربرابر این کار 
 RCS مقاومت کرده اســت. به لطف نرم افزار بیپر، ازاین پس آیفون ها نیز به
دسترســی دارند.RCS یا Rich Communication Services نسخه ی 
مدرن تر SMS محسوب می شود که قابلیت هایی مثل رمزنگاری سرتاسری 
و نشانگر تایپ را ارائه می دهد و شما را قادر می سازد که بفهمید طرف مقابل 

پیام را مطالعه کرده است یا نه. اکوسیستم اندروید به صورت گسترده به استقبال 
RCS رفته، اما اپل همچنان دربرابر این استاندارد موضع دارد.آی مسیج در 
گوشی های اپل تمامی قابلیت های ذکرشده برای RCS را ارائه می دهد، اما 
آی مسیج تنها زمانی فعال می شود که هر دو کاربر مشغول استفاده از آیفون 
باشند. بدین ترتیب اگر از گوشی اندرویدی برای چت با کاربر آیفون استفاده 
کنید، به قابلیت هایی مثل ریپلای پیام دسترسی نخواهید داشت. نسخه ی 
جدید بیپر در تلاش است این شرایط را تغییر دهد.برای دسترسی به اپلیکیشن 
 Beeper در آیفون، در ابتدا باید نرم افزار )RCS گوگل مسیجز )با پشتیبانی از
را دانلود کنید. توجه کنید که به روزرسانی جدید Beeper فعلًا در مرحله ی 

آزمایشــی به سر می برد. توســعه دهنده ی Beeper می گوید که پیام رسانیِ 
RCS در زمینه ی ارسال و دریافت ری اکشن ایموجی عملکرد بسیار خوبی 
دارد.بیپر فعلا با یک ســری مشکلات دست و پنجه نرم می کند. این نرم افزار 
فعلًا تصاویر پروفایل را نمایش نمی دهد و تاریخچه ی پیام ها را به درســتی 
همگام سازی نمی کند. به علاوه تیکِ خوانده شدن پیام در گروه ها فعال نیست 
و نشــانگرهای تایپ نمایش داده نمی شــوند.برای دسترسی به پیام رسانیِ 
RCS ابتدا اپلیکیشن Beeper Desktop ۳,۷۰,۱۷ را دانلود کنید و سپس 
به مســیر Settings   Chat Networks  Google Messages بروید. 
فراموش نکنید که برای دسترسی به بیپر باید ابتدا وارد فهرست انتظار شوید.

رئیس صندوق نوآوری و شــکوفایی، درخصوص 
تخلف کارکنان برخی از استارت آپ  ها و بسته شدن 
آنها، گفت: باید در این زمینه به نوعی برنامه ریزی 
شــود که در برخورد با تخلــف، همان افراد مورد 

خطاب باشند و آسیبی به شرکت ها وارد نشود.
 محمدصــادق خیاطیان؛ در گفت وگو با ایســنا، 
در پاســخ به این ســؤال که برخی از شرکت ها و 
اســتارت آپ  ها که بنا به دلایلی پلمپ شــده اند، 
صندوق برای این شرکت ها به ویژه اگر تسهیلاتی 
را نیز دریافت کرده باشند، چه حمایت هایی را ارائه 
می کند، پاســخ داد: به نظر من اغلب شرکت های 
دانش بنیان و استارت آپ  ها و پلتفرم های ما پایبند 
به قوانین کشــور هســتند و این گفته را با آمار و 
شواهد میدانی عرض می کنم که اکثر شرکت ها، 
خود را ملتزم به قوانین جمهوری اسلامی می دانند 
و حتی برخی از این شــرکت ها آیین نامه هایی را 
برای بســیاری از مسائل اخلاقی منتشر کرده اند 
و از این رو شــرکت های دانش بنیان مانند ســایر 
بخش های کشور، در این حوزه فعال هستند. وی 
ادامه داد: ولی در بخش شــرکت های دانش بنیان 
ماننــد همه بخش  ها اســتثناهایی وجود دارد که 

عده ای ممکن اســت نســبت به این موضوعات 
اهتمام نداشــته باشــند و بخواهند قواعد و قوانین 
را زیر پا بگذارند. خیاطیان؛ یادآور شــد: آنچه که 
موضع دولت اســت و شــخص رئیس جمهوری و 
وزرا اعــلام کردنــد و ما نیز همان را می گوییم که 
اگر تخلفی توســط چند نفر در یک مجموعه رخ 
می دهد، نباید دود آن به چشم آن سازمان و یا آن 
شــرکت برود، به ویژه آنکه امســال با عنوان رشد 
تولید نام گذاری شــده است و نباید به شرکت ها و 
همچنین تولید آسیبی وارد شود، مگر آنکه محرز 
شود که تخلف رخ داده و زمینه سازی هایی است که 
از سوی شرکت رخ داده است که این را بسیار بعید 
می دانم و نشــنیدم که شرکتی به صورت عمدی 
وارد این فضا ها شود. وی با تأکید بر اینکه باید به 
نوعی برنامه ریزی شــود که در برخورد با تخلف، 
همان افراد خاطی مورد خطاب باشند، یادآور شد: 
بــه نظــر من در این زمینه مقداری کم تجربگی از 
سوی شــرکت های دانش بنیان صورت گرفت و 
حساســیت هایی را در شــرایط فعلی ایجاد کردند 
و رســانه های خارجی نیز بر روی آن ســوار شدند 
و مانور دادند و جریان ســازی کردند و لازمه آن، 

این اســت که شرکت های دانش بنیان و شاغلان 
در آن که اعتقادی به قوانین جمهوری اســلامی 
دارنــد، فعال تــر عمل کنند و ایــن انتظار از آن ها 
وجود دارد. رئیس صندوق نوآوری و شــکوفایی، 
خاطرنشــان کرد: از سوی دیگر نهادهای مسؤول 
دولتی، قوه قضاییه و همه مجموعه هایی که نقش 
نظارتی و ارزیابی دارند، باید با پختگی بیشــتری 
بــا این موضوعات برخــورد کنند و به تخلفی که 
از ســوی دو یا ســه نفر رخ می دهد، به گونه ای 
ورود نکننــد که کل مجموعه آســیب ببیند. ولی 
بعــد از اتفاقاتــی کــه در این زمینه رخ داد، به نظر 
من الان هر دو مجموعه شرکت های دانش بنیان 
و مســؤولان و حاکمیــت به بلوغی رســیده اند؛ 
یعنی هم شــرکت ها توجه بیشــتری دارند و هم 
مجموعه حاکمیت تلاش می کند تا مجموعه های 
دانش بنیان آسیبی نبینند. وی با تأکید بر اینکه باید 
بــا فرد متخلف به اقتضای خاص خودش برخورد 
شود، این امر را یک موضع گیری منطقی در کشور 
دانست و افزود: ما هم در صندوق نوآوری به عنوان 
یک نهاد سیاســت گذار نیستیم و نقش آفرینی از 
ایــن جنــس نداریم، ولی ما بــا دعوت از مدیران 

شــرکت های دانش بنیان از آن ها خواســتیم که 
تــا قــدری مراقبت کنند. خیاطیــان؛ اظهار کرد: 
مــا به شــرکت های دانش بنیان اعــلام کردیم 
که برای شــاغلین شــرکت ها قدری امیدآفرینی 
کننــد و دلگرمی به آن ها بدهند تا آن ها آســیبی 
نبینند و ســیگنالی ارسال نشود که این شرکت ها 
نباید در کشــور باشــند؛ چرا که مشاهده شده که 
برخی از رســانه های غربی چنین سگینال هایی را 
می دهند که کشور با استارت آپ  ها و شرکت های 
دانش بنیان مشــکل دارد و ما در جلسه با مدیران 
شــرکت ها اعلام کردیم که اصلًا به این صورت 
نیســت و باید مراقبت شود تا نیروهای متخصص 
آن ها آســیبی نبینند و با قــدرت کار خود را ادامه 
دهنــد و ما نیز پر قدرت از آن ها حمایت می کنیم. 
رئیــس صندوق نوآوری، اعلام کرد: این حمایت 
تا جایی اســت که قوانین کشــور اجازه می دهد و 
این طور احساس نشود که به عمد قوانین کشور از 
سوی مجموعه مدیریتی شرکت ها زیر پا گذاشته 
شود. تا زمانی که این اتفاق رخ نداده باشد )نادیده 
گرفتن قوانین کشــور از سوی شرکت ها( حتماً از 

شرکت ها حمایت خواهیم کرد.

واکنش  رئیس 
صندوق نوآوری 
نسبت به پلمپ 
برخی از 
استارت آپ ها

رویداد

ایکس یا توئیتر سابق شاید شکست بخورد! 

مدیرعامل ایکس در پستی جدید نوشت که طبق پیش بینی بسیاری از 
تحلیلگران، ایکس یا توئیتر سابق شاید واقعاً شکست بخورد. به گزارش 
تســنیم، »ایلان ماسک«؛ شــخصی نامدار در تجارت و سرمایه گذار و 
بنیان گذار، مدیرعامل و مهندس ارشــد اســپیس اکس؛ سرمایه گذار، 
مدیرعامل و طراح محصولات شــرکت تســلا و نیز مالک شــرکت 
ایکس، در پستی جدید در صفحه خود نوشت: »حقیقت تلخ این است 
کــه در حال حاضر هیچ شــبکه اجتماعی عالی وجود ندارد. همان طور 
که خیلی  ها پیش بینی کرده اند، شــاید ما شکســت بخوریم، اما نهایت 
تلاشــمان را می کنیم تا حداقل یک شــبکه اجتماعی عالی بسازیم.« 
ماسک از زمان ورود به توئیتر تلاش زیادی کرده است تا این پلتفرم را 
تغییر دهد و آن را به یک سوپراپلیکیشن تبدیل کند. اظهارنظر ماسک 
در شرایطی اعلام می شود که او اخیراً به خاطر اعلام تصمیمش برای 
حذف قابلیت بلاک از این شبکه اجتماعی تحت انتقادات شدیدی قرار 
گرفت. براساس گزارش وال استریت ژورنال ارزش کلی شرکت ایکس 
)توئیتر ســابق( پس از ورود ایلان ماســک به ۱۵ میلیارد دلار رســید و 
توئیتر از زمان ورود ماســک حدود دوســوم ارزش ۴۴ میلیارد دلاری 

خود را از دست داده است.

احتمال سقوط بیت کوین به ۲۰ هزار دلار نزدیک است؟

پیش بینی افزایش پتانســیل بیت کوین فراتر از مرز ۳۰ هزار دلار محســوس 
شــد اما در نهایت به زیر ســطح پشــتیبانی ۲۹ هزار دلار سقوط کرد که با این 
رکود این ســؤال مطرح می شــود که آیا بیت کوین در مســیر رســیدن به ۲۰ 
هزار دلار است؟ به گزارش ایسنا به نقل از کریپتو، حوزه ارزهای دیجیتال با 
نوســانات غریبه نیســت اما روند نزولی اخیر مطمئنا بسیاری را غافلگیر کرده 
است. یکی از محرک های مهم پشت این افت، فروش گسترده بود همچنین 
گمانه زنی هایی وجود دارد مبنی بر اینکه شرکت های ایلان ماسک پشت این 
موضوع بوده اند و طبق گزارش  ها کل دارایی های بیت کوین خود را نقد کرده اند. 
سکوت قابل توجه ماسک در رسانه های اجتماعی به این حدس و گمان افزوده 
است و غیبت واضح میم های معروف مربوط به رمزنگاری وی این موضوع را 
بیشتر تقویت می کند. از منظر فنی، شاهد بودیم که چگونه قیمت بیت کوین 
به محض پایین آمدن قیمت پشــتیبانی ۲۹ هزار دلار ســقوط کرد. از آنجایی 
کــه بــازار رویدادهای اخیر را دنبال می کند، احتمال ســقوط بیت کوین تا ۲۰ 
هزار دلار بسیار واقعی است. در حال حاضر، قیمت حمایت بحرانی بیت کوین 
حدود ۲۵ هزار دلار اســت و اگر این ســطح را زیر پا بگذارد، نزول به ۲۰ هزار 
دلار بســیار محتمل تر می شــود و به طور بالقوه سود قابل توجهی که در اوایل 

سال ۲۰۲۳ شاهد بودیم را باطل می کند.

ایران در رتبه پانزدهم تولید علم جهان قرار گرفت! 

معاون وزیر بهداشت، با بیان اینکه ایران در ۱۰ سال گذشته در تولید علم از رتبه 
۲۶ به رتبه ۱۵ جهان رسیده است، گفت: در زمینه پژوهش های فناوری هم از رتبه 
۱۲۰ جهان به رتبه ۵۳ صعود کرده ایم. به گزارش مناقصه مزایده به نقل از وزارت 
بهداشت، یونس پناهی؛ معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت در آستانه فرا 
رسیدن هفته دولت و در حاشیه مراسم رونمایی از بیو بانک دانشگاه علوم پزشکی 
همدان بر اینکه اختراعات یا ایده ها باید منجر به یک محصول یا یک خدمت یا 
یک تغییر رفتار شود تا شاخص دوم مرجعیت علمی یعنی ترجمان دانش در کشور 
رشد کند، تأکید کرد. وی اظهار داشت: در شاخص تولید تکنولوژی، رتبه ایران 
در سال ۲۰۲۰ در دنیا ۶۷ بود، در سال ۲۰۲۱ این رتبه به ۶۰ رسید و اکنون رتبه 
۵۳ دنیا را داریم. پناهی؛ از برنامه ریزی برای رسیدن به جایگاه بهتر در جهان و 
رفع نیازهای حوزه سلامت از مسیر تحقیقات کاربردی و توسعه فناوری خبر داد 
و گفت: در ۸۰۰ مرکز تحقیقات و فناوری دانشگاهی به دنبال تحقیقات و تولید 
علم و فناوری برای بهبود وضعیت سلامت جامعه و پاسخگویی به نیازهای این 
حوزه هستیم. معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت، تأکید کرد: تحقیقات 
فناورانه و ســلول های بنیادی، کاهش بیماری و درمان سرطان، تولید داروهای 
گیاهی و کاهش نیاز به واردات دارو، جوانی جمعیت، کاهش معضلات اعتیاد و 
خودکشی و آسیب های اجتماعی در اولویت طرح های علمی و پژوهشی قرار دارد.
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در شــهرهایی که گســترش افقی در آن صورت گیرد هزینه های 
رساندن آب، برق و گاز به خانه ها می تواند به شدت کاهش یابد.

علیرضا مهدیزاده کارشــناس مســکن در گفت و گو با روزنامهٔ نقش 
اقتصاد در خصوص مهاجرت سازندگان مسکن به کشورهای اطراف، 
گفت: علت مهاجرت سازندگان مسکن بیشتر به دلیل شرایط موجود 
فعلی در ایران است، دلیل آن هم بالا رفتن قیمت نهاده های تولید، 
قیمت تمام شــدهٔ ســاخت و ساز هر متر مربع ساختمان بالای یک 
متر مربع ۱۵ میلیون تومان برای بنای ناخالص می باشــد و چنانچه 
بخواهیم برای بنای خالص حســاب کنیم حدود ۲۲ تا ۲۳ میلیون 

تومان می شود.
وی در ادامه افزود: چنانچه بخواهیم قیمت زمین که البته بستگی به 
منطقه وجود دارد، ممکن است به متری ۶۰ الی ۷۰ میلیون برسد، اما 
نکته ای که در این زمینه وجود دارد این است که در حال حاضر قیمت 
به متر مربع ســاخت حدود ۲۴ میلیون تمام شــده محاسبه می شود 
که این مبلغ از قدرت خرید مردم بالاتر اســت و همین امر موجب 
می شود که سازندگان هنگامی که خانه را می سازند مردم نتوانند به 
ســرعت خانه ها را بخرند و این اتفاق ســبب می شود که ملک روی 

دست سازنده ها بماند.
این کارشناس مسکن با اشاره به رکود خرید و فروش مسکن، بیان 
داشت: وقتی سازندگان نتوانند املاک خود را بلافاصله پس از ساخت 
و ساز بفروشند قدرت خرید مردم هم پایین می آید بنابراین سازندگان 
باید سود خود از این ساخت و سازها را بگیرند در این شرایط خواب 
ســرمایه هم به آن اضافه می شــود و سازنده مجبور می شود مبلغ را 
روی قیمت تمام شده حساب کند و از طرفی هم قدرت خریداران کم 
شده و همین اتفاق موجب می شود چرخهٔ خرید و فروش مسکن به 
خوبی نچرخد، یعنی یک سرمایه گذار که حدود ۲ سال وقت می گذارد 
از ساخت یک ساختمان که به سرمایه و پول برسد موجب می شود 
زمانی حدود ۲ الی ۳ سال وقفه ایجاد شود تا عملًا بخواهد ملک خود 
را بفروشد در حالی که ممکن است قدرت خرید مردم حتی به صورت 

اقساط منجر به کند شدن پروسهٔ تولید شود.
مهدیزاده گفت: سرمایه گذار تمایل دارد تا پول هزینه شده در کار را 
یکجا به طور سرمایه قرار دهد و از عملیات آن سود ببرد در حالی که 
با چنین شرایطی سرمایه گذار پول را می گذارد و از رشد سرمایه اش 
سود می برد نه از خود عملیات که این امر مطلوب سازندگان نیست 
که بخواهند در انتظار بمانند تا قیمت ملک بالا برود و عملیاتی صورت 
نگیرد.وی افزود: عواملی که به آن اشــاره کردم موجب می شــود که 
سازندگان پول های خود را در کشور دیگر سرمایه گذاری کنند یا در 

بازارهای موازی بروند.
این کارشناس مسکن عنوان کرد: یکی از دلایلی که مشکل اصلی 
ســازندگان اســت این که نمی توانند مســکن ارزان بسازند چرا که 
می بینیم در دورترین نقاطی که در شهرهای جدید می سازیم مانند 
شهر جدید پرند یا اندیشه که همچنان بلند مرتبه سازی وجود دارد 
که منازل چند طبقه قطعاً نیاز بهپارکینگ زیرزمین و آسانسور دارد 
و به هر حال هزینه های مرتفع نشینی برای سازندگان آن حدود ۲۰ 
تا ۲۵ میلیون متر مربع برآورد می شود که به تبع آن می بینیم که هر 
متر مربع آپارتمان برای مردم حدود ۳۵ میلیون در شــهرهای جدید 

قیمت می خورد.
مهدیزاده با اشــاره به سیاســت گذاری های دولت در زمینهٔ ساخت 
مســکن، گفت: مشکل این اســت که به دلیل سیاست گذاری های 
دولت، الگوی ساخت و ساز کم هزینه را نمی توانیم پیاده کنیم، بنابراین 
مشــکل ســاخت و ساز در حال حاضر این نیست که سازنده نداشته 

باشیم بلکه مشکل اساسی این است که نمی توانیم ارزان بسازیم.
وی ادامه داد: به طور مثال یک سازنده ساختمانی را ساختمانی را با 
هزینهٔ ۳ الی ۴ میلیارد می سازد اما چنانچه مردم قدرت خرید نداشته 
باشند مشکلی از سازنده حل نخواهد شد این در حالی است که یک 
سازنده چنانچه با هزینه ای یک میلیاردی ملکی را بسازد می تواند به 
تقاضای خرید یا انباشته مردم کمک کند، در این صورت دولت چاره ای 
ندارد جز اینکه اجازه دهد که شــهرها به صورت افقی گســترش پیدا 
کند و زمین ها را آزاد کند و مردم منازل یک یا دو طبقه ای بسازند که 
هزینه های پارکینگ زیرزمین و غیره را ندهند و هزینه های تمام شدهٔ 
شهرداری به شدت کم باشد چرا که مردم تراکم را نمی خرند و در عین 
حال این منازل یک الی دو طبقه ای نیاز به آسانسور ندارند و خانه ها 
تکنولوژی های بسیار ساده تری دارند مباحث پیچیدهٔ آتش نشانی را 
ندارند و در این حالت است که هر متر مربع خانه با بنای ۱۵ میلیون 
تومان بنای ساخت را می توان با متری ۷ تا ۸ میلیون تومان ساخت.

مهدیزاده در پیشــنهادی به دولتمردان گفت: بهتر اســت خانه های 
حیات دار به مردم حدود ۵۰۰ متر باشد که حدود ۳۰۰ متر آن بنای 
ســاخت باشــد و با هزینه ای در حدود یک تا دو میلیارد برآورد شــود 
که این امر قابل انجام اســت در صورتی که گســترش افقی شهر در 
نظر گرفته شود.وی ادامه داد: در شهرهایی که گسترش افقی در آن 
صورت گیرد هزینهٔ رساندن آب، برق و گاز به خانه هایی که در خط 
انتها و گســترش افقی شــهر باشد بسیار ارزان تر از کشیدن خطوط 
مترو و دو مرتبه جمع آوری زباله در روز از وســط شــهر و انتقال ۷۰ 
متری آن به جنوب تهران اســت.این کارشناس مسکن خاطرنشان 
کرد: چنانچه سیاست گذاران بتوانند شهر را به صورت گسترش افقی 
بنا کنند و با محله هایی کم جمعیت گسترش دهند می توانند زباله ها 
رابــه طرز صحیحی جمــع آوری و دفع کنند، همچنین هزینه های 
برق سولار، آب خاکستری و سیستم های بازیافت محلی را می توان 
به خوبی در این نوع گســترش شــهری پیاده کرد که در این صورت 
هزینه های ادارهٔ شــهر بســیار پایین می آید، در حالی که با این روشی 
که پیش رو داریم به دلیل مقررات گذاری دولت است چرا که هنوز 
شاهد مرتفع سازی در شهرهای جدید هستیم که به علت گرانی نه 
کمکی به خودشــان در بازگشــت به موقع سود می کند نه کمکی به 

خانه دار شدن مردم می کند.

در گفت و گوی » تدبیر تازه« با یک کارشناس مسکن مطرح شد

ساخت و ساز برای سازندگان در ایران
 به صرفه نیست

گفتوگو

این روزها بحث 
افزایش نرخ گاز 
توسط دولت به 

معضلی بزرگ 
برای صنایع 
تبدیل شده 

است بطوریکه 
روز گذشته 

فولادسازان بزرگ 
کشور در طوماری 
خطاب به دولت 
و مجلس درباره 
پیامدهای منفی 

افزایش دو 
برابری قیمت گاز 

صنعت فولاد 
از جمله توقف 

سرمایه گذاری ها 
در این صنعت و 
تحمیل خسارت 

2۵ همتی هشدار 
دادند

خسارت
 25 همتی 
در انتظار 
صنـا یع

»تدبیر تازه«  از پیامدهای منفی افزایش 
دو برابری قیمت گاز گزارش می دهد

این روزها بحث افزایش نرخ گاز توسط دولت به معضلی 
بزرگ برای صنایع تبدیل شده است بطوریکه روز گذشته 
فولادسازان بزرگ کشور در طوماری خطاب به دولت و 
مجلس درباره پیامدهای منفی افزایش دو برابری قیمت 
گاز صنعت فولاد از جمله توقف ســرمایه گذاری ها در 
این صنعت و تحمیل خسارت ۲۵ همتی هشدار دادند.

فولادسازان کشور در نامه های جداگانه خطاب به محمد 
مخبــر معاون اول رئیس جمهــور، محمدباقر قالیباف 
رئیس مجلس شورای اسلامی، وزرای صمت و اقتصاد 
و رؤســای کمیسیون های اقتصادی و صنایع و معادن 
مجلس خواستار بازنگری در مصوبه افزایش دو برابری 
نرخ گاز صنعت فولاد به دلیل پیامدهای سو آن شدند و 
استدلال کردند که این مساله باعث وارد آمدن خسارت 
حــدود ۲۵ هزار میلیارد تومانی به کارخانجات فولادی 
می شــود.در این نامه آمده اســت: نظر به مصوبه اخیر 
هیئت وزیــران در خصوص افزایش صددرصدی نرخ 
گاز صنعت فولاد، ضمن جلب نظر حضرتعالی به موارد 
زیر و اعلام خطر جدی نسبت به توقف سرمایه گذاری ها 
در صنعت فولاد، درخواست بازنگری در این مصوبه با 
مهر و امضای شرکت های پیوست که بیش از ۸۰ درصد 
فولاد کشور را تولید و بیش از ۶ میلیارد دلار از ارز مورد 
نیاز کشــور را تأمین می نمایند، جهت صدور دستورات 

لازم به حضورتان ارائه می گردد:
- در حال حاضر میانگین حاشــیه ســود تولیدکنندگان 
بزرگ فولاد در حدود ۱۷ درصد یعنی کمتر از حداقل بهره 
بانکی و یک سوم تورم رسمی کشور است که با فرض 
اجرای مصوبه فوق، سهم گاز در بهای تمام شده تولید 

فولاد به ویژه در خصوص آهن اسفنجی )مجتمع های 
احیــا فــولاد( از حدود ۱۲ درصــد به بیش از ۲۵ درصد 
خواهد رســید که به معنی رســیدن میانگین بازده مورد 
انتظار سرمایه گذاران در این صنعت به حدود نقطه سر 
به سر و در برخی کارخانجات به منطقه زیان می باشد و 
فقط تعداد انگشت شماری از کارخانجات با حاشیه سود 
کمتــر از ۱۰ درصد فعالیت خواهند کرد! بنابراین چنین 
افزایشی در نرخ گاز صنعت فولاد، تولید فولاد در کشور 
به عنوان صنعت اســتراتژیک و مادر را غیراقتصادی و 

سرمایه گذاری در آن را متوقف خواهد کرد.
- صنعت فولاد ایران از زمان شکل گیری و به دلیل وجود 
ذخایر غنی گاز طبیعی و سنگ آهن، بر پایه تکنولوژی 
احیا مستقیم و بهره گیری از گاز طبیعی به عنوان عامل 
فرآیندی پایه ریزی شــده است. لذا افزایش ۳۰ برابری 
نرخ گاز این صنعت طی ۴ ســال گذشــته، قطعاً مزیت 
نســبی تولید فولاد در ایران و همچنین مزیت رقابتی 
صادرات فولاد کشور را از بین می برد و جایگاه دهم کشور 
در بین برترین کشــورهای فولادساز دنیا و پانزدهمین 
صادرکننده فولاد جهان را به مخاطره جدی می اندازد.
- افزایــش ۲ برابــری نــرخ گاز در صنعت فولاد باعث 
وارد آمدن خســارت حدود ۲۵ هزار میلیارد تومانی به 
کارخانجــات فولادی می گردد. با توجه به اینکه عمده 
کارخانجات بزرگ فولادســاز کشور سهامی عام بوده 
و ســهام آنان در بورس اوراق بهادار تهران داد و ســتد 
می شود، این اقدام به معنی تضعیف سرمایه سهامداران 
خــرد حقیقی و حقوقی و مالکان ســهام عدالت و فرار 
ســرمایه گذاران از بازار سرمایه است که کاملًا مغایر با 

تأکیــدات مقام معظم رهبری و رئیس جمهور مبنی بر 
تقویت اعتماد مردم به بازار سرمایه است. ریزش بیش 
از ۴۰۰ هزار واحدی شــاخص بورس اوراق بهادار طی 
روزهای بعد از انتشار مصوبه یادشده، شاهد همین مدعا 

است.
- افزایــش ۳۰ برابــری قیمت گاز صنعت فولاد طی ۴ 
سال گذشته در حالی به تصویب هیئت وزیران رسیده که 
افزایش قیمت فولاد طی این مدت کمتر از ۳.۵ برابر بوده 
است. لذا در شرایط کنونی کشور چنین اقدامی در تضاد با 
شعار سال یعنی رشد تولید و مهار تورم ارزیابی می گردد.
- بحــران گاز در صنعــت فولاد فقــط به افزایش نرخ 
خلاصه نمی شــود بلکه عدم تأمین گاز مورد نیاز این 
صنعت در ماه های ســرد ســال هم بیش از ۶۰ هزار 
میلیارد تومان خســارت به کارخانجات فولادی کشور 
وارد می کند. می توان پذیرفت که تعدیل تدریجی قیمت 
در شرایط تورمی نهایتاً اجتناب ناپذیر است اما تا زمانی 
که محدودیت های تأمین گاز رفع نگردد، این افزایش 
قیمت، مزیت گاز را تبدیل به تهدید صنعت فولاد نموده 
است چراکه در هیچ یک از کشورهای دیگر دنیا که مبنای 
قیمت گــذاری جدید گاز بوده اند، محدودیت چندماهه 

تأمین گاز صنایع فولادی اعمال نمی گردد.
- افزایــش دو برابری نرخ گاز صنعت فولاد که موجب 
عدم تحقق سودآوری کارخانجات بزرگ فولادی کشور 
می گــردد، کاهش درآمدهــای مالیاتی دولت از محل 
صنعت فولاد را نیز موجب خواهد شــد. علاوه بر این 
توقف طرح های توسعه ای صنعت فولاد به دلیل فقدان 
منابع مالی لازم با توجه به بدهی تسهیلات ریالی و ارزی 

پروژه های انجام شده را به دنبال خواهد داشت. همچنین 
به دلیل عدم ســودآوری مورد انتظار ســرمایه گذاران، 
مشــارکت مؤثر فولادســازان در پروژه های مسئولیت 
اجتماعی نیز قابل اجرا نخواهد بود.بر اساس موارد فوق 
و تاکید بر این نکته که تاب آوری صنعت فولاد کشــور 
به نقطه بحرانی رسیده است، از حضرتعالی تقاضا دارد 
نســبت به بازنگری در مصوبه صدرالاشــاره و بررسی 

پیشنهاد زیر دستور اقدام فوری صادر فرمائید.
پیشنهاد: ��

با توجه به اینکه بر خلاف صنعت پتروشــیمی که گاز 
نقــش خوراک صددرصدی دارد، در صنعت فولاد و در 
مجتمع های احیا، گاز طبیعی نقش ۳۰ درصدی در فرآیند 
)عامــل احیاءکننده و نه خوراک( را ایفا می نماید و بقیه 
فرآیند مربوط به سنگ آهن و سایر مواد اولیه و مصرفی 

است، تقاضا دارد:
اولًا ضمن تعیین فرمول مشــخص، کارشناســی شده 
و شــفاف نرخ گاز برای خوراک پتروشــیمی، نرخ گاز 
مجتمع های احیا فولاد، حداکثر ۳۰ درصد پتروشــیمی 
تعییــن گــردد و ثانیاً با توجه به اینکــه گاز طبیعی در 
ســایر حلقه های زنجیره فولاد به مانند ســایر صنایع 
در نقش ســوخت عمل می کند، نرخ گاز مصرفی سایر 
تولیدکنندگان زنجیره فولاد نیز همچون ســایر صنایع 
تعییــن گردد.ضمناً انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران 
به عنوان تشــکل صنفی فراگیر زنجیره آهن و فولاد 
و نماینده تولیدکنندگان فولاد کشــور جهت پیگیری 
موضوع و ارائه توضیحات و پاســخگویی به ســوالات 

احتمالی به حضورتان معرفی می گردد.

شنبه
7مردادماه 1402 

سال هفتم
شماره 321

سمیه تقی خانی
روزنامه نگار

گزارش

نشــریه "اکونومیســت" در گزارشی با اشــاره به امواج شدید گرمای جهانی که 
شــهرها و مناطق مختلفی در اقصی نقاط جهان را تحت تأثیر قرار داده، به طور 
خاص سعی کرده به این سؤال اساسی پاسخ دهد که چگونه، مناطقی شهری در 
دنیا می توانند به مصافِ پدیده افزایش دمای هوا بروند؟ مســاله ای که می تواند 
در ماه ها و ســال های آتی، به یک بحران تمام عیار جهانی تبدیل شــود و تبعات 
مالی و جانی قابل ملاحظه ای را به کشورهای مختلف و انسان ها در اقصی نقاط 

جهان تحمیل کند.
به گزارش »نقش اقتصاد«؛ نشــریه اکونومیســت در گزارش خود می نویســد: 
»خوشحال کننده ترین خبری که در منطقه فونیکس ایالت آریزونای آمریکا در 
ماه جاری میلادی، همگان شاهد آن بوده اند این بوده که شبکه برق این منطقه 
بدون اختلال، فعال بوده و به کار خود ادامه داده است. این بدان معناست که در 
بحبوحه افزایش عجیب و غریب دمای هوا در این منطقه که در برهه هایی به بیش 
از ۴۳ درجه سانتیگراد نیز رسیده، مکان های مختلف نظیر خانه های مسکونی، 
ادارات، و اماکن عمومی، جهت تهویه و خنک شدن، به برق دسترسی داشته اند. 
البته که مرگ و میر ناشی از گرمازدگی نیز در این منطقه به ثبت رسیده و احتمالًا 
که بیشتر هم خواهد شد. به بیان ساده تر، احتمالًا در ادامه راه مردم با چالش های 
جدی رو به رو خواهند شد و البته که این وضعیت عاری از خسارت های اقتصادی 
نیز نخواهد بود. با این حال، اگر شبکه برق آریزونا از کار می افتاد، تردیدی وجود 
نداشت که بخشی از آمریکا با تلفات سنگینِ ناشی از گرمای هوا رو به رو می شد 

و عملًا با یک فاجعه سنگین دست و پنجه نرم می کرد.
البته که تشــدید گرمای هوا صرفاً محدود به آمریکا نیســت. جایی که چیزی 
در حدود ۱۰۰ میلیون انســان با هشــدارهای جدی مرتبط با گرمای هوا مواجه 
هستند و با چالش های ناشی از آن دست و پنجه نرم می کنند. اکنون بخش های 
مختلف جهان با امواج طاقت فرسای گرما دست به گریبان است. در این راستا، 
بخش اعظم منطقه مدیترانه با افزایش دمای هوا به بیش از ۴۰ درجه سانتیگراد 
رو به رو اســت. از مادرید تا قاهره، جلوه های خســارت بارِ این مســاله به وضوح 
قابل مشــاهده اســت. بدتر از همه اینکه مثلًا شــهری نظیر قاهره با قطعی برق 
نیز در شــرایط نامســاعد کنونی رو به رو اســت. در پکن، در روز هجدهم جولای 

ســال جاری میلادی، رکوردی ۲۳ ســاله در این شهر شکسته شد و برای بیست 
و هفتمین روز متوالی، دمای هوا در نقطه بیش از ۳۵ درجه سانتیگراد ثبت شد. 
باید پذیرفت که تغییرات اقلیمی و بحران گرم شدن جهانی، عملًا چشم اندازهای 
تازه ای را پیش روی بشــر قرار داده اند. افزایش درجه حرارت هوا، از چند طریق 
با ایجاد خســارت های جدی همراه اســت. افزایش دمای هوا، آسیب های جدی 
را به محصولات زراعی و دام ها وارد می کند با این حال، فوری ترین و آنی ترین 
آسیب های این مساله خود را در قالب تهدید سلامت انسان ها در شهرها نشان 
می دهد. پوشش گیاهی کم، جذب گسترده نورِ خورشید توسط آسفالت شهری 
و تولید گرما به واسطه فعالیت خودروها و کارخانه ها، همه و همه افزایش درجه 
حرارت در شهرها را چندبرابر و تشدید می کند. در عین حال باید توجه داشت که 
شهرها به ویژه در بخش هایی از آن ها که افراد فقیر زندگی می کنند، از کیفیت 
آب و هوایی نامساعدی برخوردارند. از این رو، اضافه شدن مؤلفه گرمای شدید 
به کیفیت هوای نامساعد، عملًا ریه و قلب انسان ها را بیش از پیش تحت فشار و 
آسیب قرار می دهد. در این راستا، قبل از اینکه دیر شود باید کارهایی به صورت 
فوری در دســتورکار قرار گیرند تا آســیب های ناشی از تغییرات اقلیمی و گرمای 
هوا به حداقل خود برســد. مثلًا بایســتی انســان های آواره و بی خانه و کاشانه را 
به ایستگاه هایی انتقال داد که امکانات سرمایشی در آن ها فراهم است. بایستی 
انســان ها را تشــویق کرد که به همسایگان سالخورده و نزدیکان خود رسیدگی 
کرده و از آن ها خبر بگیرند )توجه داشته باشیم که انسان های با سن و سال بالا به 
ویژه زنان بالایِ ۸۰ سال، به شدت مستعد مرگ و میر بر اثر گرمازدگی هستند(. 
باید شرایط لازم فراهم شود که ساعت کاری تا جای ممکن از زمان صبح زودتر 
شروع شود تا تأثیر گرما بر انسان ها در حین کارکردن کاهش یابد. بیمارستان ها 
باید در شــرایط اضطرار و اورژانســی قرار گیرند. مقام هایی در سطوح محلی و در 
قالب نهادهای حکمرانی بایســتی جهت مدیریت و هماهنگی مســائل مرتبط با 
گرمای شــدید هوا منصوب شــوند تا پروژه مهار گرمای هوا و به حداقل رساندن 

آسیب های آن به مردم، با موفقیت بیشتری همراه شود.
در عین حال، کارهایی نیز وجود دارند که بایســتی با اولویت بیشــتری عملیاتی 
شوند. لازم و ضروری است تا مناطقی که مردم بیش از دیگر مکان ها با آسیبهای 

جدی ناشــی از گرمای هوا رو به رو هســتند، هدفِ اقدامات مختلف تقابلی علیه 
امواج گرمای هوا قرار گیرند. در این راســتا، یکی از کارهای مؤثر این اســت که 
درختــکاری در ایــن مناطقِ بحرانی در اولویت قرار داده شــود. زیرا درختان هم 
سایه مناسبی را فراهم می کنند و در عین حال، تبخیر آب از برگ های آن ها عملًا 
نوعی تهویه طبیعی هوا و کاهش درجه حرارات هوا را به دنبال خواهد داشت. این 
مســاله به ویژه در مناطق بیابانی از اهمیت بیشــتری برخوردار می شود. البته که 
توصیه های مختلفی نیز در بحث عمرانی و ساخت ساز محیط شهری و خانه ها 
نیز مطرح می شوند. در واقع، بایستی خانه ها را در مناطق گرم، به نحوی ساخت 
که تا جای ممکن از شدت گرمای هوا با رعایت برخی توصیه ها در امان باشند. 
البته که باید دستورالعمل هایی نیز لحاظ شوند تا به ویژه کارگران ساختمانی در 
بحبوحه گرمای شــدید هوا مجبور به کار کردن نباشــند و ساعات کاری آن ها تا 

جای ممکن برای سلامتیشان خطری نداشته باشد.
تمامی این اقدامات زمانی از قابلیت عملیاتی خوبی برخوردارند که یک شهر 
از منابع کافی جهت عملیاتی کردنشان برخوردار باشد. در کشورهای در حال 
توسعه، جایی که کمبود و حتی فقدان سیستم های تهویه و خنک کننده، بر 
شــدت تلفات انســانی گرمای هوا می افزاید، یکچنین منابعی بسیار محدود 
هســتند. از این رو، لازم اســت که در این کشــورها رهبران و سیاستمداران، 
مساله گرمای شدید هوا را به مثابه موضوعی کلیدی مورد توجه قرار دهند 
و حتی رهبران و سیاســتمداران محلی نیز مســاله گرمایش هوا و ضرورت 
در پیــش گرفتــن اقداماتی جهــت افزایش رفاه مردم در بحبوحه گرمی هوا 
را به امری جهت رقابت های سیاســی خود تبدیل کنند. متاســفانه یکچنین 
راهبردهایی در مکان هایی که رأی دهندگان با عواقب انفعال در اقدام، رو به 
رو شده اند، به بهترین نحو راهگشا هستند. با این حال، بسیاری از مناطق در 
جهان هستند که هنوز با امواج شدید گرمای هوا رو به رو نشده اند اما وقوع 
این اتفاق برای آن ها بســیار نزدیک اســت. مساله ای که آن ها حتی همین 
حــالا نیــز برنامــه ریزی برای آن را آغاز نکرده اند و به احتمال زیاد خیلی زود 
غافلگیر می شوند و باید پذیرای خسارت های فراوان مادی و جانی باشند.«
منبع: نشریه اکونومیست  

معمای مقابله با گرمای شدید هوا
»تدبیر تازه  « از یک بحران تمام عیار جهانی در آینده گزارش می دهد؛

سامان سفالگر
روزنامه نگار

تابستان گرم و دوباره بی آبی قشم جزیره فراموش شده!
حال این روزهای مردم روســتاهای قشــم خوب نیست، زیرا 
دوباره تابســتان و گرمای بی ســابقه جنوب فرا رسیده است و 
مــردم آب ندارند. دردهای ادامه دار قشــموندان و وعده های 
تکراری و بی ســرانجام مسئولان در بیان و نوشتار نمی گنجد. 
از جملــه ایــن گفته وزیر نیرو در تاریــخ یک فروردین ۱۴۰۱ 
مبنی بر اینکه ظرف یک ســال تمام مردم جزیره از آب شــرب 
برخوردار می شوند از خاطره ها پاک نشده است.عدم دسترسی 
به آب شــرب پایدار و بهداشــتی، یکی از مهمترین مشکلات 

پیش روی روستانشــینان و جزیره نشــینان است که هر سال با 
فرارسیدن فصل تابستان بیش از پیش خود را نمایان می سازد.
براســاس شرح وظایف تعیین شده از سوی دولت، آبرسانی در 
روســتاهای قشم و همچنین شهر درگهان با آبفای هرمزگان 
است، اما همچنان تولید آب شیرین به اندازه نیاز مردم نیست و 
از طرفی شبکه آبرسانی فرسوده  موجب شده تا این آب اندک 
هم به موقع و به صورت مناسب به دست مردم نرسد.آب رسانی 
در روستاهای غرب جزیره به این صورت است که هرچندروز 

یکبار )معمولا ماهی یکبار( آب شــرب در لوله جریان پیدا می 
کند و اهالی روستا آب انبارهای موجود در خانه های را پر می 
کنند و سپس آب قطع می شود، اما هم اکنون برخی روستاهای 
غرب جزیره بیش از ۱۰۰ روز است که دسترسی به آب نداشته 
است و مجبور هستند آب را به صورت آزاد و با تانکر خریداری 
کنند و هزینه خرید هر تانکر آب برای روستانشینان بین ۴۰۰ 
تا ۶۰۰ هزار تومان است که با توجه به توان مالی روستانشینان 

هزینه بالایی به حساب می آید.
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 صنایع گاز و پتروشیمی از جمله صنایع مادر و اشتغال زایی می باشند که 
به عنوان صنعت تغذیه کننده ی سایر صنایع محسوب می شوند و نقشی 
اساسی در حرکت پیش رونده ی اقتصادی کشورها ایفا می کنند. از آنجا 
کــه ایــن صنایع بــا توجه به ماهیت فعالیت ها و فرایند های انجام گرفته 
و نیز به واســطه ی تولید پســاب، انتشــار گازهای آلاینده و پسماندهای 
خطرناک از پتانسیل ایجاد آثار سوء بر محیط زیست برخوردار می باشند 
و از سویی دیگر، در بینش توسعه ی پایدار، محیط زیست یک سرمایه ی 
طبیعی مهم بوده که هم برای مصرف مســتقیم و هم برای حفظ جریان 
تولید ضروری می باشد،  لذا امروزه کنترل و کاهش اثرات آلودگی ناشی 
از صنایع پتروشیمی جهت حفاظت از محیط زیست به عنوان یکی از مهم 
ترین مسائل و دغدغه های کشورهای مختلف جهان محسوب می گردد.     
در دهه ی ۱۹۸۰ میلادی، سیاست گذاران، استفاده از ابزارهای مبتنی بر 
اصول اقتصاد و بازار را برای مهار انتشار روزافزون آلودگی ها مورد توجه 
قرار دادند. به گونه ای که استفاده از ابزارهای اقتصادی در تنظیم مقررات 
محیط زیســتی به عنوان یکی از اولویت های کلیدی در پنجمین برنامه 

محیط زیستی اتحادیه اروپا مطرح شد.
 پروفســور گرگوری فانکیف از دانشــگاه هاروارد می گوید قطع مالیات بر 
درآمد همزمان با رشــد مالیات بر بنزین می تواند رشــد سریع اقتصادی را 
موجب شــده، ترافیک را کاهش دهد، جاده ها را امن تر کند و خطر گرم 
شــدن جهانی را کاهش دهد. این شــاید جامع ترین پیشنهادی باشد که 
اقتصاددانان می توانند ارائه دهند.  در کشــور ما نیز بنابر اصل ۵۰ قانون 
اساســی، اقدام به هر عملی که موجبات آلودگی محیط زیســت را فراهم 

نماید، ممنوع می باشد.
از ابتدای ســال ۱۳۸۲ بر اســاس قانون تجمیع عوارض بنده  ، ماده ۳ این 
قانون، کالاها و محصولات صنایع آلوده کننده ی محیط زیست و سپس 
از سال ۱۳۸۷ تاکنون به استناد تبصره یک ماده ۳۸ قانون مالیات بر ارزش 
افزوده، واحد های آلاینده ی محیط زیست طبق تشخیص و اعلام سازمان 
حفاظت محیط زیســت مشــمول یک درصد از فروش به عنوان عوارض 
آلایندگی بوده اند.مالیات سبز )مالیات زیست محیطی( یکی از پایه های 
مهم مالیاتی است که به دو شکل مالیات های مستقیم یا پیگویی و مالیات 
های زیست محیطی غیر مستقیم تقسیم می شود. مالیات های مستقیم 
دارای نرخ معین بوده به گونه ای که نسبت به هر واحد انتشار آلاینده یا 
تخریب زیست محیطی وضع می شوند. به طور کلی مالیات های پیگویی 
بــا بــالا بردن قیمت های آلودگی از طریق افزایش هزینه های اجتماعی 
موجب می شــود که آلوده کنندگان با هزینه های اجتماعی و شــخصی 
اقدامات خود مواجه گردند. مالیات های غیرمســتقیم زیســت محیطی با 
استفاده از مکانیزم قیمت گذاری تشویقی موجب می شود تا تولیدکنندگان 
و مصرف کنندگان رفتارهای دفع و انتشار آلودگی خود را تغییر دهند. در 
این نوع مالیات، به جای دریافت مالیات بر حسب واحد آلودگی، مالیات را 
بر نهاده های تولیدی یا کالاهای مصرفی وضع می کنند که استفاده از آن 
ها موجب آسیب پذیری محیط زیست می گردد.مالیات زیست محیطی 
موجب انتقال هزینه های زیســت محیطی به قیمت کالاها و خدمات یا 
فعالیت های آلاینده محیط زیســت می شــود. به عبارت دیگر استفاده از 
این نوع مالیات گامی در جهت داخلی نمودن هزینه های خارجی محیط 
زیست به شمار می آید.این مالیات می تواند به عنوان یک مشوق ابداع و 
نوآوری برای واحدهای اقتصادی عمل نموده و موجب ایجاد درآمد برای 
اهداف مختلف گردد. از سوی دیگر این مالیات می تواند گامی در جهت 
هماهنگ سازی سیاست های مالیاتی با فرآیند توسعه ی پایدار به شمار 
آید. مالیات های زیســت محیطی از طریق افزایش هزینه، سطح کارایی 
واحــد هــای اقتصادی را کاهش می دهــد و واحد های مالیات دهنده به 
دلیل افزایش هزینه ی نهایی، در موقعیت رقابتی ضعیفی قرار می گیرند.
در کنار مزایای فراوانی که این قانون در کاهش اثرات نامطلوب زیســت 
محیطی ایفا می نماید، این امکان نیز وجود دارد که موجب انتقال صنایع 
و واحدهای اقتصادی به کشورهایی که مالیات کمتری را وضع می نمایند 
گشــته و به این ترتیب تاثیر نامطلوبی در اثر فرار ســرمایه را موجب شود. 
یکی از چالش های موجود در این زمینه، نقش سازمان محیط زیست تنها 
در مرحله ی تشخیص و اعلام آلایندگی و فراموش کردن جایگاه نظارتی 

این سازمان در هنگام هزینه کرد این عوارض است.

مصرف الکل بیشترین اعتیاد شایع در میان 
دانش آموزان

انتخاب: محمد جمالو؛ معاون پیشگیری ستاد مبارزه با مواد مخدر 
در یــک برنامــه تلویزیونــی با ارائه آمار و ارقامی از وضعیت اعتیاد به 
عنوان یک آسیب اجتماعی پراهمیت اظهار کرد: بر اساس آمار سال 
۱۳۹۵، در حوزه دانش آموزی ۲,۱ درصد جمعیت دانش آموزان دچار 
شــیوع مواد مخدر بودند که اعتیاد در بین دانش آموزان هنرســتانی 
بیش تر بود و ۰,۱۵ درصد دانش آموزان هنرستان شیشه، ۰,۳۶ درصد 

حشیش، ۰,۹۶ درصد ماریجوانا و ۵,۴ درصد مصرف الکل داشتند.
وی با اشــاره به اینکه شیوع شناســی اعتیاد هر ۵ ســال یک بار انجام 
می شود و شیوع شناسی جدید در حال اجراست، افزود: دانش آموزان 
دبیرســتان ۰,۱۹ درصد مصرف شیشــه، ۰,۲۴ درصد حشیش، ۰,۵۷ 
درصد ماریجوانا و ۳,۵۳ درصد مصرف الکل داشتند همچنین ۵,۳۹ 
درصد جامعه فعال کشــور یعنی ۴ میلیون و ۴۰۲ هزار و ۸۰۰ نفر در 
ســنین ۱۵ تا ۶۴ ســال آلودگی به اعتیاد دارند و این رقم در کل دنیا 
نیز تقریباً بدین صورت است.وی گفت: بر اساس اسناد سازمان ملل، 
اعتیاد یک اپیدمی اســت که باید جزو دغدغه های مســئولان کشور 

شود و از پاسکاری مسئولیت خودداری شود.

 تاثیر مالیات های زیست محیطی
 بر کاهش آلودگی های مجتمع های پتروشیمی
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گزارش

 آخرین آماری که درباره ی قیمت مســکن از ســوی بانک مرکزی منتشر شد، 
قیمت و میزان معاملات در آذرماه سال ۱۴۰۱ را دربرداشت و پس از آن فرمان 
ایست صادر شد. آن روز، متوسط بهای هر متر مربع واحد مسکونی در تهران به 
۴۸ میلیون تومان می رسید. قیمتی که امروز، بسیار دور از دسترس و غیرواقعی 
می نمایــد. آن چــه در کوچه و خیابان در جریان اســت اما از دید کمتر کســی 
پنهان مانده. دولتی که وظیفه ی شفاف ســازی وضعیت اقتصادی را داراســت، 
در کوچک ترین و بزرگ ترین امور اقتصادی مداخله می کند، اما ابزار شفافیت 
را چون گنجی گران بها در پســتوها پنهان می ســازد. آمار را. شــعارهای بزرگ 
سیاستمداران چاله های بزرگی پیش پای ملت ها می کند. هر چه شعار بزرگتر، 
چاله عمیق تر. حکایت طرحی که به قاتل اهلی اقتصاد ایران بدل شد، نیز چیزی 
جز این نبود و نیست. مسکنی که با صفت مهر آمد اما نامهربانی اش با اقتصاد 

ایران حالا دیگر امری اثبات شده است .
وعده ی بزرگ ��

سال ۱۳۸۶ بود. قیمت هر متر واحد مسکونی در تهران برای اولین بار میلیونی 
شــده بود اما صدای وعده های مردی که شــعارش عدالت و مهرورزی بود، 
از همیشــه بلندتر به گوش می رســید. وعده ی خانه دار کردن همه ی مردم را 
پشــت تریبون ها می داد. این چنین بود که بزرگترین دخالت دولتی تاریخ در 
خصوصی ترین حوزه ی اقتصاد، یعنی حوزه ی ساخت و سازمسکن، اتفاق افتاد 

و دولت طرحی را کلید زد که به مسکن مهر موسوم شد.
انــگار دولــت دیگر تنها به در اختیار گرفتن تولید ســیمان و فولاد و آلومینیوم 
و ... راضی نبود و می خواســت وارد عرصه ی ســاخت مسکن نیز بشود. محمد 
خوش چهره، نماینده اســبق مجلس که در انتخابات ســال ۱۳۸۴ به حمایت از 
احمدی نژاد وارد میدان شد، روایت جالبی از افکار و ایده های احمدی نژاد دارد. 
وی در گفتگویی با نگارنده توضیح داد که شعارهای احمدی نژاد در باب عدالت 
برایــش جــذاب بوده اما وقتی پس از انتخابات از احمدی نژاد پرســیده چه طور 
می خواهید شغل ایجاد کنید و خانه بسازید؟ پاسخ شنیده است: »پول می دهیم 
تا هم شغل ایجاد شود هم خانه ساخته شود.« این گونه بود که دلارهای سبز 
نفتی ثروتمندترین دولت تاریخ ایران را جادو کردند. دولتی که بیش از هفتصد 
میلیــارد دلار نفــت فروخت اما تاریخی ترین فرصت ایران برای توســعه را با 
پول پاشی لحظه ای تاخت زد و تورم و عقب ماندگی را برای کشور پیش خرید کرد.
گزارش های آماری ارائه شده از سوی بانک مرکزی نشان می دهد در روزهایی 
که احمدی نژاد مدعی بود جمعی اندک در استخر فرمان افزایش قیمت مسکن 

را صادر کرده اند، نرخ مالکیت در محدوده ۶۶ درصد بود.
این چنین بود که ساخت ۲ میلیون و ۲۰۴ هزار و ۱۳۰ واحد در قالب مسکن مهر 
در دولت نهم کلید خورد و هنوز در جای جای کشور تکمیل این واحدها ادامه دارد.
علیرضا جعفری، معاون وزیر راه و شهرســازی، در آبان ماه ســال گذشته تعداد 
واحدهای در حال ساخت مسکن مهر را دویست هزار واحد اعلام و تاکید کرد: 
مهم ترین مشــکل در تکمیل این ها، افزایش هزینه ســاخت است. این چنین 
شــد طرحی که قرار بود در طول فعالیت دولت نهم و دهم، به ثمر برســد، هنوز 

از پس گذشت شانزده سال به گروگان گیری اقتصاد ایران پایان نداده است.
میراث احمدی نژاد در بیابان های اطراف تهران و ســایر شــهرهای بزرگ هنوز 
قابل مشــاهده اســت. ســاختمان هایی که از کوه ها و تپه ها بالا رفته اند و در 

بیابان ها روییده اند.
وعده ی بزرگ تر ��

دولت ســیزدهم در حالی کار خود را در پاســتور آغاز کرد که بســیاری وعده ی 
ســاخت ســالانه یک میلیون مسکن را از زبان رییس آن شنیده بودند. ابراهیم 
رییســی، تنها قول ســاخت یک میلیون واحد مســکونی در هر سال را نداد. او 
تاکید داشت که می تواند در چهار سال دو میلیون شغل ایجاد کند، تورم را پایین 
بیاورد و بدون گره زدن سفره ی مردم به تحریم ها اقتصاد را اداره کند. حالا اما با 
گذشت دو سال از فعالیت دولت سیزدهم، هنوز وعده هایش در حوزه ی مسکن، 

حداقل عملی نشده و شاید بتوان این را شانس بزرگ اقتصاد ایران دانست.
امیدهایی که ناامید شد ��

درست در روزهایی که مطبوعات ایران پر بود از وعده های محمود احمدی نژاد 
برای راه اندازی مسکن مهر و خانه دار کردن مردم ایران، سن انتظار برای خانه دار 
شــدن چیزی در محدوده ی ۱۷ ســال بود. همزمان با کلید خوردن این پروژه، 
در شرایطی که دولت وقت وعده می داد هر متر مسکن مهر با قیمت در حدود 
سیصد هزار تومان ساخته شود، امید برای خانه دار شدن قد کشید به طوری که 
طبق آمارهای اعلامی در ســال ۱۳۹۴ این دوره زمانی به ۳۱ ســال رسیده بود. 
حالا مجتبی یوسفی، عضو هیات رییسه مجلس می گوید: »اگر یک حقوق بگیر 
تمام درآمد خود را پس انداز کند می تواند پس از ۴۰ سال خانه دار شود، اما با توجه 
به اینکه خانواده ها یک سوم درآمد خود را می توانند برای خرید مسکن پس انداز 
کنند، مدت زمان انتظار خرید خانه برای آنها به بیش از ۹۰ سال رسیده است.«
برای درک بهتر آن چه در این شانزده سال بر مسکن گذشته است، کافی است 
نگاهی به مبلغ تسهیلات مسکن کنید. سال ۱۳۸۶، مبلغ وام مسکن ۱۸ میلیون 
تومان بود و امروز این رقم برای زوجین، با احتســاب تســهیلات جعاله به ۹۶۰ 
میلیون تومان رســیده اســت. هزینه ساخت مسکن از حدود سیصد تا ششصد 
هزار تومان تا ۱۵ میلیون تومان قد کشیده است و این ها نشان می دهد تورم تا 

چه میزان در این اقتصاد خودنمایی کرده است.
مسکن مهر چگونه اقتصاد ایران را گروگان گرفت؟ ��

شاید باور نکنید اما به اندازه ی کل پولی که در تاریخ ایران چاپ شده بود، خرج 
مسکن مهر کردند. این را علی طیب نیا وزیر امور اقتصادی و دارایی دولت یازدهم 
گفته اســت. او که یکی از منتقدان جدی سیاســت های احمدی نژاد در بخش 
توزیع یارانه و همچنین مسکن مهر است، تاکید کرده بود: »تقریبا به اندازه ی 
تمام پولی که در طول تاریخ کشــور چاپ شــده برای مسکن مهر چاپ شد که 
طبیعتا آثار منفی این امر در اقتصاد و تشدید تورم مشهود است به طوری که چنین 
امری بی ثباتی در بازار مختلف و از جمله ارز را به وجود آورد.« نکته ی دیگری 
که زمینه را برای انتقاد برخی از سیاستگذاران و کارشناسان مهیا کرد شیوه ی 
مکان یابی مسکن مهر بود. مسکن مهر در خارج از شهرها احداث شد، جایی که 

نه خیابان بود، نه بیمارستان و نه مدرسه. نبود امکانات شهری یکی از مهمترین 
محورهای انتقاد عباس آخوندی وزیر راه و شهرســازی در دولت روحانی بود. 
وی معتقد بود دولت پول مردم را گرفته تا به آن ها خانه قابل سکونت تحویل 
دهد حال آن که خانه ها در کوه و بیابان ساخته شده و ایجاد تاسیسات شهری، 

بهای این خانه ها را حتی از شهری چون تهران گران تر می کند.
چقدر هزینه صرف شکست شد؟ ��

بنا بر اعلام آخوندی مسکن مهر چیزی در حدود صد هزار میلیارد تومان برای 
ملت ایران هزینه داشــت. صد هزار میلیارد تومانی که می شــد صرف بازسازی 
بافت های فرسوده شود و در توانمندسازی ساکنان مناطق فرسوده نقشی اساسی 
ایفا کند. کمال اطهاری، کارشــناس و پژوهشــگر حوزه مسکن نیز در گفتگو با 
نگارنده تاکید دارد چیزی در حدود ۴ درصد تولید ناخالص داخلی ایران صرف 
اجرای پروژه ی شکســت خورده ای به نام مســکن مهر شد. آن چه بیش از پیش 
اقتصــاد ایــران را تهدیــد می کند اما نه به چاه ریختن صد هزار میلیارد تومان و 
چهار درصد تولید ناخالص داخلی، که درس نگرفتن از این تجربه ی شکســت 
خورده اســت. طبق آخرین آمارها تا ششــم خردادماه سال جاری، ۶ میلیون نفر 
متقاضی واحدهای مسکونی نهضت ملی مسکن شده اند. اگر ساخت دو میلیون 
و سیصد هزار واحد مسکونی برای ایرانیان صد هزار میلیارد تومان فاکتور شده 
است، می توان انتظار داشت هزینه ساخت این میزان مسکن در قالب نهضت 

ملی مسکن سه برابر رقم پیشین باشد.
پرونده باز است ��

قصه ی مسکن مهر تمام نشده. سیاستگذاران بار دیگر دست در سوراخی برده اند 
که ماری با نیش آتشین در آن حضور دارد. در حالی که بزرگترین شانس ملت 
تا این جا عدم تحقق اهداف مســکنی دولت ســیزدهم است، این دولت بنا دارد، 
برای ایفای نقش در حوزه ی ســاخت و ســاز آماده شــود. این بار البته از فراخی 
درآمدهای نفت خبری نیست. کشور با بحران کاهش درآمدهای ارزی روبروست 
و تحریم های نفتی سبب شده است اقتصاد در شرایطی اداره شود که هر تقاضایی 
در این بازار نیاز به مدیریت دارد، از ارز تا قرص نان. تعجب آور نیســت که پای 
ســامانه های عریض و طویل حالا از ارز و ســکه و ... گذشــته و به نان سفره نیز 
رسیده است تا خاندوزی، وزیر امور اقتصادی و دارایی اعلام کند امروز می دانیم 

چه کسی از کدام نانوایی چند قرص نان می خرد.
خیانت به کلمات ��

آن چه در حوزه ی مسکن مهر رخ داد تنها خیانت به بخشی از اقتصاد نبود.عدم 
تحقق وعده ها تنها چالش بزرگ این جامعه نیست. انبوه پروژه های نیمه تمام 
در گوشــه و کنار این مملکت مردم را عادت داده اســت به درک این نکته که 
اعتماد نکنند. اگر این چنین نبود از مجموع شش برنامه ی توسعه در کشور تنها 
۳۷ درصد اهداف محقق نمی شد. مشکل این جاست که در قالب طرحی چون 
مســکن مهر کلمات خمیده شــدند. مفهوم خود را از دست دادند و در ساختاری 
جدید، حیاتی بی محتوا را ادامه دادند. خیانتی که وعده های بزرگ به سرنوشت 

این مملکت می کند، هیچ دشمنی در سرگذشتش نکرده است. 

 اقتصاد ایران گروگان مسکن مهر 
به اندازه ی کل پولی که در تاریخ ایران چاپ شده بود، خرج مسکن مهر کردند
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